
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Σ. Καλαφάτη, Ε.

Αχτσιόγλου, Ο. Θρασκιά, Θ. Θεοχάρη.   , σελ. 2436 
2. Ανακοινώνεται επιστολή του Βουλευτή κ. Πέτρου

Παππά, προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο Τα-
σούλα, µε την οποία µας γνωστοποιεί την ανεξαρτητοποίησή
του από την Κοινοβουλευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία, σελ. 2419 - 2420 

3. Ανακοινώνεται επιστολή της Βουλευτού κ. Κυριακής Μά-
λαµα, προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο Τα-
σούλα, µε την οποία µας γνωστοποιεί την ανεξαρτοποίησή
της από την Κοινοβουλευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία, σελ. 2421 - 2422 

4. Ανακοινώνεται επιστολή της Βουλευτού κ. Ραλλία Χρη-
στίδου, προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο Τα-
σούλα, µε την οποία µας γνωστοποιεί την ανεξαρτοποίησή
της από την Κοινοβουλευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία, σελ. 2423 - 2424 

5. Ανακοινώνεται επιστολή του Βουλευτή κ. Αλέξανδρου-
Χρήστου Αυλωνίτη, προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κων-
σταντίνο Τασούλα, µε την οποία µας γνωστοποιεί την ανε-
ξαρτοποίησή του από την Κοινοβουλευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία, σελ. 2425 - 2426 

6. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την
11.11.2024: Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού Γεώργιο
Σταθάκη, στον πρώην Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης
Δήµο Παπαδηµητρίου, στον πρώην Υπουργό Οικονοµίας και
Ανάπτυξης Ιωάννη Δραγασάκη και στον πρώην Υπουργό Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων Σπυρίδωνα  Άδωνι Γεωργιάδη, σελ.
2434 

7. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής κ. Κωνσταντίνου
Τασούλα ,στον καθορισµό της σειράς µεταξύ των κοινοβου-
λευτικών οµάδων µετά τις διαδοχικές ανεξαρτητοποιήσεις
από το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ, σελ. 2427 

8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2419, 2421, 2423, 2425,
2427, 2428, 2431, 2432, 2434, 2436, 2437, 2438,2440, 2441,
2442, 2443, 2446, 2449, 2450, 2453, 2454 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:  
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:  
i. µε θέµα: «Κατάργηση σχολικών επιτροπών». , σελ. 2428 
ii. µε θέµα: «Να εξασφαλιστεί άµεσα επαρκής κρατική χρη-

µατοδότηση για την κάλυψη όλων των αναγκών στα σχο-
λεία»., σελ. 2429 

β) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε θέµα:
«Ποσοστό λαθροµεταναστών στα νησιά του Αιγαίου και οι-
κονοµικό κόστος µετανάστευσης». , σελ. 2431 

γ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας: 
i. µε θέµα: «Διακλαδική στελέχωση του Ναυτικού Νοσοκο-

µείου Κρήτης»., σελ. 2432 
ii. µε θέµα: «Θέσπιση Ειδικής Μεταθετικότητας µε Κριτήριο

τα  Έτη Πραγµατικής Υπηρεσίας»., σελ. 2434 
δ) Προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τραγική υποστε-

λέχωση στην Παθολογική Κλινική του Νοσοκοµείου Κέρκυ-

ρας»., σελ. 2436 
ε) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Οι οφειλές

της Γερµανίας προς την Ελλάδα, η Απόφαση της Ολοµέλειας
του Αρείου Πάγου για το Δίστοµο και η πρόσφατη επίσκεψη
του Προέδρου της Γερµανίας κ. Στάινµαγερ στην Ελλάδα».,
σελ. 2438 

στ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:  
i. µε θέµα «Ποιος ευθύνεται για την απρόκλητη, αδικαιολό-

γητη, παράνοµη και υπέρµετρη αστυνοµική βία εις βάρος
των εποχικών πυροσβεστών»., σελ. 2441 

ii. µε θέµα: «Η αστυνοµική βία και αυθαιρεσία σε βάρος των
εποχικών πυροσβεστών, εκπροσώπων του Τύπου και µελών
του Κοινοβουλίου την 31/10/2024». , σελ. 2443 

ζ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Η αστυνοµική βία και αυθαιρεσία σε
βάρος των εποχικών πυροσβεστών, εκπροσώπων του Τύπου
και µελών του Κοινοβουλίου την 31-10-2024»., σελ. 2447 

η) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα: «Αποζηµίωση δικαιούχων ιδιοκτητών απαλλο-

τριωθεισών εκτάσεων για την κατασκευή της νέας γέφυρας
Αρριανών της Περιφερειακής Ενότητας Ροδόπης»., σελ.
2450 

ii. µε θέµα: « Άρνηση δήµων για κατάθεση στεφάνου από
εκπροσώπους των Σπαρτιατών κατά τις τελετές για τον εορ-
τασµό της µνήµης της 28ης Οκτωβρίου»., σελ. 2452 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2419 - 2427

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,
σελ. 2427 - 2440

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 2440 – 2454

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
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ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 2450, 2451
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 2432, 2433
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ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 2428, 2429, 2430
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 2439, 2440
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2441, 2443, 2444, 2446
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 2434
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 2428
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 2441, 2442, 2443
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 2450, 2451, 2452, 2453
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε., σελ. 2447, 2448, 2449, 2450
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 2431



Αθήνα, σήµερα στις 11 Νοεµβρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 15.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καλησπέρα σας. Αρχίζει η συνεδρίαση της 11ης Νοεµ-
βρίου 2024.

Πριν την εξέλιξη της ηµερησίας διατάξεως θα ήθελα να σας
κάνω ορισµένες ανακοινώσεις και ενηµερώσεις. 

Οι κάτωθι Βουλευτές µε τις από 9 και 10 Νοεµβρίου του 2024
επιστολές τους προς τον Πρόεδρο της Βουλής γνωστοποιούν
την ανεξαρτητοποίησή τους από την Κοινοβουλευτική Οµάδα ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία: Πρώτον, Πέτρος Παππάς, δεύτε-
ρον Κυριακή Μάλαµα, τρίτον Ραλλία Χρηστίδου και, τέταρτον,
Αλέξανδρος - Χρήστος Αυλωνίτης. 

Οι επιστολές αυτές κατατίθενται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης της Ολοµέλειας, όπως προβλέπει ο Κανονισµός

της Βουλής. 
Θα σας τις διαβάσω επιπλέον και όπως σας είπα, αυτές οι επι-

στολές θα καταχωριστούν στα Πρακτικά. 
Η πρώτη επιστολή ανεξαρτητοποιήσεως ήρθε το Σάββατο 9

του µηνός από τον κ. Πέτρο Παππά, Βουλευτή Κιλκίς και έχει το
εξής περιεχόµενο: 

«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Κωνσταντίνο
Τασούλα.

Θέµα: Δήλωση ανεξαρτητοποίησης.
Κύριε Πρόεδρε, διά της παρούσης σας γνωστοποιώ την από-

φασή µου να αποχωρήσω από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να παραµείνω Ανεξάρτητος
Βουλευτής.

Μετά τιµής, Πέτρος Παππάς, Βουλευτής Κιλκίς».
(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και

έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KA’

Δευτέρα 11 Νοεµβρίου 2024



2420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Οι επόµενες επιστο-
λές ήρθαν Κυριακή 10 του µηνός και οι τρεις.

«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Κωνσταντίνο
Τασούλα.

Θέµα: Δήλωση ανεξαρτητοποίησης.
Κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα επιστολή σάς γνωστοποιώ

την απόφασή µου να αποχωρήσω από την Κοινοβουλευτική

Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για τους λόγους που
αναφέρονται στην από 9-11-2024 δηµόσια επιστολή µου και να
συνεχίσω ως Ανεξάρτητη Βουλευτής Χαλκιδικής.

Με εκτίµηση, Κυριακή Μάλαµα, Βουλευτής Χαλκιδικής».
(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και

έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 11 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024 2421



2422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Στις 10 Νοεµβρίου
του 2024 έχουµε την επόµενη επιστολή.

«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων. 
Δήλωση της Ραλλίας Χρηστίδου του Δηµητρίου, Βουλευτή Β3’

Νοτίου Τοµέα Αθηνών. 
Με την παρούσα επιστολή δηλώνω ότι αποχωρώ από την Κοι-

νοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και
παραµένω Ανεξάρτητη Βουλευτής.

Μετά τιµής, Ραλλία Χρηστίδου».
(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και

έχει ως εξής: 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 11 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024 2423



2424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τέλος, στις 10.-1-
2024, Κυριακή επίσης, έχουµε την κάτωθι επιστολή:

«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής. 
Θέµα: Δήλωση ανεξαρτητοποίησης.
Κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα επιστολή σας γνωστοποιώ

την απόφασή µου να αποχωρήσω από την Κοινοβουλευτική

Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να συνεχίσω ως
Ανεξάρτητος Βουλευτής Κέρκυρας. 

Με εκτίµηση, Αλέξανδρος - Χρήστος Αυλωνίτης, Βουλευτής
Κέρκυρας».

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 11 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024 2425



2426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ήθελα να προβώ σε
κάποιες διευκρινίσεις, διότι το γεγονός ότι είχαµε τέσσερις ανε-
ξαρτητοποιήσεις διαδοχικές στο Σαββατοκύριακο από το κόµµα
του ΣΥΡΙΖΑ έφερε την αριθµητική δύναµη του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ –που είναι το τρίτο κόµµα- σε ισοπαλία, για να χρησιµο-
ποιήσω έναν οικείο όρο. Έχουµε, δηλαδή, από τριάντα έναν Βου-
λευτές και στα δύο κόµµατα. Το κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης βάσει του Κανονισµού της Βουλής σε περίπτωση
ισάριθµης δύναµης Βουλευτών είναι το κόµµα το οποίο στις τε-
λευταίες εκλογές από τις οποίες προήλθε η τρέχουσα Βουλή,
πήρε τις περισσότερες ψήφους. 

Συνεπώς διευκρινίζω όχι τόσο στους συναδέλφους που τα ξέ-
ρουν αυτά, αλλά στους πολίτες που παρακολουθούν τις συνε-
δριάσεις της Βουλής ότι εν όψει αυτής της ισοπαλίας στον
αριθµό των εδρών παραµένει κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ο ΣΥΡΙΖΑ αυτή τη στιγµή, γιατί στις εκλογές του Ιουνίου
του 2023 πήρε περισσότερες ψήφους από το ΠΑΣΟΚ. 

Για όλα αυτά και τη νέα σύνθεση του Κοινοβουλίου, που αµέ-
σως µετά την κατάθεση των επιστολών στα Πρακτικά της Βουλής
θα επιληφθούν και οι αρµόδιες Υπηρεσίες της Βουλής, ενηµέ-
ρωσα σήµερα την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας εν όψει και της
υποχρέωσης που έχω να την τηρώ ενήµερη για την εκάστοτε
σύνθεση του Κοινοβουλίου.

Θα ήθελα εδώ, πάλι προς ενηµέρωση κυρίως των πολιτών που
µας παρακολουθούν, να αναφέρω τα άρθρα του Κανονισµού της
Βουλής που ρυθµίζουν αυτές τις περιπτώσεις. 

Ο Κανονισµός της Βουλής -πρέπει να ξέρουµε- και το Σύν-
ταγµα δεν µιλούν για Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Το Σύνταγµα µι-
λάει για πρώτο, δεύτερο και τρίτο κόµµα, ειδικότερα στις
διατάξεις εκείνες που αφορούν τις διερευνητικές εντολές. Ο
όρος «Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως» υπάρχει στον

Κανονισµό της Βουλής σε εκτέλεση του άρθρου 65 του Συντάγ-
µατος που ορίζει ότι η Βουλή κανονίζει τον τρόπο της ελεύθερης
και δηµοκρατικής λειτουργίας της µε τον Κανονισµό της, που ψη-
φίζεται από την Ολοµέλεια. Άρα το Σύνταγµα δίνει στη Βουλή το
δικαίωµα, µε τον Κανονισµό της να ρυθµίζει αυτές τις λεπτοµέ-
ρειες που τώρα βλέπουµε να εκτυλίσσονται. 

Πάµε τώρα στον Κανονισµό µας. 
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, άρθρο 20 του Κα-

νονισµού. «Ο Πρόεδρος της µεγαλύτερης σε δύναµη Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας που δεν µετέχει στην Κυβέρνηση αποκαλείται
«Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης» και έχει τα ιδιαίτερα
δικαιώµατα που του αναγνωρίζει ο Κανονισµός και οι κείµενες
διατάξεις». 

Και πάµε ένα άρθρο πίσω, στο άρθρο 19, που έχει τίτλο «Κα-
θορισµός της σειράς µεταξύ των Κοινοβουλευτικών Οµάδων». Η
σειρά των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, δηλαδή ποια είναι πρώτη,
δεύτερη, τρίτη κ.λπ., καθορίζεται από τη δύναµή τους σε αριθµό
Βουλευτών. Σε περίπτωση ισοδυναµίας -αυτό που συµβαίνει
αυτή τη στιγµή- προηγείται η Κοινοβουλευτική Οµάδα του κόµ-
µατος που πήρε περισσότερες ψήφους στις εκλογές από τις
οποίες προήλθε η Βουλή. «Η νεοϊδρυόµενη Κοινοβουλευτική
Οµάδα έπεται της ισοδύναµης παλαιότερης». Αυτό είναι µια άλλη
περίπτωση. 

Συνεπώς, έχουµε αυτές τις εξελίξεις οι οποίες αποκτούν θε-
σµική σάρκα και οστά από τη στιγµή που ανακοινώνονται στην
Ολοµέλεια.

Παρακαλώ τον Αντιπρόεδρο κ. Κωνσταντινόπουλο να λάβει τη
θέση του Προεδρεύοντος για τη συνέχιση της συνεδρίασης που
αφορά στον Κοινοβουλευτικό Έλεγχο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σχετικά µε τη συζή-
τηση των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου τη Δευτέρα 11 Νοεµβρίου 2024, οι επίκαι-
ρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η µε αριθµό 128/30-10-2024, η µε αριθµό 147/4-11-2024, η µε
αριθµό 131/30-10-2024, η µε αριθµό 129/30-10-2024, η µε αριθµό
133/30-10-2024, η µε αριθµό 135/31-10-2024, η µε αριθµό 150/4-
11-2024, η µε αριθµό 138/4-11-2024, η µε αριθµό 145/4-11-2024,
η µε αριθµό 141/4-11-2024, η µε αριθµό 139/4-11-2024 και η µε
αριθµό 148/4-11-2024.

Ξεκινούµε µε την τρίτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 128/30-
10-2024 του πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ. Στεφάνου
Παραστατίδη, προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κατάρ-
γηση σχολικών επιτροπών». 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε την έναρξη

του σχολικού έτους µία ακόµα δοκιµασία προστέθηκε ανάµεσα
στις πολλές που αντιµετωπίζει η εκπαιδευτική κοινότητα κι έχει
να κάνει µε την έλλειψη οικονοµικών πόρων για την κάλυψη των
άµεσων και απαραίτητων αναγκών για τη λειτουργία των σχολι-
κών µονάδων. Υπάρχει µια κατάσταση στα σχολεία η οποία είναι
πρωτοφανής σχεδόν σε όλους τους δήµους της χώρας και αυτή
είναι αποτέλεσµα και απόρροια της κατάργησης των σχολικών
επιτροπών µε βάση τον ν.5056/23, οι οποίες έπαψαν από 29-6-
2024 να υφίστανται. 

Εµείς είχαµε επισηµάνει από νωρίς ότι η µεταβίβαση των αρ-
µοδιοτήτων των σχολικών επιτροπών σε υπηρεσίες των δήµων
γίνεται χωρίς να έχει υπάρξει η ανάλογη προετοιµασία και αυτό
θα οδηγήσει σε γραφειοκρατικό συγκεντρωτισµό, διαχειριστικό
αδιέξοδο και οικονοµική ασφυξία. Όπερ και έγινε. 

Σήµερα, λοιπόν, γινόµαστε µάρτυρες µιας κατάστασης και
µιας δυσφορίας και µιας όχλησης τουλάχιστον προς εµάς από
τα περισσότερα σχολεία της χώρας για το πρόβληµα, καθώς
ούτε το άνοιγµα των λογαριασµών στο όνοµα των διευθυντών,
διευθυντριών, προϊσταµένων των σχολικών µονάδων για να πι-
στωθεί το αντίστοιχο ποσό, το οποίο έχει προβλεφθεί, έχει γίνει,
ούτε οι ενέργειες για τη διαχείριση των πιστώσεων για την κά-
λυψη των λειτουργικών δαπανών των σχολείων.

Ως αποτέλεσµα αυτής της έκρυθµης κατάστασης είναι να τί-
θεται σε κίνδυνο η λειτουργία των σχολείων και να µη γνωρίζει
κανείς πώς θα λειτουργήσουν τα σχολεία, µε τη διευθέτηση των
διοικητικών θεµάτων και τι θα γίνει µε τους λογαριασµούς, µε την
προµήθεια πετρελαίου, µε τις αναγκαίες µικροεπισκευές. 

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: Σε ποιες ενέργειες θα προχω-
ρήσετε προκειµένου να οµαλοποιηθεί το σηµερινό διοικητικό και
οικονοµικό αδιέξοδο που θέτει σε κίνδυνο τη λειτουργία των σχο-
λείων; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Παραστατίδη, να σας ευχαριστήσω για την

ερώτηση γιατί µου δίνετε την ευκαιρία να υπενθυµίσω για άλλη
µια φορά και στη Βουλή τους λόγους που µας οδήγησαν στην
κατάργηση ενός διοικητικού µορφώµατος -να µου επιτραπεί να
πω- που λεγόταν «σχολικές επιτροπές». 

Οι σχολικές επιτροπές σαν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.
Δεν είχαν προσωπικό και δεν είχαν τίποτα άλλο εκτός από µια δι-
οίκηση. Άρα, λοιπόν, ήταν ένα διοικητικό συµβούλιο που ορίζον-
ταν όπως ορίζονταν και ήταν και µία οικονοµική διαχείριση η
οποία δεν είχε οικονοµικό διευθυντή, δεν είχε τίποτα και συνήθως
ανατίθεντο σε εξωτερικούς λογιστές. Δεν υπήρχε κανονισµός
προµηθειών, δεν υπάγονταν στον ν.4412, µεταξύ των οποίων

γιατί δεν µπορούσαν να κάνουν παραλαβή προµηθειών αυτοί που
αναθέτουν τις προµήθειες, δεν είχαν οικονοµικές καταστάσεις οι
οποίες θα ήταν πέραν από κάθε αµφισβήτηση και κυρίως δεν
είχαν προετοιµασία για να εφαρµόσουν το διπλογραφικό σύ-
στηµα. 

Κι επειδή η διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος είναι ότι πιο σο-
βαρό µπορεί να υπάρξει σε όλα τα επίπεδα -από την κεντρική κυ-
βέρνηση, µέχρι το τελευταίο νοµικό πρόσωπο του δήµου- οι
σχολικές επιτροπές δεν είχαν λόγο ύπαρξης.

Θα µου επιτρέψετε εδώ να σας πω µερικά ενδεικτικά παρα-
δείγµατα, χωρίς να εµφανίσω τα ονόµατα των δήµων: «Παραιτή-
θηκε αντιδήµαρχος για σκάνδαλο υπεξαίρεσης στο ποσό των 27
000 ευρώ σε ταµείο σχολικής επιτροπής. Δεκάδες χιλιάδες ευρώ
ζηµιά για τον Έλληνα φορολογούµενο. Η περίπτωση των σχολι-
κών επιτροπών µπορεί να χαρακτηριστεί σκανδαλώδης, ιδίως σε
περιπτώσεις µίσθωσης κυλικείων, όπου και εκεί υπήρχαν πολλά
πράγµατα». 

«Υπενθυµίζεται αντίστοιχος έλεγχος σε άλλους δήµους που
ανατέθηκε από τον δήµο σε εταιρία ορκωτών λογιστών και
έδωσε, ως αποτέλεσµα, ατασθαλίες ύψους 74 000 ευρώ για τη
σχολική επιτροπή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και 105 000 ευρώ
για τη σχολική επιτροπή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης». 

«Να θυµίσουµε ότι µε εντολή του δηµάρχου έχει υποβληθεί
µήνυση κατ’ αγνώστων από τον αρµόδιο αντιδήµαρχο και ο πρό-
εδρος της σχολικής κοινότητας ελέγχεται για αδικαιολόγητες,
ύποπτες κινήσεις ποσών στον τραπεζικό λογαριασµό της επιτρο-
πής».

Άρα, λοιπόν, αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορούσε να συνεχιστεί
αυτό και οι δαπάνες των σχολείων είναι δαπάνες οι οποίες είναι
πιο προβλέψιµες από όλες. Πρώτον, η προµήθεια του πετρε-
λαίου γίνεται κεντρικά από τον δήµο ακόµα και αν υπήρχαν σχο-
λικές επιτροπές, άρα δεν άλλαξε κάτι σε αυτό το κοµµάτι.
Δηλαδή, τα αναλώσιµα, τα υλικά, τα στυλό, τα χαρτιά Α4, είναι
πράγµατα τα οποία µπορούν να προϋπολογιστούν. Γνωρίζει ο
δήµος γι’ αυτά από την αρχή της χρονιάς, δεν είναι αιφνιδιασµός,
ήταν κάτι το οποίο ψηφίστηκε τον Οκτώβριο του 2023 και συνε-
πώς συζητάµε παραπάνω από έναν χρόνο από σήµερα. Εγκύ-
κλιες οδηγίες του Υπουργείου Εσωτερικών δόθηκαν όλες και
δόθηκαν εγκαίρως και το µόνο που έπρεπε να κάνουν οι δήµοι
ήταν να γράψουν τρεις, τέσσερις, πέντε κωδικούς, αναλόγως πό-
σους κρίνουν για την λειτουργία και την προµήθεια των σχετικών
αναλωσίµων.

Για την κάλυψη δε της λειτουργίας του µη οικονοµικού κοµµα-
τιού δίνεται η δυνατότητα να συσταθούν δύο επιτροπές από το
δηµοτικό συµβούλιο, µε συµµετοχή µη αιρετών εκπροσώπων γο-
νέων, όπως ήταν αντίστοιχα τα διοικητικά συµβούλια των σχολι-
κών επιτροπών, οι οποίες θα µπορούσαν να συζητούν και να
αποφασίζουν για θέµατα, παραδείγµατος χάριν, παραχώρησης
µιας αίθουσας, για να µην φτάνει αυτό στο δηµοτικό συµβούλιο.

Και βεβαίως υπάρχει και η δυνατότητα της πάγιας προκατα-
βολής. Και αυτό είχαν άφθονο χρονικό διάστηµα να το κάνουν
και µάλιστα τους διευκολύναµε, γιατί υπήρχαν µία, δύο περιπτώ-
σεις δήµων που δεσµεύονταν λόγω χρεών του δήµου τα χρήµατα
στον τραπεζικό λογαριασµό, µε 500 ευρώ σε µικρά σχολεία και
µάλιστα δώσαµε και τη δυνατότητα πρόσφατα να φτάσει σε µε-
γαλύτερα σχολεία µε πάνω από δώδεκα µονάδες στα 1.000 ευρώ
η πάγια προκαταβολή που δαπανάται και ξανασυµπληρώνεται
και 3.000 ευρώ στα σχολικά επαγγελµατικά κέντρα. Αυτό είναι
το πλέγµα δράσεων.

Προφανώς µπορεί να υπάρχουν κάποιες αναταράξεις σε διά-
φορα επίπεδα, αλλά σε κάθε περίπτωση όλοι οι δήµοι είχαν τον
απαραίτητο χρόνο για να ετοιµαστούν για µια διαδικασία που δεν
τους είναι άγνωστη, αφού προµήθειες κάνουν για οτιδήποτε οι
δήµοι.

Επιτρέψτε µου να πω κλείνοντας ότι είναι πολύ σηµαντική η
ορθή διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-

ραστατίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ για την απάντηση,

κύριε Υπουργέ.
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Θέλω να τονίσω ότι δεν αµφισβητώ την καλή σας πρόθεση και
βεβαίως έχει τεράστια σηµασία η ορθή διαχείριση και η µη κα-
τασπατάληση του δηµοσίου χρήµατος. Όµως εσείς δεν κρίνεστε
σήµερα εδώ για την καλή σας πρόθεση. Κρίνεστε για το αποτέ-
λεσµα το οποίο έχουµε σήµερα. Και το αποτέλεσµα είναι πάρα
πολύ κακό αυτή τη στιγµή. Αυτό είναι το πρώτο. 

Το δεύτερο είναι ότι µας παραθέσατε µία σειρά οικονοµικών
ατασθαλιών. Πράγµατι έτσι είναι. Θα µπορούσα αντίστοιχα να
παραθέσω και εγώ οικονοµικές ατασθαλίες από τις οικονοµικές
υπηρεσίες των δήµων, ζητήµατα τα οποία υπάρχουν µε κατασπα-
τάληση χρήµατος σε άλλες δοµές. Αυτό τι σηµαίνει; Ότι θα κα-
ταργήσουµε τις οικονοµικές υπηρεσίες των δήµων; Προφανώς
και όχι.

Αναφερθήκατε στις σχολικές επιτροπές ως µόρφωµα. Εγώ θα
πω ότι λειτουργούσαν ως ένα θεσµικό όργανο το οποίο επέτρεπε
στους πολίτες να εµπλακούν άµεσα στη διαδικασία λήψης απο-
φάσεων για τις σχολικές µονάδες. Μέσα από τη συνεργασία δι-
ευθυντών, συλλόγων γονέων και εκπροσώπων της τοπικής
αυτοδιοίκησης δινόταν η δυνατότητα να αξιολογούνται και να
ικανοποιούνται οι ανάγκες των σχολείων, ενώ παράλληλα υπήρχε
έλεγχος και ορθή διαχείριση των οικονοµικών πόρων που προ-
ορίζονταν για τη βελτίωση των σχολικών υποδοµών και υπηρε-
σιών. Αυτό έπαψε να υφίσταται µε τον ν.5056/2023. 

Επιγραµµατικά:
Έχουµε υποστελεχωµένους περιφερειακούς δήµους, µε οικο-

νοµικές υπηρεσίες που αδυνατούν να τα βγάλουν πέρα, πέρα
από τα ήδη υπάρχοντα. Και ξέρετε ότι στην περιφέρεια οι δήµοι
και υποστελεχωµένοι είναι και αδυνατούν ουσιαστικά να διαχει-
ριστούν την υπάρχουσα κατάσταση και τον φόρτο εργασίας.

Δεύτερον, υπάρχει τεράστια γεωγραφική διασπορά σχολικών
µονάδων σε πολλούς δήµους -ιδιαίτερα της ελληνικής περιφέ-
ρειας- που µετατρέπει µια απλή έλλειψη σε έναν γραφειοκρατικό
γολγοθά.

Τρίτον, υπάρχει εκτόξευση του γραφειοκρατικού βάρους. 
Τέταρτον, υπάρχουν µεγάλες καθυστερήσεις σε αποστολή

υλικών στα σχολεία. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα. Οι ανάγκες
των σχολικών µονάδων απαιτούν ευελιξία και ταχύτητα, κάτι που
εξασφάλιζαν οι σχολικές επιτροπές, οι οποίες ήταν αυτοδιαχει-
ριζόµενες µε δική τους χρηµατοδότηση. 

Πέµπτον, στην κρατική γραφειοκρατία προστίθεται και η εξω-
φρενική τραπεζική γραφειοκρατία, τεράστιες καθυστερήσεις και
προβλήµατα στο άνοιγµα των σχολικών λογαριασµών. 

Έκτον, έχετε µετατρέψει τους διευθυντές σε σοβιετικούς γρα-
φειοκράτες.

Έβδοµον, έχουµε δήµους πολλαπλών ταχυτήτων, αυτούς µε
πάνω από εκατό σχολικές µονάδες και αυτούς µε κάτω από
εκατό σχολικές µονάδες. Στη µία περίπτωση διατηρούνται και
στην άλλη καταργούνται οι σχολικές επιτροπές.

Τέλος, για να θεραπευτούν τα προβλήµατα και οι δυσλειτουρ-
γίες θα χρειαστούν δεκάδες τροπολογίες, µε αβέβαια αποτελέ-
σµατα. Η λύση κατά την άποψή µας είναι µία: ολική επαναφορά
των σχολικών επιτροπών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος.
Αναρωτιέµαι αν θέλει το ΠΑΣΟΚ νοµικά πρόσωπα τα οποία δεν

έχουν κανονισµούς προµηθειών, δεν έχουν σαφή οικονοµική δια-
χείριση, δεν έχουν επιτροπές να παραλάβουν υπηρεσίες και
έργα, δεν αναρτούν τις πράξεις τους στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», δεν λογο-
δοτούν ουσιαστικά πουθενά, έχουν «µπακαλοτέφτερο» ως ταµεία
και χειρόγραφες αποδείξεις για τις προµήθειες. Αυτή είναι η µέ-
θοδος για τη διαχείριση των χρηµάτων;

Είπατε ότι τα σχολεία είναι αποµακρυσµένα. Τα σχολεία και
πριν τις σχολικές επιτροπές και χωρίς σχολικές επιτροπές στο
ίδιο σηµείο είναι. Άρα ο δήµος µπορεί να τα διαχειριστεί καλύ-
τερα και µάλιστα δίνουµε τη δυνατότητα στον ίδιο τον διευθυντή
ο οποίος είναι επιτόπιος και ξέρει τα προβλήµατα του σχολείου,
όταν προκύψει ένα έκτακτο πρόβληµα, συν το γεγονός ότι µπο-
ρούν να φτιάξουν συµβάσεις - πλαίσιο. Και εγώ αν ήµουν στη

θέση πολλών αιρετών αυτό θα έκανα. Θα δοκίµαζα συµβάσεις -
πλαίσιο, ώστε να έχω ένα συνεργείο να µου φτιάχνει τα τζάµια,
ένα συνεργείο να µου κάνει βαψίµατα ή να µου φτιάχνει τα
υδραυλικά ή οτιδήποτε άλλο χρειάζεται. Αυτές είναι οι λύσεις οι
οποίες και διασφαλίζουν το δηµόσιο χρήµα και τη λειτουργικό-
τητα του σχολείου. Και µάλιστα η προκαταβολή έγινε γι’ αυτόν
ακριβώς τον σκοπό: Ο διευθυντής, ο όποιος ξέρει καλύτερα να
κρίνει αν είναι επείγον ή όχι, να µπορεί άµεσα, γρήγορα να φω-
νάξει κάποιον αν υπάρχει κάποια βλάβη. 

Από εκεί και πέρα όµως το να γίνονται διαγωνισµοί για το βά-
ψιµο ή για ανακαίνιση µέσω σχολικών επιτροπών χωρίς τον
ν.4412 -«έλα, εργολάβε εδώ, να σου υπογράψω µια σύµβαση»,
αν υπάρχει και σύµβαση- και να πληρώνεται όπως πληρώνεται
και µετά να ερχόµαστε και να ψάχνουµε πού βρίσκονται τα
λεφτά, δεν είναι η λύση. Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο οι σχολικές
επιτροπές είναι παρελθόν. Θα εξεταστεί και γι’ αυτούς που είναι
άνω των εκατό σχολικών µονάδων, αν έχει νόηµα η συνέχιση της
ύπαρξής τους, αφού δόθηκε ως µεταβατικό στάδιο για να µην
υπάρξει και εκεί δυσλειτουργία λόγω του µεγάλου αριθµού σχο-
λείων.

Σε κάθε περίπτωση είναι σωστό βήµα και είναι κάτι το οποίο
µπορεί τώρα να έχει κάποιες λίγες αναταράξεις, αλλά θα λει-
τουργήσει προς όφελος και του δηµοσίου χρήµατος αλλά και
της κατάστασης των σχολικών µονάδων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 147/4-11-2024 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της
Κ. Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Παρασκευής
Δάγκα προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Να εξασφαλι-
στεί άµεσα επαρκής κρατική χρηµατοδότηση για την κάλυψη
όλων των αναγκών στα σχολεία».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Διαχρονική θέση του ΚΚΕ είναι ότι η συνολική λειτουργία των

σχολικών µονάδων από το εκπαιδευτικό έργο µέχρι τη σχολική
στέγη και την κάλυψη των λειτουργικών αναγκών των σχολικών
µονάδων πρέπει να είναι στην ευθύνη του Υπουργείου Παιδείας
και βέβαια µε κριτήριο το να ικανοποιούνται οι σύγχρονες µορ-
φωτικές ανάγκες µαθητών και µαθητριών, όχι όπως σήµερα, που
επί της ουσίας τα δίκαια αιτήµατα εκπαιδευτικών, µαθητών, γο-
νιών αντιµετωπίζονται από την Κυβέρνηση µε τη λογική του κό-
στους και βέβαια πετώντας το µπαλάκι των αρµοδιοτήτων από
το Υπουργείο Παιδείας στους δήµους, από τους δήµους στο
Υπουργείο Εσωτερικών και τούµπαλιν.

Κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα είναι ότι πρέπει άµεσα να επιλυθεί
η εκρηκτική κατάσταση που έχει διαµορφωθεί στη λειτουργία
των σχολικών µονάδων πρώτα και κύρια στο έδαφος της τραγι-
κής υποχρηµατοδότησης που παραµένει καθηλωµένη -µειωµένη
30% σε σχέση µε το 2009- και µάλιστα οι δόσεις δίνονται και µε
καθυστέρηση ακόµα και τριών µηνών. 

Αλήθεια, πώς να καλυφθεί το κόστος των λογαριασµών της
ΔΕΗ και άλλων λειτουργικών εξόδων των σχολικών µονάδων,
όταν υπάρχουν τα κύµατα της ακρίβειας, η απελευθερωµένη
ενέργεια, τα πανάκριβα τιµολόγια;

Τι σηµαίνει όµως αυτή η πραγµατικότητα για την καθηµερινό-
τητα της λειτουργίας των σχολικών µονάδων; Σηµαίνει διευθυν-
τές και εκπαιδευτικοί να πληρώνουν από την αλλαγή της
κλειδαριάς µέχρι για κρίσιµα υλικά στα ειδικά σχολεία, οι γονείς
να εξαναγκάζονται να πληρώσουν για κτηριακά ζητήµατα -µέχρι
και το χαρτί υγείας- και βέβαια όλη αυτή τη διαχείριση να την
έχουν αναλάβει οι υποστελεχωµένες υπηρεσίες των δήµων. 

Ερωτάται η Κυβέρνηση τι µέτρα θα πάρει για γενναία κρατική
χρηµατοδότηση για τη λειτουργία των σχολικών µονάδων για να
καλυφθούν όλα τα χρέη που υπάρχουν σε λογαριασµούς ενέρ-
γειας, ύδρευσης, τηλεπικοινωνιών, για να υπάρξει άµεση νοµοθε-
τική πρωτοβουλία για µηδενισµό του ΦΠΑ στους λογα- ριασµούς
που αφορούν τα λειτουργικά έξοδα των σχολικών µονάδων και βέ-
βαια τι προτίθεται να κάνει η Κυβέρνηση για να στελεχωθούν οι
υπηρεσίες µε µόνιµο προσωπικό όλων των αναγκαίων ειδικοτή-
των.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητή κυρία Δάγκα, ήταν αρχές του 2020 -ήµουν Υφυπουρ-
γός Εσωτερικών- όταν ήρθε µια ερώτηση του ΚΚΕ που την θυ-
µάµαι σαν τώρα που ρωτούσε γιατί δεν πληρώνει η σχολική
επιτροπή ενός δήµου της ευρύτερης περιοχής της Αττικής τους
λογαριασµούς ρεύµατος και τηλεφώνου. Ήταν από τους λόγους
που άρχισα και σκεφτόµουν ότι είναι κάτι το οποίο δεν µπορεί να
λειτουργεί. Υπήρχαν σχολικές επιτροπές που πράγµατι δεν πλή-
ρωναν λογαριασµούς τηλεφώνου και ρεύµατος και βασιζόµα-
σταν -και σωστά που δεν γινόταν- στο ότι ο ΔΕΔΔΗΕ, για
παράδειγµα, ή ο φορέας τηλεπικοινωνιών δεν θα κόψει το ρεύµα
ή το τηλέφωνο από ένα σχολείο. 

Τώρα ξέρετε ποια είναι η µεγάλη αλλαγή και σε συνέχεια όσων
είπα και στην προηγούµενη ερώτηση; Ότι πλέον όλα αυτά τα
αναλαµβάνει ο δήµος. Και µάλιστα είχαµε τη δυνατότητα µε δύο
αποφάσεις οι οποίες βγήκαν τις προηγούµενες ηµέρες και να
επιχορηγήσουµε δήµους µε το ποσό των 90 εκατοµµυρίων ευρώ
συν άλλα 130 εκατοµµύρια, που δόθηκαν για λειτουργικές ανάγ-
κες, για ληξιπρόθεσµες οφειλές στις οποίες συµπεριλαµβάνον-
ταν και πολλές οφειλές από τις καταργούµενες σχολικές
επιτροπές. Και µάλιστα στο άλλο µέτωπο, των δικαστικών απο-
φάσεων, δώσαµε τη δυνατότητα έως το τέλος Οκτωβρίου του
2010 να µπορούν να πληρωθούν από το Υπουργείο Εσωτερικών
δικαστικές αποφάσεις, συµπεριλαµβανοµένων όσων είχαν εκδο-
θεί κατά των σχολικών επιτροπών, οι διαταγές πληρωµής, κυ-
ρίως, για λογαριασµούς κοινής ωφέλειας ή άλλες προµήθειες οι
οποίες είχαν εισαχθεί. Ήταν κι αυτός ένας βασικός λόγος. Στα
σχολεία µας δε, εκτός από τις τέσσερις δόσεις των 28 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, 112 εκατοµµύρια ευρώ σύνολο που είχαν προϋπο-
λογιστεί στην αρχή του έτους, δόθηκε και µια έκτακτη χρηµα-
τοδότηση ύψους 28 εκατοµµυρίων ευρώ. Άρα εκεί που είχαµε
τέσσερις δόσεις των 28 εκατοµµυρίων ευρώ, έχουµε πέντε δό-
σεις των 28 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Από εκεί και πέρα, προφανώς το ζήτηµα των σχολικών µονά-
δων είναι πολύ βασικό. Το πρόγραµµα «Μαριέττα Γιαννάκου»
ύψους 250 εκατοµµυρίων ευρώ για την επόµενη πενταετία είναι
ένα σηµαντικό εργαλείο για να βελτιωθεί η κατάσταση σταδιακά
σε πολλές σχολικές µονάδες. Ήδη το Υπουργείο Παιδείας κατέ-
γραψε από τους διευθυντές των σχολείων την κατάσταση σε ορι-
σµένα κρίσιµα ζητήµατα, όπως είναι 1/3, όπως είναι κάποιο
ανοιχτό γήπεδο µπάσκετ που µπορεί να υπάρχει στην αυλή ή η
κατάσταση των χώρων υγιεινής των σχολείων, προκειµένου να
µπορέσουµε άµεσα και κατά προτεραιότητα αυτά που έχουν το
µεγαλύτερο πρόβληµα να µπουν στη σειρά και να τοποθετηθούν
και να αναβαθµιστούν. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι αυτός είναι ένας σχεδιασµός ο οποίος
λειτουργεί µαζί µε τα υπόλοιπα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Είδαµε
πρόσφατα ότι εγκρίθηκε ένα µεγάλο ΣΔΙΤ στην κεντρική Μακε-
δονία για σχολεία. Από το πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» το τε-
λευταίο έτος έχουν ενταχθεί τρία νέα σχολεία, προκειµένου να
προχωρήσουν και να αποκτήσουν νέες µονάδες στα Γιάννενα,
για παράδειγµα, ή στα Νέα Μουδανιά. Όλα αυτά, λοιπόν, είναι
πολύ σηµαντικά και προσπαθούµε στο πλαίσιο των καλύτερων
παροχών υπηρεσιών για τη δηµόσια παιδεία να µπορέσουµε να
λειτουργούµε ακόµα πιο αποτελεσµατικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον
λόγο, κυρία συνάδελφε. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό στην
επίκαιρη ερώτηση αναδείξαµε την απότοµη -θα το πω εγώ- επι-
δείνωση της κατάστασης των σχολικών µονάδων. Σε σχέση µε
τη σχολική στέγη γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι µε την τραγική
κατάσταση που επικρατεί στις σχολικές µονάδες και -ειδικά εγώ
θα σας πω- µε τα επικίνδυνα σχολικά κτήρια που στεγάζουν ει-
δικά σχολεία 250 εκατοµµύρια στα οποία αναφερθήκατε δεν
µπορούν να καλύψουν ούτε στοιχειωδώς τις πολύ µεγάλες, οξυ-
µένες ανάγκες για σχολική στέγη για χιλιάδες µονάδες πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε όλη την Ελλάδα.
Το ένα ζήτηµα είναι αυτό.

Το δεύτερο είναι ότι βρισκόµαστε στο ένα τρίτο της σχολικής
χρονιάς και σας παραθέσαµε εδώ το ποια είναι η κατάσταση που
επικρατεί µέσα στα σχολεία. Δεν έχουν χαρτί και δεν έχουν µε-
λάνι για να καλύψουν στοιχειωδώς τις ανάγκες λειτουργίας τους
και τα πληρώνουν από την τσέπη τους γονείς, εκπαιδευτικοί κι οι
διευθυντές. Μπροστά, λοιπόν, σε αυτή την κατάσταση χρειάζεται
να ενισχυθεί η χρηµατοδότηση, για να µη φτάσουµε στο σηµείο
να υπάρχουν σχολεία που τους κόβεται το ρεύµα. Γιατί αυτά συ-
νέβησαν στο Περιστέρι. 

Και τα λέµε αυτά γιατί όταν είναι για άλλα ζητήµατα µε fast
track διαδικασίες προχωράει η Κυβέρνηση τους σχεδιασµούς
της, για παράδειγµα όταν αφορά σε πλειστηριασµούς λαϊκών κα-
τοικιών. Αλλά το κύριο είναι το τι πολιτικές προτεραιότητες υπάρ-
χουν από την Κυβέρνηση, που ακολουθεί και έχει πάρει τη
σκυτάλη από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και συνεχίζει να
περνάει µέτρα προσθέτοντας νέες αλυσίδες για να προχωρήσει
ο σχεδιασµός για το αυτόνοµο σχολείο. Το αυτόνοµο σχολείο
όµως είναι αυτόνοµο από κρατική χρηµατοδότηση και βέβαια
ανοιχτό σε χορηγούς, ανοιχτό σε πληρωµές από γονείς και εκ-
παιδευτικούς ώστε να υπηρετείται ο στόχος σας, που ποιος είναι;
Είναι όλο και περισσότερο να αποσύρεται το κράτος από αυτή
τη διαδικασία. 

Και τα µέτρα που περάσατε ήταν ουσιαστικά για να µπορέσετε
να βάλετε τα λειτουργικά έξοδα των σχολικών µονάδων και το
κόστος σ’ αυτό το ασφυκτικό θεσµικό πλαίσιο, ώστε και διοικη-
τικά να περάσουν στο πλαίσιο των οικονοµικών των δήµων. Και
εδώ να µου επιτρέψετε να ρωτήσω το εξής: πραγµατικά αυτές
οι υποστελεχωµένες υπηρεσίες των δήµων, που σας θέτουµε και
στην επίκαιρη ερώτηση, πώς θα καλύψουνε τις συνεχώς αυξα-
νόµενες ανάγκες που υπάρχουν;

Ένα παράδειγµα θα σας πω ενδεικτικό. Αυτό ισχύει για όλους
τους δήµους. Σε σαράντα τρεις σχολικές µονάδες στον Δήµο Πε-
τρούπολης δύο µόλις υπάλληλοι από το τµήµα παιδείας, µόνο
ένας -αναγκαστικά- από τις οικονοµικές υπηρεσίες για τις υπο-
θέσεις χειρισµού του κόστους των λειτουργικών εξόδων των
σχολείων, τρεις για το τµήµα προµηθειών, για όλες τις προµή-
θειες του δήµου, η µία εκ των οποίων είναι µε σύµβαση µε το
πρόγραµµα για τους ηλικίας πενήντα πέντε έως εξήντα επτά. Γι’
αυτό σας θέτουµε αυτά τα κρίσιµα ερωτήµατα της χρηµατοδό-
τησης για τη λειτουργία των σχολικών µονάδων και για προσλή-
ψεις µόνιµου προσωπικού όλων των ειδικοτήτων, για να
στελεχωθούν οι υπηρεσίες των δήµων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ιδίως για το θέµα της στελέχωσης και στο πρόσφατο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο αλλά και µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία που είχε
πάρει το Υπουργείο Εσωτερικών πριν λίγο καιρό αφ’ ενός ενι-
σχύεται ο αριθµός των ατόµων που θα προσληφθεί και εγκρίθη-
καν οι προσλήψεις στην τοπική αυτοδιοίκηση σχεδόν για όλους
τους δήµους της χώρας και µε 100% ικανοποίηση των αιτηµάτων
των δήµων για τα ανταποδοτικά τέλη, αλλά βεβαίως και µε την
ενσωµάτωση των σχολικών επιτροπών στους δήµους. Οι σχολι-
κές επιτροπές ήταν µε µηδέν προσωπικό και τώρα υπάρχουν οι-
κονοµικές υπηρεσίες στους δήµους, οι οποίοι µπορεί να κάνουν
αυτή τη δουλειά. Και σε αυτό το κοµµάτι είναι σηµαντική η κεν-
τρικοποίηση των διαγωνισµών, ώστε και οικονοµίες κλίµακας να
υπάρξουν και προφανώς µεγαλύτερη διαφάνεια.

Όσον αφορά δε το κοµµάτι των προσλήψεων, ικανοποιήθηκε
στα µη ανταποδοτικά -γιατί στα ανταποδοτικά είµαστε στο 100%-
σχεδόν ένα 40% µε 45% των αιτηµάτων των δήµων για προσλή-
ψεις και φέτος, το 2025 πλέον, -γιατί εγκρίθηκε ο προγραµµατι-
σµός προσλήψεων για το 2025 στις 30 Σεπτεµβρίου από το
Υπουργικό Συµβούλιο- ο αριθµός είναι ο µεγαλύτερος που έχει
δοθεί µετά το 2010 στην αυτοδιοίκηση, συµπεριλαµβανοµένων
και των ανταποδοτικών υπηρεσιών, αλλά βεβαίως και άλλων
προσλήψεων οι οποίες είναι σε εξέλιξη. Με την επιτάχυνση, δε,
των προσλήψεων και µε την αλλαγή στο νοµοθετικό πλαίσιο και
µε την ενίσχυση της εντοπιότητας για τους φορείς ιδίως ορεινών,
νησιωτικών και περιαστικών δήµων είναι πολύ σηµαντικό ότι σύν-
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τοµα -µέσα στο 2025- ευελπιστούµε ένα σηµαντικό κοµµάτι από
τα κενά να καλυφθεί για τους µεν ΠΕ και ΤΕ κατηγοριών από
τους επιτυχόντες του γραπτού διαγωνισµού του 2023, για τους
δε ΥΕ και ΔΕ από τον διαγωνισµό που θα κάνει, θα προκηρύξει
το ΑΣΕΠ σε λίγο καιρό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την έκτη µε αριθµό 139/4-11-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κ. Ο. «ΝΙΚΗ» κ. Σπυρί-
δωνα Τσιρώνη προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου
µε θέµα: «Ποσοστό λαθροµεταναστών στα νησιά του Αιγαίου και
οικονοµικό κόστος µετανάστευσης». 

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, σε άρθρο σας στον ιστότοπο liberal.gr την 20η

Οκτωβρίου του 2024 προβήκατε στις κάτωθι επισηµάνσεις. 
Πρώτη επισήµανση: «Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει αποφασί-

σει και ψηφίσει να µην ξεπερνάει ο µεταναστευτικός πληθυσµός
το 1% του τοπικού ηµεδαπού πληθυσµού».

Δεύτερη επισήµανση: «Στην Ιταλία το ηµερήσιο κόστος για
κάθε µετανάστη είναι 35 ευρώ». 

Και τρίτη επισήµανση: «Η ελληνική συµµετοχή στα προγράµ-
µατα είναι της τάξης του 15% και στο σύνολο των χρηµάτων που
ξοδεύουµε δεν φτάνει ούτε το 5%».

Ερωτάστε: Εφόσον έχει ψηφιστεί η ποσόστωση των διαµενόν-
των λαθροµεταναστών, γιατί σε όλα τα νησιά του Αιγαίου για τα
οποία το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου εκδίδει µηνι-
αίως αναλυτική έκθεση το πραγµατικό ποσοστό είναι κατά πολύ
υψηλότερο; Και σας παραθέτω µερικά παραδείγµατα: στην Κω
είναι 8%, στη Λέσβο 6%, στη Σάµο 14% και στη Λέρο 31%.

Και, δεύτερον, πόσο είναι το ηµερήσιο κόστος για κάθε µετα-
νάστη στη χώρα µας και ποια είναι αριθµητικά -και όχι ποσοστι-
αία- η οικονοµική συµµετοχή της χώρας µας -στην Ιταλία είναι
35 ευρώ. Πόσο είναι εδώ;- στα προγράµµατα που αφορούν τη
µετανάστευση;

Και σας ερωτώ διότι το περιβάλλον που έχει διαµορφωθεί και
µετά τις εκλογές στην Αµερική, αλλά και η τρέχουσα ατζέντα
στην Ευρώπη επιτάσσουν έναν σοβαρό δηµόσιο διάλογο γύρω
από το µεταναστευτικό. 

Αυτό για την Ιταλία, το 35%, είναι το ένα σκέλος του ερωτήµα-
τος, το άλλο πάλι, όπως γράψατε στο «Liberal», ότι η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη έχει αποφασίσει και ψηφίσει να µην ξεπερνάει το 1%.
Κοίταξα τη µηνιαία έκθεση που βγάλατε για τον Σεπτέµβριο του
2024 και είδα ότι ο νόµος δεν τηρείται ούτε κατά διάνοια. Κι όµως
εδώ και έναν χρόνο τόσο εσείς όσο και ο προκάτοχός σας δη-
λώνετε ότι οι ροές µειώνονται και κοροϊδεύετε στα ίσα τους πο-
λίτες. Και υπάρχει και το τρικ το οποίο κάνετε που έπρεπε να
συγκρίνετε τον Οκτώβριο του 2023 µε τον Οκτώβριο του 2022,
αλλά εσείς συγκρίνατε τον Οκτώβριο µε τον Σεπτέµβριο, το ίδιο
κάνετε και µε τον Δεκέµβριο και όλους τους άλλους µήνες. 

Η αλήθεια είναι όµως πως κλείσατε το 2023 µε 46.000 αφίξεις
λαθροµεταναστών και αύξηση 169% σε σχέση µε το 2022 και
εσείς συνεχίζετε να µιλάτε για µειωµένες ροές. Και το χειρότερο
είναι πως τώρα που περιµένουµε τα στοιχεία του Οκτωβρίου θα
αποδειχθεί ότι στο πρώτο δεκάµηνο ξεπεράσατε το προηγού-
µενο έτος, το 2023. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κυρία Υφυπουργέ.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς σε προσωπικό επίπεδο θέλω
να σας ευχαριστήσω που διαβάζετε την αρθρογραφία µου στο
«Liberal».

Όσον αφορά στο ζήτηµα του µεταναστευτικού, για µένα είναι
πάντοτε χρήσιµες αυτές οι ερωτήσεις και θα είµαστε πάντα εδώ
για να λύνουµε απορίες και να διαλύουµε αυταπάτες. 

Κατ’ αρχάς επιτρέψτε µου να σας πω ότι κάνετε ένα δοµικό
λάθος. Συγκρίνετε τα στοιχεία που δίνει η ΕΛΣΤΑΤ βάσει των
απογραφών της και αφορούν τον µόνιµο και νόµιµο πληθυσµό
µε τα στοιχεία που παρέχει το Υπουργείο της Μετανάστευσης,
µε τη διαφορά ότι τα στοιχεία του Υπουργείου µας αφορούν ει-

σόδους κατά τη συγκεκριµένη ηµέρα ή µήνα. 
Δεν είναι εύκολο -προφανώς αν το αναζητήσουµε, θα το

βρούµε- να συγκρίνουµε εισόδους, γιατί τα νησιά και ο Έβρος
αποτελούν για τη χώρα πύλες εισόδου. Άρα όταν φτάνουν εκεί
οι άνθρωποι, πρέπει κατ’ αρχάς για λόγους ασφαλείας, που φαν-
τάζοµαι ότι δεν διαφωνείτε, να ταυτοποιηθούν, να γίνουν οι ανα-
γκαίες ενέργειες και σε διεθνές επίπεδο για να βεβαιωθούµε ότι
είναι ασφαλής αυτή η είσοδος, για διάφορους λόγους που φαν-
τάζεστε, να εξεταστούν από γιατρούς για την περίπτωση που
υπάρχει κάποια µεταδοτική ή µολυσµατική νόσος και µετά να γί-
νουν οι µετακινήσεις. 

Άρα δεν µπορείτε να συγκρίνετε έναν σταθερό αριθµό της ΕΛ-
ΣΤΑΤ µε έναν αριθµό που αφορά εισόδους και που όταν ολοκλη-
ρώνονται αυτές οι διαδικασίες, γίνονται οι µετακινήσεις και µε
σκοπό βεβαίως να τηρηθεί η δέσµευσή µας για το 1%. 

Για παράδειγµα, να σας πω ότι τον Σεπτέµβριο µετακινήθηκαν
σε όλη τη χώρα 315 ανήλικοι, 207 ήταν από τα νησιά και τον
Έβρο. Δεν µπορείτε να συγκρίνετε αυτή τη µετακίνηση µε ένα
σταθερό νούµερο. Τον Οκτώβριο µετακινήθηκαν 309 παιδιά, 221
από τα νησιά και τον Έβρο, 30 Σεπτεµβρίου µετακινήθηκαν 122
άτοµα από την Κω, 26 Οκτωβρίου µετακινήθηκαν 188 άτοµα από
τη Σάµο, 3 Οκτωβρίου -ενδεικτικά σας λέω γιατί αυτό γίνεται κα-
θηµερινά- 82 άτοµα από τη Λέρο και ούτω καθεξής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Την ίδια ώρα υπάρχουν και εκείνοι οι οποίοι λαµβάνουν άσυλο
απευθείας και φεύγουν µε ίδια µέσα. Εποµένως, δεν πρόκειται
για νόµιµο και µόνιµο πληθυσµό, πρόκειται για εισόδους, επειδή
είναι άλλο οι είσοδοι και άλλο οι νόµιµα και µόνιµα διαµένοντες.
Προσπαθούµε πάντα να τηρούµε τη δέσµευσή µας χωρίς όµως
να διακυβεύουµε την ασφάλεια, την οποία πιστεύω ότι θέλετε και
εσείς τόσο στο νησιά όσο και στην ενδοχώρα.

Με έχετε ρωτήσει και για το κόστος, αλλά βλέπω, κύριε Πρό-
εδρε, τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Στη δευτε-
ρολογία σας.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Στη δευτερολογία, εντάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε συνάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ για την απάντησή σας, η
οποία είναι ελλιπέστατη, για να µην πω σε εντελώς λάθος κατεύ-
θυνση. Πρώτον, δεν απαντήσατε στη δεύτερη ερώτηση για να
µπορώ να σας αντιπαρατεθώ και δεν θα έχω άλλο χρόνο για να
µιλήσω, αλλά θα σας πω γι’ αυτό που είπατε.

Δυστυχώς αποδεικνύεται για µια ακόµη φορά ότι σε αυτή τη
χώρα άλλο ψηφίζουµε και τελικά άλλο εφαρµόζεται. Γιατί προ-
φανώς και έχω µελετήσει τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ σε σχέση µε
το αν διαµένουν ή απλά έχουν εισέλθει, αλλά καταλαβαίνετε ότι
υπάρχει σταθερός πληθυσµός πολύ µεγαλύτερος από το ποσο-
στό που λέτε. Απαντήστε µου έστω και έτσι. Υπάρχει πάντα πολύ
µεγαλύτερος πληθυσµός λαθροµεταναστών στα νησιά µας από
αυτό που λέει ο νόµος; Εκτός αν άλλο θέλετε να ψηφίζουµε µε
ένα επικοινωνιακό τρικ και άλλο τελικά ισχύει εκεί.

Αν δεν του απαντήσετε, σας το λέω γιατί είναι ρητορικό, το
απαντούν οι νησιώτες που µας παίρνουν συνέχεια τηλέφωνα για
την κατάσταση που υπάρχει στα νησιά. Πραγµατικά αυτό απο-
δεικνύει και τη λάθος αντίληψη µε την οποία προσεγγίζετε το µε-
ταναστευτικό, πέρα από τα οικονοµικά, για τις κοινωνικές,
πολιτισµικές και δηµογραφικές προεκτάσεις που έχει το θέµα. 

Να σας πω επίσης κάτι που είπατε εκεί, γιατί δεν µπορώ να
απαντήσω, δεν σας έχω καν ακόµη ακούσει να µου πείτε για τα
35 ευρώ. Διαχωρίσατε τα λεφτά σε ελληνικά και ξένα, όµως ξέ-
ρετε ότι τα ευρωπαϊκά κονδύλια είναι και δικά µας χρήµατα, ανή-
κουν στους Έλληνες πολίτες φορολογούµενους, αφού ανήκουν
κι αυτοί στους Ευρωπαίους. Και αυτό δυστυχώς έπρεπε να το
ξέρετε λόγω και της ευρωλαγνείας που υπάρχει στην Κυβέρ-
νηση, αλλά και της απόλυτης υποταγής σε ό,τι υπαγορεύουν οι
Βρυξέλλες. 

Το κυριότερο όµως είναι ότι προάγεται και εδώ ένα ψευδοα-
φήγηµα και αυτό είναι ότι οι µετανάστες βοηθούν στα ασφαλι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 11 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024 2431



στικά µας ταµεία και ότι αν δεν στηριχθούν εκεί, δεν θα υπάρ-
χουν συντάξεις. Δεν υπάρχει τίποτα πιο ανακριβές από αυτό και
αν το είχατε µελετήσει, θα βλέπατε άρθρα όπως αυτό του Ντέι-
βιντ Μάιλς στη βρετανική «TELEGRAPH», που λέει πλέον ότι είναι
πολύ λιγότερο σαφές για τα επίµονα υψηλά επίπεδα καθαρής
µετανάστευσης, για την ενίσχυση του εργατικού δυναµικού, ότι
µπορούν να δηµιουργήσουν διαρκείς δηµοσιονοµικές βελτιώ-
σεις. Να σας πω ότι αυτός αναφέρεται και µόνο σε αυτούς τους
µετανάστες που θέλετε να φέρετε και εσείς µε διακρατικές συµ-
φωνίες, όχι σε αυτούς που µπαίνουν συνεχώς και δεν υπάρχει
ακόµα καταγεγραµµένο νούµερο. 

Να σας πω και ένα ακόµα διακεκριµένου αριστερού Γερµανού
καθηγητή, του Μπερντ Ράφελχουσεν, ο οποίος στις αρχές του
έτους δήλωσε ότι υπάρχει ήδη ένα τεράστιο χάσµα στη γηρά-
σκουσα γερµανική κοινωνία µεταξύ αυτών που οι εργοδότες και
οι εργαζόµενοι πληρώνουν σε φόρους, εισφορές περίθαλψης,
συντάξεων και ασφάλιση υγείας και αυτών που θα λάβουν στο
µέλλον. Αυτό το λεγόµενο κενό στη Γερµανία κοστίζει για κάθε
300.000 αλλοδαπούς συνολικά 5,8 τρισεκατοµµύρια ευρώ, όχι
ανά έτος, αλλά συνολικά θα κοστίσει. 

Και αυτά στην ισχυρότερη οικονοµία της Ευρώπης, τη Γερµα-
νία, πόσω µάλλον εδώ, χωρίς να υπολογίζουµε στον προϋπολο-
γισµό ότι υπάρχει και το λιµενικό που έχει καταντήσει ταξί πέρα
δώθε, η τεράστια επιβάρυνση και στη δηµόσια υγεία και στην
εξαγωγή συναλλάγµατος και του κράτους πρόνοιας. Και να µη
µιλήσω για τη συµµετοχή των λαθροµεταναστών στην επιδεί-
νωση και του στεγαστικού. 

Σταµατήστε, λοιπόν, να λέτε ψέµατα στον ελληνικό λαό, ο
οποίος δεν ρωτήθηκε ποτέ γι’ αυτά που κάνετε και αν ρωτήσετε
και τον πιο φανατικό οπαδό σας και ψηφοφόρο σας, δεν συµφω-
νεί µε αυτά που κάνετε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κυρία Υφυπουργέ.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ.
Στην Ελλάδα και στην Ευρώπη υπάρχουν κάποια κόµµατα -δυ-

στυχώς συγκαταλέγω πλέον και το δικό σας- που αν δεν υπήρχε
το µεταναστευτικό, θα έπρεπε να το εφεύρουν. Σας θυµίζω ότι
στην ανατολική Γερµανία που το AfD, η ακροδεξιά, έρχεται
πρώτη, δεν υπάρχει κανένας µετανάστης στη χώρα, στην πε-
ριοχή αυτή. Άρα, λοιπόν, αυτή τη στιγµή προσπαθείτε να δηµι-
ουργήσετε ένα θέµα όπως δηµιουργείται σε όλη την Ευρώπη. 

Σας εξήγησα -και δεν θέλω να επανέλθω- ότι τα νησιά είναι ση-
µεία εισόδου και η µεταφορά γίνεται όταν γίνονται οι ταυτοποι-
ήσεις και αν χρειάζεται περισσότερος χρόνος, υπάρχει και
µεγαλύτερος χρόνος για στέρηση ελευθερίας έως ότου γίνουν
οι ταυτοποιήσεις. Δεν πρόκειται να ξεπεράσουµε αυτή τη
γραµµή. 

Τώρα πάω στο ερώτηµά σας για τα χρήµατα. Ασφαλώς είναι
και χρήµατα Ελλήνων φορολογουµένων, αλλά τι θέλετε να πείτε;
Είναι οι περισσότερες χώρες οι οποίες δεν έχουν κανένα µετα-
ναστευτικό πρόβληµα και πληρώνουν, και πληρώνουν αναγκα-
στικά αναλογικά πολύ περισσότερο από εµάς, που είµαστε στην
πρώτη γραµµή λόγω της γεωγραφίας. 

Τώρα, το κόστος υπολογίζεται από 25 έως 30 ευρώ ηµερη-
σίως. Με βάση την εθνική συµµετοχή, που είναι το 25% σε όλες
τις χώρες, το κόστος για την Ελλάδα κυµαίνεται µεταξύ 6,25 και
7,5 ευρώ ανά µετανάστη ή µάλλον ανά αιτούντα άσυλο -µε συγ-
χωρείτε- γιατί µπερδέψατε πριν τη νόµιµη µετανάστευση µε την
παράνοµη. Νόµιµη µετανάστευση, ψάξτε λίγο στο κόµµα σας,
µέσα στο κόµµα σας, να δείτε πόσοι απασχολούν ανθρώπους
που είναι νόµιµοι µετανάστες. Ψαχτείτε λίγο, ψαχτείτε. Γιατί είναι
εύκολη η καταγγελία. Ψαχτείτε λίγο. Δεν θέλω να πάω παρα-
πέρα. 

Τα ποσά για την υγεία έρχονται απευθείας από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, 100% χρηµατοδότηση, από το πρόγραµµα «Ιπποκρά-
της», γι’ αυτό λέω ότι πέφτουν. Σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγ-
κης είναι απευθείας τα χρήµατα, όλα 100% χρηµατοδότηση. Οι
ειδικές δράσεις, απευθείας τα χρήµατα, η εθνική συµµετοχή
µόνο 10%. Τα camp χτίστηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε

χρηµατοδότηση 100%. Οι δωρεές άλλων µεµονωµένων κρατών
καλύπτουν το 100%. 

Άρα δεν µπορώ να σας πω ακριβώς, γι’ αυτό λέω και στο
άρθρο, που ευχαριστώ που διαβάσατε, ότι πέφτει πάρα πολύ η
συµµετοχή. Γιατί, για παράδειγµα, οι ασφαλείς περιοχές στα
νησιά και στον Έβρο χρηµατοδοτούνται πρώτα από την Κυβέρ-
νηση της Ολλανδίας, µετά της Τσεχίας, τώρα της Ελβετίας. Οι
δοµές επείγουσας φιλοξενίας των ασυνόδευτων ανηλίκων χρη-
µατοδοτούνται πρώτα από τη Δανία, τώρα από την Ελβετία. 

Ο εθνικός µηχανισµός επείγουσας ανταπόκρισης εµποδίζει
την εγκληµατικότητα, τη ριζοσπαστικοποίηση, την εργαλειοποί-
ηση νέων ανθρώπων από το οργανωµένο έγκληµα -και ξέρετε τι
έχει συµβεί σε άλλες χώρες. Εγώ, κύριε συνάδελφε, είµαι εδώ
για να εξασφαλίζω την ασφάλεια στο εσωτερικό της χώρας. Το
λιµενικό φυλάει τα σύνορα και οι αποτροπές είναι πάρα πολλές
και δεν πρέπει να συγχέονται µε τα pushbacks. Οι αποτροπές
είναι συγκεκριµένο πράγµα, τους λένε ότι δεν µπορούν να περά-
σουν εντός χωρικών υδάτων της Ελλάδας.

Ο εθνικός µηχανισµός επείγουσας ανταπόκρισης χρηµατοδο-
τείται από τη Νορβηγία. Το πρόγραµµα των Μεντόρων χρηµατο-
δοτείται απευθείας από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το πρόγραµµα
ψυχικής υγείας -γιατί υπάρχουν τέτοια ζητήµατα, που πρέπει να
αντιµετωπίζουµε- πρώτα από την Αυστρία και µετά από τη Γερ-
µανία. Το πρόγραµµα για την ανάπτυξη δεξιοτήτων κ.λπ., από
την κυβέρνηση της Νορβηγίας. 

Άρα σε όλο αυτό το οικονοµικό βάρος η Ελλάδα έχει εξασφα-
λίσει να επιβαρύνει όσο το δυνατόν λιγότερο τους Έλληνες πο-
λίτες, τους Έλληνες φορολογούµενους και να εξασφαλίζει
χρήµατα από άλλες χώρες, ενώ άλλες χώρες χρηµατοδοτούν το
σύνολο του µεταναστευτικού τους.

Και θα σας πω κάτι, όταν µιλούσε για την Ιταλία, η Ιταλία ξό-
δεψε από τον προϋπολογισµό της 800 εκατοµµύρια ευρώ για να
φτιάξει τα camps στην Αλβανία και µέχρι στιγµής έχει µεταφέρει
ελάχιστους µετανάστες, δεκαέξι την πρώτη φορά, που επεστρά-
φησαν όλοι πίσω, οχτώ τις προάλλες, τη δεύτερη φορά, κόστος
ταξιδιού 36.000 ευρώ ανά µετανάστη. Ήδη επέστρεψε ο ένας
πίσω. 

Τελικά ξέρετε κάτι; Δεν είναι θέµα πολιτικού προσήµου το µε-
ταναστευτικό. Δεν τους φέρνουµε τους µετανάστες, έρχονται,
και όπως έρχονται στην Ιταλία, που έχει δεξιά, ακροδεξιά κυβέρ-
νηση και ο κ. Σαλβίνι έλεγε: «Όταν θα µας ψηφίσετε δεν θα µπαί-
νει κουνούπι» και την πρώτη χρονιά αφού τους ψήφισαν µπήκαν
εκατόν πενήντα οκτώ χιλιάδες άνθρωποι, ενώ κατηγορούσαν τον
Ντράγκι που είχαν µπει τριάντα χιλιάδες, το ίδιο λοιπόν βουλιάζει
η Λαµπεντούζα του Σαλβίνι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κυρία Υπουργέ.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κι ευχαριστώ και για την ανοχή
σας, αλλά θεωρώ ότι δεν έχουν ειπωθεί πολύ αυτά στη Βουλή.
Έχετε δίκιο όµως. 

Το ίδιο βουλιάζει η Λαµπεντούζα του Σαλβίνι και το ίδιο βου-
λιάζουν οι Βαλεαρίδες του Σάντσεθ που είναι σοσιαλιστής. Άρα,
λοιπόν, δεν υπάρχουν εύκολες λύσεις για δύσκολα προβλήµατα.
Όποιος το λέει αυτό αυταπατάται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 133/30-10-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Χανίων της Κ.Ο. «ΝΕΑ
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» κ. Σεβαστής Βολουδάκη προς τον Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας, µε θέµα: «Διακλαδική στελέχωση του Ναυτικού Νο-
σοκοµείου Κρήτης».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Ναυτικό Νοσοκοµείο Κρήτης, όπως πολύ καλά κι εσείς γνω-

ρίζετε, είναι το µοναδικό στρατιωτικό νοσοκοµείο στην Κρήτη το
οποίο καλύπτει υγειονοµικά έναν πολύ µεγάλο αριθµό ενστόλων.
Είναι, όπως είπα, το µοναδικό στρατιωτικό νοσοκοµείο, καλύπτει
υγειονοµικά, και εν ενεργεία και εν αποστρατεία, προσωπικό των
Ενόπλων Δυνάµεων, του Λιµενικού Σώµατος, της Πυροσβεστι-
κής, της Ελληνικής Αστυνοµίας και των συµµαχικών δυνάµεων. 
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Έχουν παρατηρηθεί, ειδικά τον τελευταίο καιρό, να υπάρχουν
πάρα πολλά κενά και να υπάρχει αδυναµία εξεύρεσης τόσο ια-
τρικού όσο και νοσηλευτικού προσωπικού, γεγονός που καθιστά
δύσκολη τη λειτουργία του και πολύ δύσκολο να παρασχεθούν
οι υπηρεσίες, οι οποίες µέχρι τώρα παρέχονταν σε όλους τους
ασθενείς που πήγαιναν εκεί και ζητούσαν την περίθαλψη. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, εάν θα µπορούσε µε κάποιον άλλο
τρόπο, από τη στιγµή που δεν απευθύνεται το Ναυτικό Νοσοκο-
µείο µόνο σε συγκεκριµένο κλάδο, το ναυτικό δηλαδή, των ενό-
πλων δυνάµεων, αλλά σε όλους αυτούς που προανέφερα, αν θα
µπορούσε µε κάποιον άλλο τρόπο, όπως τη διακλαδικότητα, να
µπορούσε να λυθεί το θέµα αυτό, να γίνουν οι απαραίτητες
προσλήψεις τόσο σε ιατρικό όσο και νοσηλευτικό προσωπικό και
να λυθεί ένα µεγάλο πρόβληµα τόσο για τον Νοµό Χανίων όσο
και για την Κρήτη γενικότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο παρακαλώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ
για την ερώτηση και για τη δυνατότητα που µου δίνετε να συζη-
τήσουµε ένα πράγµατι πολύ σηµαντικό ζήτηµα, που αφορά όχι
µόνο το Ναυτικό Νοσοκοµείο Κρήτης, αλλά συνολικά τα στρα-
τιωτικά νοσοκοµεία στη χώρα µας και γενικότερα τις υπηρεσίες
υγειονοµικής περίθαλψης προς τα στελέχη µας. 

Θα ήθελα όµως να ξεκινήσω λέγοντας ότι για λόγους ακριβο-
δικείας τυπικά το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών του Ναυτικού
Νοσοκοµείου Κρήτης δεν ανεστάλη, υπήρξε όµως ο κίνδυνος
αναστολής και θέλω αυτό να το πω. Υπήρξε ο κίνδυνος αναστο-
λής λόγω και του υπάρχοντος θεσµικού πλαισίου, στο οποίο και
εσείς αναφερθήκατε. Δεν θα µπορούσε βεβαίως να ανασταλεί,
γιατί το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας δεν θα µπορούσε να αφήσει
µια κρίσιµη περιοχή, όπως είναι η Κρήτη, χωρίς να λειτουργεί το
συγκεκριµένο τµήµα.

Βεβαίως, να συµφωνήσουµε ότι κανένα πρόβληµα δεν είναι
άλυτο αν υπάρχει βούληση, προνοητικότητα αλλά και αποφασι-
στικότητα από όλους όσοι, νοµίζω, έχουµε το ενδιαφέρον για τη
λειτουργία, προκειµένου να επιλυθούν αυτά τα ζητήµατα. 

Και βεβαίως µέσα από τη δυνατότητα που µου δίνετε από την
ερώτησή σας να αναφερθώ και σε ολόκληρη την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία και να πω ότι έχουµε όλοι στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
ένα πολύ υψηλό αίσθηµα εθνικού καθήκοντος, προκειµένου τα
στελέχη µας, άνδρες και γυναίκες των ενόπλων δυνάµεων, αλλά
βεβαίως και τα σώµατα ασφαλείας, τα οποία επίσης είναι δι-
καιούχοι στις διάφορες δοµές µας, να έχουν τη µέγιστη δυνατή,
την καλύτερη περίθαλψη. Διότι νοµίζω ότι είναι ένας ελάχιστος
τρόπος να αναγνωρίσουµε το εθνικό καθήκον το οποίο επιτελούν
καθηµερινά.

Τώρα, συγκεκριµένα για το ζήτηµα του Στρατιωτικού Νοσοκο-
µείου Κρήτης να σας πω ότι, έχοντας και την αρµοδιότητα για τα
υγειονοµικά, µερίµνησα πράγµατι, βλέποντας το πρόβληµα το
οποίο είχατε επισηµάνει και εσείς, έτσι ώστε τουλάχιστον για το
αµέσως επόµενο διάστηµα να διατεθούν αξιωµατικοί του υγει-
ονοµικού σώµατος, όχι µόνο από το σώµα του Ναυτικού αλλά και
από τις διάφορες µονάδες της ευρύτερης περιοχής της νήσου,
ακριβώς για να εκτελεστούν εφηµερίες στο Ναυτικό Νοσοκοµείο
Κρήτης και να αποτρέψουµε τον κίνδυνο αναστολής του πολύ
σηµαντικού τµήµατος.

Νοµίζω ότι όλοι αναγνωρίζουµε ότι η υγεία αποτελεί το υπέρ-
τατο αγαθό και βεβαίως και µια πολύ βασική προϋπόθεση, προ-
κειµένου τα στελέχη µας να επιτελούν το καθήκον τους και γι’
αυτόν τον λόγο θεωρούµε ότι ο ανθρώπινος παράγοντας στις
ένοπλες δυνάµεις είναι το ισχυρότερο εξοπλιστικό πρόγραµµα
το οποίο αυτή τη στιγµή διαθέτουµε. Εποµένως, αν εκείνοι και οι
οικογένειές τους έχουν την καλύτερη δυνατή περίθαλψη, θεω-
ρούµε ότι ως πολιτεία κάνουµε κι εµείς το καθήκον µας απέναντί
τους. 

Βεβαίως, προκειµένου να διορθώσουµε όλες αυτές τις παθο-
γένειες τις οποίες διαχρονικά υπάρχουν στις ένοπλες δυνάµεις,
παρουσιάσαµε στο Υπουργικό Συµβούλιο πριν από λίγες µέρες
-ίσως το έχετε πληροφορηθεί- µια πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση

που αφορά το υγειονοµικό σώµα, στην οποία βεβαίως θα επε-
κταθώ και στη δευτερολογία µου, γιατί είναι καλό να ακουστεί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Αίθουσα.

Με αυτό τον τρόπο θεωρώ ότι τέτοιου είδους προβλήµατα,
στο µέλλον όχι µόνο θα αποτρέπονται, αλλά στην ουσία ούτε καν
θα αναδύονται, γιατί πολύ απλά οι παρεχόµενες υγειονοµικές
υπηρεσίες προς τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων θα είναι τέ-
τοιες, όπως ενδεχοµένως τις θυµόµαστε και παλαιότερα -και
έχουν µείνει στη µνήµη όλων µας- που πραγµατικά ήταν σε ένα
υψηλότατο επίπεδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Πράγµατι, κύριε Υπουργέ,
όπως πολύ σωστά αναφέρατε, υπήρχε κίνδυνος να ανασταλεί η
λειτουργία των ΤΕΠ, αλλά µεριµνήσατε και δεν συνέβη κάτι τέ-
τοιο. Είναι αλήθεια αυτό. Άλλωστε, υπάρχει συνεχόµενη επικοι-
νωνία, όσον αφορά στα θέµατα αυτά -οφείλω να το αναγνωρίσω-
και πάντοτε ένα πρόβληµα το προλαβαίνουµε πριν καν δηµιουρ-
γηθεί και λύνεται.

Η αλήθεια είναι ότι η ερώτηση έγινε πριν, αλλά είδα αυτό που
παρουσιάστηκε στο Υπουργικό Συµβούλιο, όπου πράγµατι ετέθη
το θέµα της διακλαδικότητας. Αυτό θα είναι κάτι που θα λύσει εξ
ολοκλήρου το ζήτηµα που δηµιουργείται εκεί, ειδικά όταν -όπως
προανέφερα- αφορά πάρα πολλούς κλάδους. Ειδικά για την πε-
ριοχή των Χανίων υπάρχει και η νατοϊκή βάση της Σούδας, όπου
και εκεί υπάρχουν πάρα πολλά στελέχη και οικογένειες, που χρή-
ζουν υγειονοµικής περίθαλψης και πηγαίνουν στο Ναυτικό Νο-
σοκοµείο.

Μέσα στο πλαίσιο αυτό, θα ήθελα να σας ρωτήσω, επειδή είδα
στις επικεφαλίδες αυτό που παρουσιάσθηκε στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο ότι υπάρχει και ένας στόχος δηµιουργίας κέντρων τραύ-
µατος, σας ερωτώ: Αυτό, θα µπορούσε να αφορά και το
συγκεκριµένο νοσοκοµείο, λόγω της ιδιαίτερης της περιοχής γε-
ωγραφικά και λόγω των δυνάµεων των στρατιωτικών, που είναι
συγκεντρωµένες στον νοµό; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω από το τελευταίο, το οποίο εκφεύγει λίγο της

ερωτήσεως, αλλά βεβαίως, είναι µια ανοιχτή διαδικασία και θα
ήθελα να απαντήσω. 

Αναφερθήκαµε σε µια σειρά από νέες υπηρεσίες, οι οποίες θα
δηµιουργηθούν εντός των υγειονοµικών δοµών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Μία από αυτές αποτελεί πράγµατι και το Στρατιωτικό
Τραύµα, το οποίο θα είναι ίσως η µοναδική µονάδα σε ολόκληρη
την Νοτιοανατολική Ευρώπη, η οποία θα µπορεί να καλύπτει τέ-
τοιου είδους περιπτώσεις. 

Πιλοτικά θα ξεκινήσει από το 401, αναφέρθηκε αυτό στο
Υπουργικό Συµβούλιο και βεβαίως, εφόσον δούµε ότι µπορεί να
επεκταθεί και σε άλλες δοµές, είµαστε πολύ ανοιχτοί να το συ-
ζητήσουµε. 

Σκεφτείτε τη σηµασία αυτής της µονάδας διότι η αµέσως επό-
µενη µονάδα στρατιωτικού τύπου, η οποία µπορεί να καλύψει το
Στρατιωτικό Τραύµα βρίσκεται στη Γερµανία. Άρα, αντιλαµβάνε-
στε ότι αυτό µπορεί να αποτελέσει και έναν πιλότο, συνολικά, για
διάφορες συµµαχικές χώρες διότι θα µπορούν να έρχονται εδώ
και να περιθάλπονται, βεβαίως µε το αζηµίωτο, προς όφελος και
των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Επανέρχοµαι στα στρατιωτικά νοσοκοµεία. Κυρία συνάδελφε,
νοµίζω ότι θίξατε µία πολύ σηµαντική έννοια, αυτή της διακλαδι-
κότητας. Θα αναφέρω ένα παράδειγµα: Από το Στρατιωτικό Νο-
σοκοµείο Θεσσαλονίκης µπορούµε να διαθέτουµε γιατρούς σε
διάφορα πολιτικά νοσοκοµεία -στην Ξάνθη, στην Κοµοτηνή, στις
Σέρρες- δεν µπορούµε να κάνουµε το αντίστοιχο, µεταξύ στρα-
τιωτικών νοσοκοµείων. Αυτό ήταν και το πρόβληµα, το οποίο δη-
µιουργήθηκε, µεταξύ άλλων- και στο Στρατιωτικό Νοσοκοµείο.

Γι’ αυτόν τον λόγο, µε το νοµοσχέδιο, το οποίο παρουσιάσαµε
στο Υπουργικό Συµβούλιο -και µπορώ να εκφράσω και τη βεβαι-
ότητα ότι θα υπερψηφιστεί από τη µεγάλη πλειοψηφία αυτής της
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Αίθουσας- δίνουµε αυτήν τη δυνατότητα της διακλαδικότητας,
έτσι ώστε να καλύπτουµε ανάγκες και να αποτρέπουµε τέτοιου
είδους κινδύνους. 

Με αυτόν τον τρόπο θα υπάρχει, στην ουσία, µια διακλαδική
δυνατότητα στελέχωσης αυτών των νοσοκοµείων, διακλαδική
χρήση των υγειονοµικών υπηρεσιών, όπου υπάρχει αυτή η
ανάγκη.

Επίσης, για πρώτη φορά τα στρατιωτικά νοσοκοµεία αποκτούν
µια οικονοµική αυτοτέλεια –προϋπολογισµό- έτσι ώστε να γνω-
ρίζουν πολύ καλά ποια είναι τα έσοδά τους και ποιες είναι οι δα-
πάνες τους και να µην έχουµε δυστυχώς το φαινόµενο, το οποίο
παρατηρείται διαχρονικά, όπου ο µεν ΕΟΠΥΥ χρωστάει στα νο-
σοκοµεία, τα δε στρατιωτικά νοσοκοµεία να χρωστάνε στους
προµηθευτές τους. 

Επίσης, µια ανορθολογική διαχείριση του προσωπικού, η
οποία εδραζόταν σε διάφορα εµπόδια διαχειριστικά και διαδικα-
στικά, αλλά και στο µη λειτουργικό θεσµικό πλαίσιο της ανέλιξης
τους, στην ουσία γιατρεύονται µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο και
θεωρούµε ότι µαζί µε τις υπόλοιπες µνείες που θα γίνουν και τις
-κατά τη γνώµη µας- σωστές διατάξεις και για την εξέλιξη του
προσωπικού, αλλά και για τις παρεχόµενες υπηρεσίες, πραγµα-
τικά κάνουµε µια µεταρρύθµιση στον χώρο που την έχει ανάγκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχω την

τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, δια-
βίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος
και τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύουν, την 11-11-2024: 

Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Οικονο-
µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού Γεώργιο Σταθάκη, στον πρώην
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης Δήµο Παπαδηµητρίου, στον
πρώην Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης Ιωάννη Δραγασάκη
και στον πρώην Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων Σπυρίδωνα
Άδωνι Γεωργιάδη. 

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 129/30-10-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Ανεξάρτητου  Βουλευτή Κιλκίς κ.
Πέτρου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Θέ-
σπιση Ειδικής Μεταθετικότητας µε Κριτήριο τα Έτη Πραγµατικής
Υπηρεσίας».

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως καλά γνωρίζετε και γνωρίζουµε όλοι, οι

στρατιωτικοί λόγω των συχνών µεταθέσεων και της εναλλαγής
τόπων διαµονής και κατοικίας αναγκάζονται να βιώνουν ένα συ-
νεχές καθεστώς ανασφάλειας, καθώς και ψυχολογικής αλλά και
σωµατικής καταπόνησης και µάλιστα, να βρίσκονται στη δυσά-
ρεστη θέση οι παντρεµένοι να εκριζώνουν µέλη των οικογενειών
τους από την προηγούµενη κατοικία τους, το περιβάλλον εργα-
σίας του ή της συζύγου και το σχολικό περιβάλλον των τέκνων
τους. 

Είναι βίωµα όλων των οικογενειών των στρατιωτικών ότι η οι-
κογενειακή συνοχή διαταράσσεται και αυτό έχει άµεσο αντίκτυπο
στην ενότητα της οικογένειας, επιφέροντας κλονισµό της έγγαµη
σχέσης µε επακόλουθο ακόµα και τη λύση του γάµου, µε σοβα-
ρές επιπτώσεις στον ψυχισµό των παιδιών. 

Επιπροσθέτως, γνωρίζουµε πλέον όλοι ότι οι συνεχείς µετα-
θέσεις των στρατιωτικών έχουν συντελέσει στην υποβολή ικανού
αριθµό παραιτήσεων αλλά και αιτήσεων πρόωρης αποστρατείας
όλων των θεσµών των Ενόπλων Δυνάµεων και έχουν συµβάλει
στην αισθητή πτώση στις βάσεις εισαγωγής, καθώς και στις
κενές θέσεις στις στρατιωτικές σχολές. 

Με βάση αυτά σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ -και θα επανέλθω και
σε άλλα στοιχεία- ως ένα πρώτο µέτρο απέναντι στην απαρέ-
σκεια που δείχνουν οι νέοι σε στρατιωτικές σχολές, απέναντι στο
κύµα παραιτήσεων και πρόωρων αποστρατειών που παρατηρεί-
ται στις Ένοπλες Δυνάµεις, προτίθεται το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας να νοµοθετήσει, ώστε τα στελέχη του να µετατίθενται
και να υπηρετούν υποχρεωτικά στον τόπο προτίµησής τους, µετά
από την παρέλευση ικανού χρονικού διαστήµατος υπηρέτησης,
δηλαδή στα τριάντα έτη πραγµατικής υπηρεσίας; Αφού έχουν
υπηρετήσει τριάντα χρόνια και έχουν µετατεθεί σε όλη τη χώρα

και παντού, δεν δικαιούνται αυτοί οι άνθρωποι να µείνουν στα τε-
λευταία χρόνια της θητείας τους εκεί όπου είναι ο τόπος συµφε-
ρόντων τους; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας, κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το σύστηµα µεταθέσεων, αλλά και των αν-

τίστοιχων υπηρεσιακών µεταβολών στις Ένοπλες Δυνάµεις της
πατρίδας µας διέπεται κατά προτεραιότητα από ένα αντικειµε-
νικό διαδικαστικό σύστηµα, το οποίο περιέχει υπηρεσιακά κατά
πρώτον, κοινωνικά, αλλά και αντικειµενικά κριτήρια. Και όλα αυτά
βεβαίως, προσµετρώνται στις αποφάσεις των επιτελείων, προ-
κειµένου ένα στέλεχος να µπορεί να µετατεθεί, αναλόγως και το
τι δηλώνει και ως τόπο συµφέροντος. 

Και βεβαίως, νοµίζω θα συµφωνήσουµε και συµφωνούµε σε
αυτή την Αίθουσα, ότι το πρώτιστο που αφορά τον ιδιαίτερο
χώρο των Ενόπλων Δυνάµεων είναι το να διατηρείται η µαχητική
ικανότητα του Στρατού, της Αεροπορίας και του Ναυτικού σε
ύψιστο επίπεδο και βεβαίως, ταυτόχρονα να υπάρχει και µια δια-
φάνεια και αξιοκρατία και δικαιοσύνη, όσον αφορά τη διοίκηση
και την αξιοποίηση του προσωπικού. 

Και νοµίζω ότι έχει καταστεί κοινός τόπος, ειδικά τα τελευταία
χρόνια, ότι τουλάχιστον το σύστηµα µεταθέσεων των αξιωµατι-
κών, υπαξιωµατικών, µε βάση µια συγκεκριµένη µοριοδότηση, η
οποία υπάρχει και πάντα µε βάση και τις επιχειρησιακές ανάγκες
των επιτελείων, είναι αρκετά αντικειµενικό, αρκετά αξιόπιστο και
αρκετά διαφανές. 

Να σας πω µάλιστα ότι ιδιαίτερα στον νόµο και συγκεκριµένα
στον ν.388/2010, αλλά και στην αντίστοιχη υπουργική απόφαση,
η οποία είχε εκδοθεί το 2021, προβλέπονται ταυτόχρονα, πέρα
από αυτό το αντικειµενικό σύστηµα που σας περιέγραψα προ-
ηγουµένως, σαφή και ειδικά κριτήρια για κάποιες κατηγορίες
στελεχών, έτσι ώστε, όχι µόνο να µην αναιρούνται, αλλά στην
ουσία να εξασφαλίζονται τα συνταγµατικά τους δικαιώµατα,
αλλά και να προστατεύονται έννοµα αγαθά, όπως είναι η οικογε-
νειακή γαλήνη, η υγεία και βεβαίως και το ζήτηµα γενικότερα της
οικογένειας. 

Συγκεκριµένα, υπάρχουν προβλέψεις ειδικής µεταθετικότητας
για στελέχη, οι οποίοι είναι πολύτεκνοι, τρίτεκνοι, είναι γονείς µο-
νογονεϊκών οικογενειών, στελέχη τα οποία επιµελούνται µέλη
που είναι άτοµα µε ειδικές ανάγκες ή που αντιµετωπίζουν και οι
ίδιοι κάποιο πρόβληµα και παράλληλα έχουν θεσµοθετηθεί και
κάποιες ειδικές διατάξεις και ζητήµατα που αφορούν για παρά-
δειγµα, αιτήµατα συνυπηρέτησης µεταξύ στελεχών εντός των
Ενόπλων Δυνάµεων, ζητήµατα που αντιµετωπίζουν στις ανάγκες
φοίτησης και σπουδές των τέκνων, όπως επίσης και ζητήµατα
που αφορούν περιπτώσεις επιστροφής από άδεια τοκετού, κύη-
σης και ανατροφής τέκνου. 

Θα επανέλθω όµως, κύριε συνάδελφε, για να πω ότι πέρα από
αυτές τις ειδικές προβλέψεις που σας είπα, δεν πρέπει να ξε-
χνάµε ότι στο τέλος της ηµέρας, η ιδιότητα του στρατιωτικού,
µια πολύ δύσκολη ιδιότητα και λειτούργηµα, είναι συνυφασµένη
µε τις µεταθέσεις, οι όποιες µεταθέσεις προκύπτουν από τις επι-
χειρησιακές ανάγκες των επιτελείων, έτσι ώστε να κρατάµε το
αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων στο υψηλότερο δυνατό επί-
πεδο. 

Βεβαίως, όλα αυτά είναι συνυφασµένα µε τη φύση του στρα-
τιωτικού λειτουργήµατος. Παρ’ όλα αυτά, υπάρχουν οι µέριµνες
που σας είπα προηγουµένως και εφόσον µπορούµε να δούµε πε-
ραιτέρω βελτιώσεις σε αυτό το σύστηµα, είµαστε διατεθειµένοι
να το κάνουµε. Θεωρούµε ότι είναι επαρκές το µέχρι στιγµής σύ-
στηµα, αλλά σε κάθε περίπτωση µπορούµε να δούµε και κάποιες
ειδικότερες περιπτώσεις, προφανώς πάντα στο πλαίσιο της κοι-
νωνικής πολιτικής των Ενόπλων Δυνάµεων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε συνάδελφε.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για να είµαι ειλικρινής περίµενα µια πιο γεν-
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ναιόδωρη και µια σαφέστερη δέσµευση, σε σχέση µε το αίτηµα
-και γνωρίζετε ότι είναι αίτηµα πάγιο- των οµοσπονδιών των
στρατιωτικών µετά από τα τριάντα χρόνια της µάχιµης υπηρε-
σίας να µένουν κοντά στον τόπο διαµονής τους, ειδικά όταν
έχουµε φαινόµενα οικογενειών που διαλύονται και τόσες απο-
στρατείες αλλά και το φετινό πολύ θλιβερό φαινόµενο οι στρα-
τιωτικές σχολές µας των αξιωµατικών και των υπαξιωµατικών να
µην έχουν επαρκή στελέχωση, ακριβώς γιατί τα νέα παιδιά δεν
θέλουν να φοιτούν σε στρατιωτικές σχολές.

Δεδοµένων των δύσκολων συνθηκών που επικρατούν στην κοι-
νωνία µε το κύµα ακρίβειας που έχει επηρεάσει τις τιµές της στέ-
γης, της διαβίωσης, θα ήθελα µια σαφέστερη δέσµευση από
εσάς για το χρονοδιάγραµµα εφαρµογής ενός δίκαιου µέτρου,
της κατάργησης δηλαδή των µεταθέσεων, στο προσωπικό των
Ενόπλων Δυνάµεων µετά τα τριάντα έτη.

Γνωρίζετε σίγουρα καλά τα πολλά αιτήµατα και τις πιεστικές
συνθήκες τις οποίες αντιµετωπίζουν οι στρατιωτικοί στη χώρα
µας. Τα πανάκριβα ενοίκια των κατοικιών, η αδυναµία εξεύρεσης
στέγης, η ελλειµµατική προσφορά στέγης στα στρατιωτικά οική-
µατα ιδίως στους υπαξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων, η
ανεργία που πλήττει τις γυναίκες µητέρες ανήλικων τέκνων, που
δηµιουργεί διαιρεµένες οικογένειες σε όλη την Ελλάδα, όπου σε
όλη την οικογένεια µπαίνει ένας µόνο στην πραγµατικότητα µι-
σθός, αυτός του στρατιωτικού, ο οποίος πρέπει να συντηρήσει
δύο σπίτια µε όλα τα έξοδα τους και τρία τέσσερα στόµατα.

Αν βάλει κανείς στην εξίσωση την ακρίβεια, τις χαµηλές απο-
λαβές των στρατιωτικών, τις µισθολογικές αδικίες που υφίσταν-
ται και τη µη αποζηµίωση της υπερωριακής και τµήµατος της
νυχτερινής τους εργασίας -επανειληµµένα τα αιτήµατα που κά-
νουν οι στρατιωτικοί σε σχέση µε την αποζηµίωση της υπερω-
ριακής εργασίας-, η µη λήψη επιδόµατος παραµεθορίου σε
συγκεκριµένες συνοριακές περιοχές, όπως για παράδειγµα στο
Κιλκίς, αλλά και το αλλότριο έργο το οποίο συχνά καλούνται να
αναλάβουν οι στρατιωτικοί µας, όπως η συµµετοχή στις δράσεις
της πολιτικής προστασίας στις πληµµύρες, στην κατάσβεση πυρ-
καγιών, αντιλαµβάνεται κανείς, κύριε Υπουργέ, ότι µιλάµε για µια
ωρολογιακή βόµβα έτοιµη να εκραγεί. Δεν αποτελεί έκπληξη ότι
οι νέοι µας δεν επιλέγουν πλέον να φοιτήσουν σε στρατιωτικές
σχολές. Δεν αποτελεί έκπληξη ότι οι περιζήτητες κάποτε στρα-
τιωτικές σχολές, όπως η Σχολή Ευελπίδων, η Σχολή Ικάρων,
έχουν όλο και χαµηλότερες βάσεις εισαγωγής και δεν προσελ-
κύουν πλέον τους νέους. Και ας µην γελιόµαστε, όσα οικονοµικά
κίνητρα και να δοθούν για τη φοίτηση σε σχολές των αξιωµατι-
κών και των υπαξιωµατικών, όταν οι απόφοιτοί τους κληθούν να
αντιµετωπίσουν την πραγµατικότητα της ζωής, τις δυσκολίες δη-
λαδή της δηµιουργίας οικογένειας, τη συντήρησή της, χωρίς να
έχουν έναν ορίζοντα τέλους στη δύσκολη αυτή νοµαδική ζωή,
δεν θα υπάρχει φως στον ορίζοντα.

Γι’ αυτό σας καλώ εκτός από τις αυτονόητες δράσεις που πρέ-
πει να αναλάβετε για την ανάταξη των πολλών δυσκολιών που
βιώνει το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων και δεδοµένης αφ’
ενός, της συνταγµατικά κατοχυρωµένης από το άρθρο 21 του
Συντάγµατος προστασίας του θεσµού της οικογένειας ως θεµέ-
λιο της συντήρησης και προαγωγής του έθνους και αφ’ ετέρου,
του προστατευτικού για τον εργαζόµενο πνεύµατος στο οποίο
κινείται το άρθρο 22 του Συντάγµατος, το οποίο θέτει στο κράτος
την υποχρέωση να µεριµνά για την υλική και ηθική εξύψωση των
εργαζοµένων αλλά και τις διατάξεις της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 9 της Σύµβασης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού, κύριε
Υπουργέ, η οποία εγκρίθηκε το 1992, που λέει ότι τα συµβαλλό-
µενα κράτη µεριµνούν, ώστε το παιδί να µην αποχωρίζεται από
τους γονείς του, να µου δώσετε ένα σαφές πλαίσιο για το πώς
και πότε σκοπεύετε να θέσετε ένα τέλος στο µαρτύριο των µε-
ταθέσεων των στρατιωτικών, έστω και µετά από τριάντα έτη
πραγµατικής υπηρεσίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, δεν θα επαναλάβω τις ειδικές διατάξεις
που είπα και στην πρωτολογία µου. Νοµίζω είναι γνωστές και νο-

µίζω ότι σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό καλύπτουν και αυτό το κοι-
νωνικό δίχτυ έναντι µιας κατηγορίας -ας το πούµε- εργαζοµένων
που προφανώς συµπεριλαµβάνονται και αυτοί στον τοµέα εργα-
σίας. Προτιµώ να το λέω βεβαίως λειτούργηµα, γιατί νοµίζω ότι
κάποιος ο οποίος επιλέγει να φορέσει το εθνόσηµο στο στήθος,
να υπερασπιστεί την ακεραιότητα της πατρίδας µας, τα δίκαια
της πατρίδας µας και γενικότερα να έχει και τον κοινωνικό ρόλο,
τον οποίο επισηµάνατε και εσείς στη δευτερολογία σας, πρωτί-
στως το κάνει ακριβώς για την αγάπη προς την πατρίδα, για την
αγάπη προς το κοινωνικό σύνολο.

Προφανώς, όµως, είναι πολύ σηµαντικό και ως πολιτεία
έχουµε την υποχρέωση να παρέχουµε όσο το δυνατόν µεγαλύ-
τερη ασφάλεια σε µία σειρά από ζητήµατα µέριµνας προσωπι-
κού. Αυτό µπορώ να σας πω ότι είναι µια βασική µας προτε-
ραιότητα.

Σας, θυµίζω, κύριε συνάδελφε, ότι µία από τις πρόδροµες προ-
τεραιότητες ως τωρινή ηγεσία πολιτική του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας είναι το µεγάλο οικιστικό πρόγραµµα, το οποίο έχουµε
ήδη ξεκινήσει, ξεκινώντας από τον Έβρο και τα νησιά του ανα-
τολικού Αιγαίου -επτακόσιες κατοικίες προς τα στελέχη µας-,
έτσι ώστε να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε το µείζον οικιστικό
ζήτηµα, το οποίο βεβαίως το έχει όλη η κοινωνία, αλλά παρα-
πάνω οι στρατιωτικοί µας που καλούνται να µετατεθούν ανά δύο
ή τρία χρόνια σε διάφορες µονάδες. Αυτά τα οικήµατα, από τα
οποία -ανοίγω µία παρένθεση- το 15% θα πηγαίνει για κοινωνι-
κούς σκοπούς, για τον γιατρό, τον δάσκαλο, τον καθηγητή οι
οποίοι επίσης αντιµετωπίζουν το ίδιο ζήτηµα όταν παίρνουν µε-
τάθεση σε τέτοιες περιοχές, σταδιακά θα επεκταθεί στις τρεις
χιλιάδες κατοικίες την επόµενη πενταετία. Αυτό θα έχει ως απο-
τέλεσµα να καλύψουµε σχεδόν το σύνολο των αναγκών των στε-
λεχών µας, ανδρών και γυναικών, για τις µεταθέσεις τους.

Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, ένα από τα βασικά ζητήµατα-αι-
τίες, που όντως παρατηρείται όσον αφορά τις παραιτήσεις, θε-
ωρούµε ότι θα εξαλειφθεί.

Ταυτόχρονα -το απάντησα και στη συνάδελφο κ. Βολουδάκη
προηγουµένως- µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο παρουσιάσαµε µία πραγµατική µεταρρύθµιση για
την υγειονοµική κάλυψη των στελεχών µας, ανδρών και γυναι-
κών, στις Ένοπλες Δυνάµεις, όπως επίσης και για τη σταδιοδρο-
µική εξέλιξη των γιατρών µας, των νοσηλευτών µας, των
ψυχολόγων, που επίσης αποτελεί και αυτό µέρος της απαραίτη-
της φροντίδας που πρέπει να έχει η πολιτεία προς αυτά τα στε-
λέχη.

Θα µπορούσα να αναφερθώ και σε µια άλλη σειρά ζητηµάτων,
όπως στους βρεφονηπιακούς σταθµούς, που αυτή τη στιγµή
τους επεκτείνουµε σε ολόκληρη την Ελλάδα, στο γεγονός ότι
τους παρέχουµε µια σειρά από υπηρεσίες όσον αφορά την ανα-
κούφιση και την αναψυχή τους και τις διακοπές τους, αλλά µην
µπω σε λεπτοµέρειες.

Αυτές, λοιπόν, είναι µέριµνες που θεωρούµε ότι σε συνδυασµό
µε τις διατάξεις για τις ειδικές κατηγορίες, που σας προανέφερα
και στην πρωτολογία µου, θα µπορούµε να κάνουµε µια ανά-
σχεση αυτού του ζητήµατος, του υπαρκτού, του µεγάλου των
Ενόπλων Δυνάµεων. Όµως, το να βάλουµε ένα ειδικό καθεστώς
µεταθετικότητας µε µόνο κριτήριο τα τριάντα χρόνια ή κάποιο
άλλο όριο, το οποίο ενδεχοµένως µπορούµε να συµφωνήσουµε,
δυστυχώς έρχεται σε αντίθεση µε τις πραγµατικές ανάγκες των
επιτελείων, των αναγκών τις οποίες έχουν οι ίδιοι οι ειδικοί -που
είναι τα επιτελεία- στην ουσία αναγνωρίσει. Δεν µπορούµε σε
αυτή την περίπτωση, µπρος στο µεγάλο εθνικό ζήτηµα και καθή-
κον να υπηρετήσουν οι συγκεκριµένοι άνθρωποι σε συγκεκριµέ-
νες περιοχές, να βάζουµε και διάφορους «κόφτες», που
ενδεχοµένως να δηµιουργήσουν πρόβληµα στο αξιόµαχο των
Ενόπλων Δυνάµεων.

Θεωρώ, λοιπόν -και κλείνω µε αυτό-, κύριε συνάδελφε, ότι όλο
αυτό το πλέγµα ρυθµίσεων είναι επαρκέστατο. Προφανώς, αν
δούµε ότι υπάρχουν περιθώρια και για βελτιώσεις στο ζήτηµα
των µεταθέσεων, εδώ είµαστε να το συζητήσουµε, αλλά το να
µπει ένα οριζόντιο µέτρο θεωρούµε ότι θα είναι προς την αντί-
θετη κατεύθυνση, σε σχέση µε αυτό που τουλάχιστον όλοι θέ-
λουµε να συµβεί στις Ένοπλες Δυνάµεις.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θα συ-

ζητηθούν οι υπ’ αριθµόν 142/4-11-2024, 143/4-11-2024, 144/4-11-
2024 και 146/4-11-2024 επίκαιρες ερωτήσεις, κατόπιν
συνεννόησης των Βουλευτών µε το αρµόδιο Υπουργείο.

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Σταύρος Καλαφάτης ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 14 έως 18 και από 20
έως 23 Νοεµβρίου 2024. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Η Βουλευτής κ. Ευτυχία Αχτσιόγλου ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό από 13 έως 15 Νοεµβρίου 2024. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Η Βουλευτής κ. Ουρανία Θρασκιά ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό από 13 έως 17 Νοεµβρίου 2024. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τέλος, ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης Θεοχάρης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 12 έως 16 Νοεµβρίου
2024. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα διακόψουµε για λίγα λεπτά.

Με ενηµέρωσαν ότι ο κύριος Υπουργός έρχεται.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 131/30-10-2024 επί-
καιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή
Κερκύρας κ. Αλέξανδρου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Τραγική υποστελέχωση στην Παθολογική Κλινική του
Νοσοκοµείου Κέρκυρας».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λένε

εδώ και πολλά χρόνια ότι η Κέρκυρα είναι η ναυαρχίδα του του-
ρισµού. Εγώ που είµαι κάτοικος φυσικά δεν το πιστεύω.

Συµβαίνει, λοιπόν, ένα εκπληκτικό γεγονός στο Νοσοκοµείο
της Κέρκυρας. Το Νοσοκοµείο της Κέρκυρας εξυπηρετεί εκατόν
δέκα χιλιάδες κατοίκους, µε τη στατιστική να έχει γίνει πρό-
σφατα. Και όµως, η Παθολογική Κλινική της Κέρκυρας, εν όψει
και του χειµώνα, λειτουργεί µόνο µε την παρουσία ενός παθολό-
γου.

Ο Ιατρικός Σύλλογος της Κέρκυρας, η ΕΓΕΣΥΚ, εδώ και καιρό
έχουν καταστήσει γνωστό στην Κυβέρνηση, στους Κερκυραίους,
στους µαζικούς φορείς της Κέρκυρας ότι η λειτουργία της Πα-
θολογικής Κλινικής και κατά συνέπεια, όλου του νοσοκοµείου -
να θυµίσω ότι η Καρδιολογική Κλινική και η Παθολογική
ουσιαστικά είναι η καρδιά του νοσοκοµείου, επηρεάζοντας και
τις άλλες κλινικές- λειτουργεί, λοιπόν, µε έναν παθολόγο.

Αντιλαµβάνεστε ότι η ανησυχία είναι έντονη. Όλοι οι φορείς,
αλλά και οι κάτοικοι της Κέρκυρας παρακολουθούν σήµερα αυτή
εδώ τη συζήτηση µε τον Υπουργό -τον οποίο ευχαριστώ που
ήρθε- και χαρακτηρίζουν όλη αυτή τη λειτουργία του νοσοκο-
µείου επικίνδυνη. Γι’ αυτό και εν σώµατι επισκέφθηκαν τον Ει-
σαγγελέα της Κέρκυρας, δίνοντάς του τις πλήρεις πληροφορίες
για το πώς λειτουργεί το νοσοκοµείο και ζητώντας του να κινηθεί
αρµοδίως, έτσι ώστε να εκλείψουν οι κίνδυνοι που εγκυµονούν
για τους ασθενείς της Κέρκυρας.

Έκανα µια περιγραφή, κύριε Πρόεδρε. Αυτή η περιγραφή είναι
το τελευταίο σηµείο, το τελευταίο άκρο µιας απόλυτης και µε γε-
ωµετρική πρόοδο αυξανόµενης, απελπιστικής κατάστασης στο
Νοσοκοµείο της Κέρκυρας.

Εγώ δεν ήρθα εδώ για να συζητήσω το γενικότερο θέµα της
παροχής δηµόσιας υγείας στην πατρίδα µου, στην Ελλάδα.
Ήρθα να συζητήσω συγκεκριµένες ερωτήσεις και ο κ. Γεωργιά-
δης, ο Υπουργός της Υγείας, να µας πει, πρώτον, αν µε έναν πα-
θολόγο µπορεί να λειτουργήσει µια κλινική που πριν από δύο
χρόνια ήταν διπλή -και τελειώνω- τι σκέφτεται να κάνει για να κα-
λύψει αυτό το πρόβληµα, πώς µπορεί να αντιµετωπιστεί η πρόσ-
ληψη γιατρών σε µια νησιωτική περιοχή και σε κάθε περίπτωση,
εάν επιθυµεί να επισκεφθεί την Κέρκυρα, να είµαι και εγώ φυσικά
καλεσµένος, για να του καταδείξω την αλήθεια των ισχυρισµών
µου και να προβεί έτσι στις αναγκαίες πολιτικές ενέργειες, για
να κλείσει αυτό το θέµα. Μπορεί να απαντήσει σε αυτά τα ερω-
τήµατα;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, πριν πω για την ερώτηση, όπου θα έρθω αµέσως µετά και
πολύ αναλυτικά σε αυτά τα οποία µε ρωτήσατε, να εξάρω το δη-
µοκρατικό σας ήθος.

Σας άκουσα στις δηλώσεις σας για τις πρόσφατες, πρώην
εσωκοµµατικές εξελίξεις και θέλω να πω ότι το να περιφρου-
ρούµε τις δηµοκρατικές διαδικασίες στα κόµµατα δεν είναι µόνο
ζήτηµα εσωκοµµατικό. Είναι ζήτηµα ευρύτερης δηµοκρατίας. Και
οφείλω να συµφωνήσω µαζί σας ότι αυτό που έγινε στο συνέδριο
του ΣΥΡΙΖΑ το Σαββατοκύριακο προκαλεί παντελή απέχθεια σε
κάθε άνθρωπο που έχει στοιχειώδη δηµοκρατική συνείδηση.

Έρχοµαι τώρα ακριβώς στην ερώτησή σας. Κατ’ αρχάς, κλεί-
σατε, λέγοντας: Μπορεί να λειτουργήσει κλινική µε έναν παθο-
λόγο; «Όχι», είναι η απάντηση, «σε καµµία περίπτωση». Γι’ αυτό
και στις πρώτες προσκλήσεις που έχουµε κάνει έχουµε προκη-
ρύξει µια θέση εσωτερικής παθολογίας Επιµελητού Α’ για το Νο-
σοκοµείο της Κέρκυρας και ταυτόχρονα, έχουµε ζητήσει να
προσλάβουµε και έναν επικουρικό παθολόγο στο Νοσοκοµείο
Ιωαννίνων, γιατί είναι από τα Γιάννενα, που θα πηγαίνει και θα
εργάζεται στην Κέρκυρα, θα καλύπτει και την Κέρκυρα.

Άρα, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, εάν όλα έχουν πάει καλά,
µέσα στις επόµενες εβδοµάδες, το Νοσοκοµείο της Κέρκυρας
από έναν που έχει αποµείνει µετά την παραίτηση του ενός, θα
έχει τρεις που θα εξυπηρετούν το νοσοκοµείο. Μιλάµε για τον
παθολόγο.

Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι όταν είχαµε την πρόσφατη δυ-
σκολία µε την αναρρωτική άδεια που πήρε αυτός ο νέος παθο-
λόγος και ο Διοικητής Υγειονοµικής Περιφέρειας και εγώ
προσωπικά ασχοληθήκαµε ιδιαίτερα. Προσπαθήσαµε να µετακι-
νήσουµε από τα κοντινά κέντρα υγείας παθολόγους, οι οποίοι
αρνήθηκαν να πάνε προφασιζόµενοι ασθένεια. Μετακινήσαµε,
λοιπόν, για οχτώ µέρες παθολόγο από την Πάτρα και έχω δώσει
εντολή ότι θα υπάρχουν τρεις που θα είναι συνεχώς στο Νοσο-
κοµείο της Κέρκυρας. Κάθε εβδοµάδα θα µετακινούµε έναν πα-
θολόγο από την Πάτρα για να καλύπτει και την Κέρκυρα και να
µη µένει ποτέ µόνος του ο ένας παθολόγος. 

Άρα, στο κεντρικό σας ερώτηµα που κλείσατε και είπατε:
«Κύριε Υπουργέ, µπορεί να λειτουργήσει το νοσοκοµείο µε έναν
παθολόγο;», σας απαντώ: «Όχι, δεν µπορεί. Έχουµε λάβει ήδη
µέτρα για αυτό». 

Βεβαίως να πάµε και στην Κέρκυρα και µαζί και προφανώς αν
ερχόµουν στην Κέρκυρα, θα σας καλούσα, επειδή όπου πηγαίνω,
κύριε Πρόεδρε, πάντα καλώ τους τοπικούς Βουλευτές ασχέτως
κόµµατος, διότι σέβοµαι πολύ τους κοινοβουλευτικούς θεσµούς.
Άρα, όταν έρθω στην Κέρκυρα -θα είναι µέσα στις επόµενες κά-
ποιες εβδοµάδες, δεν σταµατάω και καθόλου, συνέχεια σε κά-
ποιο νοσοκοµείο πηγαίνω- ασφαλώς θα σας καλέσω. 

Όµως, πριν πω τα γενικά για το νοσοκοµείο για να µη χάσω
τον χρόνο, στο βασικό ερώτηµα για τον παθολόγο και συµφω-
νούµε ότι µε έναν δεν γίνεται και εργαζόµαστε και δουλεύουµε
για να µη µείνει ένας και προκηρύξεις έχουµε κάνει. Θα δούµε
αν έχει καλυφθεί. Θα σας πω στη δευτερολογία µου. Πιστεύω ότι
µάλλον έχει καλυφθεί, απ’ ότι φαίνεται. Και στις προκηρύξεις που
θα γίνουν για τις αρχές του 2025 πάλι αν δεν έχει καλυφθεί η
θέση, θα προκηρύξουµε στην Κέρκυρα. 
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Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε

Υπουργέ, αυτό που έγινε στο κόµµα µου και το χαρακτήρισα ως
πρόβληµα δηµοκρατίας είµαστε υποχρεωµένοι όλοι να τηρούµε
τους δηµοκρατικούς κανόνες, τον Κανονισµό της Βουλής και το
Σύνταγµα. Όµως, είναι ένα εσωτερικό ζήτηµα του κόµµατός µας.
Εγώ ανεξαρτητοποιήθηκα. Μπορεί να πονάω για το κόµµα µου,
αλλά όλα αυτά τα οποία έχουν συµβεί πιστεύω ότι µπορούν να
οδηγήσουν σε καλυτέρευση του δηµοκρατικού µας πολιτεύµα-
τος διά των καταγγελιών που έχουν γίνει. Αυτό ως µία απάντηση
στην πρώτη σας προσέγγιση επί του θέµατος αυτού

Κύριε Υπουργέ, το ότι έρχοµαι εδώ σήµερα και σας αναλύω
το όλο πρόβληµα είναι διότι πιστεύω ακράδαντα και µε τις συνε-
χείς επισκέψεις µου ότι υπάρχει σοβαρότατος κίνδυνος στο Νο-
σοκοµείο της Κέρκυρας και αυτήν την στιγµή που συζητάµε έχει
πραγµατοποιηθεί αυτό το οποίο λέτε. Δηλαδή, υπάρχει άλλος
ένας παθολόγος, ο οποίος είναι σε αναρρωτική για µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα, και άλλος ένας ο οποίος εξυπηρετεί τα εξωτερικά
ιατρεία. Υπό αυτήν την έννοια, λοιπόν, θα είναι πάντοτε µόνο
ένας. Και σας είπα πώς επηρεάζεται και η καρδιολογική κλινική
και άλλες κλινικές. 

Το µέγιστο θέµα που δεν έχω βρει απαντήσεις στην ασκού-
µενη πολιτική τη δικιά σας από το Υπουργείο Εξωτερικών είναι
πως οι προκηρύξεις που κάνετε για να συµπληρωθούν οι ελλεί-
ψεις στο νοσοκοµείο, αλλά και σε άλλες δηµόσιες υπηρεσίες δεν
καθίστανται επιτυχείς, κηρύσσονται άγονες για συγκεκριµένους
λόγους και συγκεκριµένες αιτίες. 

Και γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το ζήτηµα της εύρεσης στέ-
γης στα νησιά είναι µέγιστο. Οι τιµές των ενοικίων είναι απλησία-
στες. Η ακρίβεια στις περιοχές αυτές είναι επικίνδυνη, θα έλεγα,
για την επιβίωση των ανθρώπων. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι όσες προκηρύξεις και αν κάνετε,
θα έχουµε πάντοτε πρόβληµα στην καρδιολογική κλινική, στην
παθολογική κλινική, στη νευρολογική κλινική, που όλες αυτές
έχουν πρόβληµα. Απλώς λόγω της επικαιρότητας θεώρησα σκό-
πιµη την επίκαιρη ερώτηση αυτή να την κάνω για τον έναν παθο-
λόγο στην Παθολογική Κλινική. 

Πείτε µου µε την απάντησή σας και αναφερόµενος µόνο στο
αίτηµα για τη συµπλήρωση των κενών, που είναι εννιά οργανικές
θέσεις στην παθολογική κλινική, που θα φέρετε έναν ακόµη, πι-
στεύετε ότι θα λυθεί το πρόβληµα αν δεν χτυπήσουµε τις αιτίες
του προβλήµατος αυτού, του γενικού προβλήµατος της στελέ-
χωσης των κλινικών στα νοσοκοµεία όλης της Ελλάδας; Αυτή
είναι η απάντηση η οποία µου δίνετε και πραγµατικά να φύγω
από εδώ µε αισιοδοξία και να µεταφέρω στους κατοίκους της
Κέρκυρας ότι στη συζήτηση που έκανα µε τον κύριο Υπουργό
Υγείας πήρα τις διαβεβαιώσεις ότι το νοσοκοµείο µε τον έναν πα-
θολόγο που θα προσλάβετε θα λειτουργήσει άψογα και όλα θα
πάνε καλά;

Έχω παρακολουθήσει εδώ µέσα κατά σύµπτωση άπειρες ερω-
τήσεις, επίκαιρες ερωτήσεις, και άλλων συναδέλφων και εγώ
επανειληµµένα έχω κάνει, οι οποίες έχουν ακριβώς το ίδιο αιτιο-
λογικό, το ίδιο ερώτηµα και συνεχίζει το πρόβληµα να υφίσταται.
Εάν δεν πάρετε, δηλαδή, σοβαρές αποφάσεις για τέτοιου είδους
ζωτικά ζητήµατα, όπως είναι η υγεία, ειλικρινά σας λέω πώς είναι
δυνατόν η Κυβέρνησή σας να αισθάνεται περήφανη, να νιώθει
περήφανη και σε κάθε περίπτωση να παριστάνει την περήφανη;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώνετε, κύριε συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Άρα, θέλω να σας
παρακαλέσω να αναθεωρήσετε αυτή τη θέση, να προβείτε στις
αναγκαίες ενέργειες για να επιλυθούν οι αιτίες των προβληµάτων
που δεν έρχονται οι γιατροί στα νησιά µας και µόνο τότε θα χαρώ
και θα σας πω µπράβο. Προς το παρόν, όµως, λυπάµαι πάρα
πολύ για την απάντηση που µου δώσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Με
συγχωρείτε, κύριε συνάδελφε, µένω έκπληκτος. Εγώ ξεκίνησα
λέγοντάς σας µπράβο για το δηµοκρατικό σας ήθος και στη συ-
νέχεια σας είπα ότι έχουµε προκηρύξει µια θέση που µάλλον κα-
λύπτεται και παίρνω και άλλον ένα επικουρικό, δηλαδή δύο
θέσεις, και εσείς τελικά περίπου µε κατηγορήσατε για αυτά που
σας είπα και είπατε ότι δεν είστε και καθόλου ευχαριστηµένος
από την απάντηση. 

Με ποιο βασικό επιχείρηµα; Ότι έχετε δει κατά το παρελθόν
πάρα πολλές σχετικές συζητήσεις για προσλήψεις γιατρών σε
άγονες περιοχές και στα νησιά, που έρχονται και επανέρχονται
και δεν λύνεται το πρόβληµα και ότι αν δεν πάρω κάποιες σοβα-
ρές αποφάσεις, δεν πρόκειται να λυθεί το πρόβληµα. Αυτό δεν
µου είπατε;

Δεν ξέρετε ότι το καλοκαίρι ψήφισα νόµο, νέο θεσµικό πλαίσιο
ότι εκδώσαµε κοινή υπουργική απόφαση για εξαιρετικά κίνητρα
σε άγονες περιοχές και προκηρύξαµε τις θέσεις µε τα εξαιρετικά
κίνητρα και ήταν να λήξει η προθεσµία στις 8 Νοεµβρίου και
έχουµε δώσει προθεσµία µέχρι 13 Νοεµβρίου για να βγάλουµε
τους οριστικούς πίνακες µε τα νέα πολύ σοβαρά κίνητρα που
βγάλαµε για τις άγονες περιοχές και για τα οποία δεν ξέρετε
µέχρι τώρα αν έχουν επιτυχία ή όχι, γιατί ήταν η πρώτη προκή-
ρυξη που έγινε µε τα νέα µέτρα. Άρα, πώς προδικάζετε αν έχουν
επιτυχία ή όχι και µε κατηγορείτε πριν ξέρετε το αποτέλεσµα; Να
σας πω γιατί; Γιατί θέλετε να κάνετε στείρα αντιπολίτευση και
τσάµπα πήγαν και τα εύγε που σας είπα. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τώρα τι λένε τα στοιχεία, γιατί σας
είπα ότι η πολιτική είναι εφαρµοσµένη τέχνη. Δεν είναι να τσα-
κωνόµαστε. Γιατί δώσαµε παράταση και πήγαµε από τις 8 Νοεµ-
βρίου στις 13; Για ποιον λόγο; Ξέρετε ποιος είναι ο λόγος; Λόγω
πολύ αυξηµένης ζήτησης.

Ακούστε, λοιπόν, τα νούµερα από την υπηρεσία πριν έρθω
εδώ. Προκηρύξαµε διακόσιες εβδοµήντα θέσεις για τις άγονες
περιοχές, αυτές που προκηρύσσονταν και ξανά προκηρύσσον-
ταν και ξανά προκηρύσσονταν και έβγαιναν άγονες -σωστά το εί-
πατε- επί σειρά ετών. Όµως, αυτές που προκηρύξαµε µε τα 600
ευρώ τον µήνα επιπλέον έσοδο και µε όλα τα άλλα κίνητρα που
ψηφίσαµε το καλοκαίρι και βγάλαµε την ΚΥΑ. 

Σας διαβάζω από την υπηρεσία τα νούµερα για να µην τα πω
λάθος: Σήµερα για τις διακόσιες εβδοµήντα θέσεις έχουµε διακό-
σιες εξήντα πέντε οριστικοποιηµένες αιτήσεις και άλλες εκατόν
δεκατρείς σε εκκρεµότητα, όπου ελέγχει η υπηρεσία τα δικαιολο-
γητικά. Δηλαδή, έχουµε για διακόσιες εβδοµήντα θέσεις µέχρι
αυτήν την στιγµή που µιλάµε -αποµένουν ακόµα τρεις µέρες-
έχουµε τριακόσιες εβδοµήντα οκτώ αιτήσεις. Θα µπορώ να σας
πω την Παρασκευή ακριβώς τι έγινε και µε τη θέση της Κέρκυρας.
Πάντως οι διακόσιες εξήντα πέντε θέσεις, από ότι πληροφορή-
θηκα, υπάρχει ενδιαφερόµενος µε νόµιµα δικαιολογητικά παθο-
λογίας για Επιµελητή Α’ για το νοσοκοµείο Κερκύρας.

Ερώτηση: Εσείς που ζητάτε παθολόγο, εγώ σας ανακοινώνω
ότι πήρα τον παθολόγο. Σας λέω ότι εκτός από τον παθολόγο
που πήρα χάρη στα κίνητρα που βάλαµε γιατί πριν προκηρύσ-
σαµε και κανείς δεν ερχόταν, έχω δώσει εντολή να πάρουµε κι
έναν τρίτο παθολόγο επικουρικό από τα Γιάννενα. Και σας είπα
ότι εκτός από τον επικουρικό που πήραµε από τα Γιάννενα, έχω
δώσει εντολή από την Πάτρα να πηγαίνει και ένας την εβδοµάδα
µέχρι να µονταριστεί το σύστηµα. Και η απάντησή σας είναι ότι
«µε λύπησε η απάντηση που µου δώσατε». Τι άλλο θέλετε, δη-
λαδή; Γατί ήρθατε στη Βουλή; Για ποιον λόγο; Απλώς για να κά-
νετε αντιπολίτευση; Για να κάνετε αντιπολίτευση ήρθατε εδώ
πέρα;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Είναι εννιά οι θέσεις.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Πάµε, λοιπόν, να δούµε λίγο τι έχει γίνει µε το Νοσοκοµείο Κερ-
κύρας για να ξέρει ο κόσµος, γιατί θα µας τρελάνετε στο τέλος.

Στο νοσοκοµείο της Κέρκυρας, λοιπόν, οι λειτουργικοί δείκτες
του πρώτου ενιάµηνου του 2023 µε το πρώτο ενιάµηνο του 2024
-για να δούµε αν το νοσοκοµείο πηγαίνει προς τα εµπρός ή προς
τα πίσω- 47,35% περισσότεροι ασθενείς εξετάστηκαν στα Τα-
κτικά Εξωτερικά Ιατρεία το 2024 σε σχέση µε το 2023. Συγκεκρι-
µένα, οκτώ χιλιάδες εκατόν δεκατρείς εξετάσθηκαν το πρώτο
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ενιάµηνο του 2024 έναντι πέντε χιλιάδων πεντακοσίων έξι το
πρώτο ενιάµηνο του 2023, 11,52% περισσότεροι ασθενείς εξε-
τάστηκαν στο Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών, δεκατέσσερις χι-
λιάδες τετρακόσιοι εβδοµήντα οκτώ στα ΤΕΠ από δώδεκα
χιλιάδες εννιακόσιους ογδόντα δύο. 

Ο προϋπολογισµός εξόδων, των δαπανών, έχει αυξηθεί από
τα 16 εκατοµµύρια το 2019 επί ΣΥΡΙΖΑ, του πρώην κόµµατός σας
δηλαδή, στα 19 εκατοµµύρια το 2024. Δηλαδή, έχει αύξηση 14%.
Έχουµε, λοιπόν, µεγαλύτερο προϋπολογισµό, περισσότερο προ-
σωπικό.

Έχουµε έργα Ταµείου Ανάκαµψης, συνολικού ύψους 1,7 εκα-
τοµµύρια ευρώ και συγκεκριµένα αναβάθµιση τµήµατος του µαι-
ευτηρίου, επισκευαστικές εργασίες στο κτήριο του τµήµατος
ενηλίκων, αναβάθµιση και επισκευή των τριών κτηρίων των
δοµών ψυχιατρικού τοµέα, αντικατάσταση τριών πύργων ψύξης
και αναδιαρρύθµιση στον χώρο της Μονάδας Οξέων Περιστατι-
κών τού Ψυχιατρικού Τµήµατος.

Έχουµε ως προς το προσωπικό, τον Ιούλιο του 2019 µε τον
Ιούλιο του 2024, συν δέκα γιατρούς, συν δεκαέξι νοσηλευτές,
συν έξι λοιπό προσωπικό, κ.λπ.. Έχουν προκηρυχθεί, πράγµατι,
εβδοµήντα θέσεις εκ των οποίων οι τριάντα τρεις απέβησαν άγο-
νες -αυτό που λέγατε πριν, αυτό είναι αληθές- και έχουµε βάλει
δύο θέσεις στην τελευταία προκήρυξη. Η µία είναι παθολογίας,
η άλλη είναι ακτινολογίας και φαίνεται ότι έχουν καλυφθεί, όπως
σας είπα προηγουµένως. Έχουµε προκηρύξει πενήντα πέντε θέ-
σεις νοσηλευτικού και δεκατρείς λοιπού προσωπικού, που έχουν
επίσης θέση προς κατανοµή του ΑΣΕΠ.

Με συγχωρείτε, κύριε συνάδελφε, το νοσοκοµείο πάει καλύ-
τερα απ’ ό,τι το 2019. Γιατί κατεβήκατε µε τον ΣΥΡΙΖΑ, αν θεω-
ρούσατε ότι το νοσοκοµείο είναι τόσο χάλια; Διότι αν ήταν χάλια
το νοσοκοµείο σήµερα, να το δεχθώ το επιχείρηµά σας ότι είναι
χάλια το νοσοκοµείο. Ε, τώρα που έχει πιο πολλά λεφτά, περισ-
σότερο προσωπικό και κάνουµε και περισσότερες προσλήψεις,
είναι προφανώς καλύτερα απ’ ό,τι το 2019. Άρα, για ποιον λόγο
κατεβήκατε µε τον ΣΥΡΙΖΑ και το µετανιώσατε κιόλας και φύγατε
τώρα; Άρα, κάτι κάνατε λάθος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτά τα πιστεύετε,
έτσι;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα
είναι απολύτως προφανές ότι το νοσοκοµείο τώρα πάει καλύτερα
απ’ ό,τι το 2019 και µε την επιτυχία των προσκλήσεων που κά-
νουµε τώρα θα πάει ακόµα καλύτερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Με κάνετε ευτυχι-

σµένο! Θα τα µεταφέρω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 141/4-11-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κ.Ο. «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ»
και Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντο-
πούλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Οι οφειλές της
Γερµανίας προς την Ελλάδα, η Απόφαση της Ολοµέλειας του
Αρείου Πάγου για το Δίστοµο και η πρόσφατη επίσκεψη του Προ-
έδρου της Γερµανίας κ. Στάινµαγερ στην Ελλάδα».

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Μπούγα, θα ήθελα να σας ενη-
µερώσω ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν από τα θεωρεία της
Βουλής οι δύο κόρες του εθνικού µας ήρωα, του Λάκη Σάντα,
που κατέβασε τη σβάστικα από την Ακρόπολη στις 30 προς 31
Μαΐου του 1941 µαζί µε τον Μανώλη Γλέζο, η Αλεξάνδρα Σάντα
και η Γεωργία Σάντα. 

Παρακολουθούν, επίσης, άνθρωποι που ενεργοποιούνται στον
αγώνα για τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών µε εµβληµα-
τική δράση, η κ. Δέσποινα Σάρδη, ο κ. Χρήστος Οικονόµου, ο κ.
Μάριος Μέγερ Σούσης Πρόεδρος των Θυµάτων Ολοκαυτώµατος
στη χώρα µας, ο Δήµαρχος Διστόµου κ. Γιάννης Σταθάς και οι
δύο Αντιδήµαρχοι Αράχωβας Διστόµου, ο κ. Παναγιώτης Δηµά-
κας και η κ. Τσαούση Σωτηρία. Επίσης, παρευρίσκεται ο κ. Πα-
ναγιώτης Χονδρός, επίσης από το Δίστοµο, γνωστός καλλιτέχνης
και ενεργοποιούµενος στη διαδικασία της διεκδίκησης των γερ-
µανικών οφειλών.

Η απάντησή σας, συνεπώς, στην ερώτηση που καταθέτω στον
Υπουργό Δικαιοσύνης και έρχεστε για να την απαντήσετε, να ξέ-
ρετε ότι δίδεται όχι µόνον σε εµένα, αλλά στους παρισταµένους
και τις παριστάµενες. Δίδεται, όµως, κυρίως στον ελληνικό λαό
που περιµένει απαντήσεις γιατί ογδόντα χρόνια µετά την απελευ-
θέρωση της πατρίδας µας από τον ναζιστικό ζυγό δεν έχουν γίνει
τα δέοντα για να καταβληθούν από τη Γερµανία, από το γερµα-
νικό κράτος, προς τη χώρα µας, προς την Ελλάδα, προς την πα-
τρίδα µας, οι οφειλόµενες αποζηµιώσεις-επανορθώσεις, η
αποκατάσταση των καταστροφών, η αποπληρωµή του αναγκα-
στικού κατοχικού δανείου και, βεβαίως, γιατί δεν έχει δροµολο-
γηθεί η επιστροφή των κλεµµένων αρχαιολογικών θησαυρών.

Η ερώτησή µου θίγει ένα θέµα που πονάει πάρα πολύ. Και πο-
νάει πάρα πολύ ιδίως όταν γίνεται λόγος για την ανεξάρτητη δι-
καιοσύνη από κυβερνήσεις οι οποίες θέλουν να χρησιµοποιούν
τη δικαιοσύνη ως µακρύ χέρι ή ως φερετζέ. Υπάρχει από τις 13
Απριλίου του 2000 η αµετάκλητη απόφαση της Ολοµέλειας του
Αρείου Πάγου, του ανωτάτου δικαστηρίου πολιτικής και ποινικής
δικαιοσύνης, που έχει κρίνει ότι το γερµανικό κράτος οφείλει να
αποζηµιώσει τους Διστοµίτες, τους απογόνους, τους συγγενείς,
αλλά και τους επιζώντες και επιβιώσαντες µέχρι σήµερα για τις
θηριωδίες, γι’ αυτό το τροµερό ολοκαύτωµα του Διστόµου στις
10 Ιουνίου, γι’ αυτή τη φοβερή πληγή, το τραύµα, στην ιστορία
µας. 

Η πρωτόδικη απόφαση του Πρωτοδικείου Λιβαδειάς εκδόθηκε
το 1995. Κοντεύουµε τριάντα χρόνια, κύριε Υφυπουργέ, και αυτή
η απόφαση αντί να εκτελεστεί µε τυµπανοκρουσίες, καθίσταται
αντικείµενο άρνησης και στρεψοδικίας από πλευράς του γερµα-
νικού κράτους, το οποίο λέει ανερυθρίαστα: «Δεν πληρώνω για
τις θηριωδίες, δεν καταβάλλω τα οφειλόµενα». Και µολονότι το
Υπουργείο Δικαιοσύνης επί προηγούµενης κυβέρνησης και επί
Υπουργίας Κοντονή δροµολόγησε τη διαδικασία ηλεκτρονικών
πλειστηριασµών για να εκτελούνται αποφάσεις για κάθε είδους
οφειλή κατά οποιουδήποτε µικροοφειλέτη από τα funds και τις
τράπεζες, για την εκτέλεση αυτής της ιστορικής απόφασης σε
βάρος του γερµανικού κράτους που λέει «Δεν πληρώνω», το
Υπουργείο Δικαιοσύνης της Ελλάδας και οι Υπουργοί διαχρονικά
ορθώνουν τείχος προστασίας του γερµανικού κράτους και εµπο-
δίζουν την εκτέλεση της δικαστικής απόφασης, εµποδίζουν δη-
λαδή τη δικαίωση των θυµάτων.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι κατά τον Κώδικα Πολιτικής Δικο-
νοµίας, για τα ξένα κράτη και µόνον, για να εκτελεστεί δικαστική
απόφαση της ελληνικής δικαιοσύνης χρειάζεται η υπογραφή του
Έλληνα Υπουργού Δικαιοσύνης. Και ξέρετε πολύ καλά ότι από
το 2000 µέχρι σήµερα έχουν περάσει, δυστυχώς, πάµπολλοι
Υπουργοί Δικαιοσύνης οι οποίοι δεν έχουν θέσει αυτήν την υπο-
γραφή: Σταθόπουλος Μιχαήλ, Πετσάλνικος Φίλιππος, Παπαλη-
γούρας Αναστάσιος, Χατζηδάκης Σωτήριος, Δένδιας Νικόλαος,
Καστανίδης Χάρης, Παπαϊωάννου Μιλτιάδης, Γεραρής Χρίστος,
Ρουπακιώτης Αντώνης, Αθανασίου Χαράλαµπος, Παρασκευό-
πουλος Νικόλαος, Παπαγγελόπουλος Δηµήτριος, Κοντονής
Σταύρος, Καλογήρου Μιχάλης, Τσιάρας Κώστας, Φλωρίδης
Γιώργος ο σηµερινός.

Το γερµανικό κράτος κοµπάζει στη γερµανική βουλή ότι οι Έλ-
ληνες Υπουργοί Δικαιοσύνης και οι ελληνικές κυβερνήσεις έχουν
εγγυηθεί ότι δεν θα τεθεί αυτή η υπογραφή. 

Με δεδοµένο ότι επισκέφθηκε τη χώρα µας πριν από δύο
εβδοµάδες ο Πρόεδρος της Γερµανίας κ. Σταϊνµάιερ και ισχυρί-
στηκε προκλητικά ότι το θέµα των γερµανικών οφειλών είναι νο-
µικά κλειστό και δεν βρέθηκε ούτε Πρωθυπουργός ούτε
Υπουργός να του απαντήσει ότι είναι νοµικά ορθάνοιχτο και
ηθικά χαίνον το ζήτηµα αυτό, σας ρωτώ: Έχετε οδηγίες από τον
κ. Μητσοτάκη για την µη υπογραφή για την εκτέλεση της από-
φασης για το Δίστοµο; Είναι απόφαση της Κυβέρνησης να συνε-
χίσει να παρεµποδίζει την εκτέλεση της αποφάσεως;
Διαφορετικά τι πρόκειται να κάνετε και πότε πρόκειται να θέσετε
την υπογραφή για την εκτέλεση αυτής της αποφάσεως, η οποία
αποτελεί ιστορική, ηθική, ανθρώπινη εκκρεµότητα αλλά και
χρέος δηµοκρατικό, αξιακό όλων µας προς τους ανθρώπους που
σφαγιάστηκαν µε τον πιο απάνθρωπο τρόπο ως φόρο αίµατος
για την αντίσταση του ελληνικού λαού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, ειλικρινώς θεωρώ την ερώτησή σας
όχι µόνο ευπρόσδεκτη αλλά και χρήσιµη και θα έλεγα µε τον ιδι-
αίτερο συµβολισµό που έχει η παρουσία των ανθρώπων που βρί-
σκονται σήµερα στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, καθώς
συµβάλλει, εκτός των άλλων, και στη διατήρηση της ιστορικής
µνήµης για ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα όπως είναι οι γερµανικές
επανορθώσεις. Η σοβαρότητα του ζητήµατος αναδείχθηκε κατά
την πρόσφατη επίσκεψη του Γερµανού Προέδρου στη χώρα µας.

Θα ήθελα µε απόλυτο σεβασµό προς τα θύµατα και στους
απογόνους τους από το Βήµα της Βουλής να εξηγήσω τι εννο-
ούµε γερµανικές αποζηµιώσεις. Οι ελληνικές αξιώσεις από τους
Α’ και Β’ Παγκοσµίους Πολέµους αφορούν πολεµικές επανορθώ-
σεις και αποζηµιώσεις ιδιωτών που προέρχονται από καταστρο-
φές, δολοφονίες και λοιπές θηριωδίες οι οποίες προκλήθηκαν
από τη ναζιστική Γερµανία κατά παράβαση των κανόνων του Διε-
θνούς Δικαίου. 

Οι κρατικές αξιώσεις, των οποίων είναι φορέας το ελληνικό δη-
µόσιο, περιλαµβάνουν αφ’ ενός τις αξιώσεις για επανορθώσεις,
αφ’ ετέρου τις αξιώσεις για επιστροφή του επονοµαζόµενου κα-
τοχικού δανείου. Οι αξιώσεις των επανορθώσεων αφορούν σε
ζηµιές και υλικές βλάβες, κυρίως στις υποδοµές, σε πολιτιστικά
αγαθά στα οποία περιλαµβάνονται οι κλοπές αρχαίων αντικειµέ-
νων και έργων τέχνης, στις προερχόµενες από την µετατροπή
νοµισµάτων σε χρυσό και ασήµι και στην αρπαγή του νοµισµατι-
κού χρυσού. Οι ιδιωτικές αξιώσεις αφορούν στις ζηµίες που υπέ-
στησαν τα µεµονωµένα άτοµα από τις πράξεις των γερµανικών
δυνάµεων κατοχής στα έννοµα αγαθά τους, όπως τη ζωή, τη σω-
µατική ακεραιότητα και την περιουσία. Ως κατοχικό δάνειο εννο-
ούµε τις αναγκαστικές πιστώσεις που επιβλήθηκαν από τις αρχές
κατοχής στην Ελλάδα. 

Ως προς την υπόθεση που αναφέρετε στην ερώτησή σας, επι-
τρέψτε µου να παραθέσω πολύ συνοπτικά το ιστορικό της. Η
υπόθεση ξεκίνησε νοµικά, πράγµατι, το 1995, µε την κατάθεση
αγωγής µε ενάγοντες φυσικά πρόσωπα και την τότε Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση Βοιωτίας που ενεργούσε ως εκπρόσωπος των φυ-
σικών προσώπων κατά της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της
Γερµανίας για τις αποζηµιώσεις ψυχικής οδύνης των συγγενών
των θυµάτων του Διστόµου. 

Ερήµην του γερµανικού δηµοσίου εκδόθηκε η 137/1997 από-
φαση του Πολυµελούς Πρωτοδικείου Λιβαδειάς που έκανε δεκτή
κατά το µέρος που η νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση εκπροσωπούσε
τα φυσικά πρόσωπα για ορισµένα ποσά και για την δικαστική δα-
πάνη την ασκηθείσα αγωγή. 

Το γερµανικό δηµόσιο άσκησε αναίρεση κατά της απόφασης
µε βασικό λόγο την ετεροδικία. Εκδόθηκε όντως η 11/2000 από-
φαση της ολοµέλειας του Αρείου Πάγου, η οποία απορρίπτει την
αναίρεση και η απόφαση των Διστοµιτών κατέστη αµετάκλητη
και εκτελεστή ως προς τη δικαστική δαπάνη. 

Εκκίνησε, λοιπόν, όπως όλοι στην Αίθουσα θυµόµαστε, η δια-
δικασία της αναγκαστικής εκτέλεσης µε έκδοση απογράφου
εκτελεστή της απόφασης για τη δικαστική δαπάνη σε βάρος της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας και επεβλήθη αναγ-
καστική κατάσχεση σε βάρος περιουσιακών στοιχείων του γερ-
µανικού δηµοσίου στη χώρα µας. 

Η Οµοσπονδιακή Δηµοκρατία της Γερµανίας άσκησε τότε ανα-
κοπή κατά της εκτελέσεως επικαλούµενη τη διάταξη του άρθρου
923 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, σύµφωνα µε την οποία
απαιτείται η άδεια του Υπουργού Δικαιοσύνης για να εκτελεστεί
απόφαση σε βάρος αλλοδαπού δηµοσίου. Για την ανακοπή εκ-
δόθηκε αρχικά η 3667/2001 απόφαση του µονοµελούς πρωτοδι-
κείου η οποία την απέρριψε. Ασκήθηκε από το γερµανικό
δηµόσιο έφεση κατά της απόφασης. Η έφεση έγινε δεκτή. Εξα-
φανίστηκε η απόφαση του πρωτοδικείου και απορρίφθηκε µε το
σκεπτικό ότι απαιτείται άδεια του Υπουργού Δικαιοσύνης η οποία
δεν είχε δοθεί για την έναρξη της διαδικασίας της αναγκαστικής
εκτέλεσης. 

Παράλληλα, πρέπει να αναφέρω για την πληρότητα της απάν-

τησης ότι το 2002 επί άλλης παρεµφερούς απόφασης αποζηµίω-
σης κατοίκων Λιδωρικίου, το αρµόδιο τµήµα του Αρείου Πάγου
που επιλήφθηκε της υπόθεσης, παρέπεµψε την υπόθεση στο
ανώτατο ειδικό δικαστήριο το οποίο εξέδωσε απόφαση που ανα-
γνωρίζει ότι τα ελληνικά δικαστήρια δεν έχουν διεθνή δικαιοδο-
σία. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι και προσωπικά συµµετείχα ως δικη-
γόρος εκπροσωπώντας πολλούς συγγενείς αλλά και θύµατα της
ναζιστικής περιόδου και γνωρίζω καλά την διαδικασία η οποία
εξελίχθηκε ενώπιον των ελληνικών δικαστηρίων. 

Στη συνέχεια µε την απόφαση του Πρωτοδικείου Λιβαδειάς
επισπεύστηκε, όπως ξέρετε, αναγκαστική εκτέλεση σε ακίνητο
του γερµανικού δηµοσίου στην Ιταλία. Το ιταλικό δικαστήριο ανα-
γνώρισε την εκτελεστότητα της απόφασης του πολυµελούς πρω-
τοδικείου. Κατόπιν αυτού, όµως, η Γερµανία άσκησε προσφυγή
στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης για να κριθεί εάν η Γερµανία,
το γερµανικό δηµόσιο διατηρεί το προνόµιο της εκκρεµοδικίας. 

Η Ελλάδα σε αυτή την υπόθεση δεν αδράνησε. Κατέθεσε πα-
ρέµβαση η οποία έγινε δεκτή στο τυπικό της µέρος και η υπό-
θεση συζητήθηκε. Στην απόφαση που δηµοσιεύθηκε το 2012,
αναφέρεται ότι το περιεχόµενο και το ύψος της αποζηµίωσης θα
πρέπει να αποτελέσουν αντικείµενο διακρατικής συµφωνίας και
όχι δικαστικής διεκδίκησης δεδοµένου ότι -µεταφέρω ακριβώς
το σκεπτικό της αποφάσεως, κύριε Πρόεδρε-: «Στην παρούσα
φάση του Διεθνούς Δικαίου δεν υπάρχει επαρκής δικαστική πρα-
κτική που να υποστηρίζει τη θεωρία της σχετικοποίησης της δι-
καστικής ασυλίας του κράτους». Δηλαδή αυτό ερµηνεύεται ότι
δεν έχουν εκδοθεί αρκετές αποφάσεις από εθνικά δικαστήρια
χωρών όπου ηγέρθησαν αξιώσεις παθόντων σε βάρος του γερ-
µανικού δηµοσίου που να δέχονται ότι η ετεροδικία είναι από-
λυτη. Εποµένως, δεν µπορεί η Γερµανία να δικαστεί από τα
ιταλικά, τα ελληνικά ή άλλα εθνικά δικαστήρια. 

Έτσι, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, διαγράφεται το νοµικό
πλαίσιο του ζητήµατος που εν πολλοίς προσδιορίζει και τον πο-
λιτικό χειρισµό του. Το ζήτηµα των γερµανικών αποζηµιώσεων
σαφώς έχει προεκτάσεις εξωτερικής πολιτικής αλλά και διεθνών
σχέσεων και οι πτυχές του πρέπει να αντιµετωπίζονται συνολικά
και συστηµατικά. 

Το ζήτηµα για εµάς είναι απολύτως ανοικτό και εξετάζεται νο-
µικά, κυρία  Πρόεδρε, στο πλαίσιο των διεθνών κανόνων και της
νοµολογίας του διεθνούς δικαστηρίου, πολιτικά και διπλωµατικά
στο πλαίσιο της διατήρησης της ιστορικής µνήµης και των καλών
σχέσεων µε τη Γερµανία αλλά και της ικανοποίησης των απαρά-
γραπτων αξιώσεων του κράτους και του λαού µας. 

Με απόλυτη ενάργεια και σαφήνεια θέλω να ξεκαθαρίσω και
να αναφέρω τις γενικές αρχές που διέπουν την πολιτική της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης για τις γερµανικές επανορθώσεις και προσ-
διορίζουν κάθε φορά τις πολιτικές αλλά και νοµικές µας
ενέργειες. 

Πρώτον, η χώρα µας, το ελληνικό δηµόσιο ως ιµπέριουµ και
οι Έλληνες πολίτες που υπέστησαν τις θηριωδίες των ναζιστών
ουδέποτε παραιτήθηκαν των αξιώσεών τους σε βάρος της Γερ-
µανίας. 

Δεύτερον, όλες οι παραπάνω αξιώσεις, πολλές εκ των οποίων
προέκυψαν από εγκλήµατα πολέµου, είναι απαράγραπτες. 

Τρίτον, κανένα σοβαρό νοµικό επιχείρηµα δεν έχει διατυπωθεί
διαχρονικά που να απαλλάσσει την Γερµανία από την πληρωµή
τους.

Αντιθέτως κατά το παρελθόν επισήµως τις έχει αναγνωρίσει.
Αναφέροµαι κυρίως, όπως γνωρίζετε, στη δεκαετία του 1960. 

Έχοντας υπ’ όψιν όλα αυτά πρόσφατα ο Πρωθυπουργός δή-
λωσε ότι το ζήτηµα αυτό είναι ακόµη πολύ ζωντανό.

Στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, για να µην καταχρα-
στώ τον χρόνο, θα συµπληρώσω ορισµένα πράγµατα ακόµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Υπουργέ, δεν απαντήσατε. Μας κάνατε µία ανα-
δροµή η οποία υπογραµµίζει ακριβώς αυτό το οποίο σας ρωτώ
και το οποίο επισηµαίνω, ότι δηλαδή οι Έλληνες Υπουργοί Δι-
καιοσύνης στέκονται εµπόδιο στην εκτέλεση µιας αµετάκλητης
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δικαστικής απόφασης, η οποία µετράει εικοσιτεσσεράµισι πια
χρόνια. 

Εσείς δεν οµνύετε στην ανεξάρτητη δικαιοσύνη που «όταν µι-
λάει, µιλάει»;

Εσείς δεν λέτε «αφήστε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά
της», ακόµα και όταν την µπλοκάρετε;

Μα εδώ η δικαιοσύνη έχει αποφανθεί αµετάκλητα, και πρέπει
να σας πω ότι το 2000 όταν βγήκε η απόφαση της ολοµέλειας
του Αρείου Πάγου µετά από παραποµπή από το τµήµα και απορ-
ρίφθηκαν οι ενέργειες του γερµανικού δηµοσίου, ζούσαν πολύ
περισσότεροι συγγενείς αλλά και θύµατα της σφαγής, του ολο-
καυτώµατος του Διστόµου. Στα είκοσι τέσσερα χρόνια που έχετε
αφήσει -οι κυβερνήσεις σας- να παρέλθουν, ροκανίζοντας τον
χρόνο σε βάρος των θυµάτων και σε βάρος της δικαίωσης των
µαρτύρων, έχουν πεθάνει οι περισσότεροι επιζώντες -το γνωρί-
ζετε καλά αυτό- και αυτή η χρονοτριβή οδηγεί µε µαθηµατική
ακρίβεια στο να µη µείνει ούτε ένας ούτε µια επιζών ή επιζώσα,
να µη µείνουν ούτε και οι απόγονοί τους και το ζήτηµα των θυ-
µάτων του ολοκαυτώµατος του Διστόµου αλλά και συνολικά το
ζήτηµα των αποζηµιώσεων για τις θηριωδίες των ναζί να παρα-
πεµφθεί στη λήθη την οποία εσείς ονοµάζεται µνήµη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Είναι πάρα πολύ απλές οι ερωτήσεις που σας κάνω και θέλω
µια απάντηση.

Σας τις διαβάζω: 
Γιατί δεν έχετε υπογράψει ούτε εσείς, όπως και όλοι οι προ-

κάτοχοί σας Υπουργοί Δικαιοσύνης, για την εκτέλεση της δικα-
στικής απόφασης για το Δίστοµο σε βάρος του γερµανικού
κράτους; Γιατί; Γιατί δεν έχετε υπογράψει µέχρι σήµερα;

Έχετε αναζητήσει και λάβει σχετικές εισηγήσεις από το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους ή εντολές του Πρωθυπουργού; 

Τι θα πει «ο Πρωθυπουργός είπε ότι είναι πολύ ζωντανό το ζή-
τηµα»; Ο Πρωθυπουργός δεν ήξερε ούτε να απαντήσει στον
Στάινµαγερ. Του είπε «σας ευχαριστώ για τη χειρονοµία σας να
έρθετε να αναγνωρίσετε τις θηριωδίες των ναζί». Σοβαρά; Σο-
βαρά; Είναι χειρονοµία το ότι ήρθε και µας είπε κατάµουτρα ότι
το ζήτηµα είναι νοµικά κλειστό; Του απάντησαν, βέβαια, οι κάτοι-
κοι της Κανδάνου, όπως του απάντησαν οι επιζώντες, όπως του
απάντησαν και οι άνθρωποι οι οποίοι αγωνίζονται για το θέµα των
γερµανικών οφειλών. Του απάντησαν του κ. Στάινµαγερ, αλλά ο
κ. Μητσοτάκης δεν του απάντησε. Χασκογελούσε και του είπε
«σας ευχαριστώ για τη χειρονοµία και που πάτε στην πατρίδα
µου την Κρήτη».

(Θόρυβος)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ποιος µιλάει από τα

θεωρεία; Ρωτήστε. Είναι κανείς; Κάποια φασαρία ακούγεται εκεί.
Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μάλλον, κύριε Πρόεδρε, έχουν σηκωθεί τα κόκαλα των
θυµάτων και επαναστατούν, γιατί από αυτά που ακούµε, πραγ-
µατικά, πρέπει κάποιος να εξεγερθεί και τελικώς είναι πιο άξιοι
να εξεγερθούν εκείνοι που δώσανε το αίµα τους στην περίοδο
της Κατοχής και όχι οι σηµερινοί κυβερνώντες που χαριεντίζονται
µε εκείνους που πρέπει να πληρώσουν για τα εγκλήµατα.

Κύριε Υπουργέ, σας ρωτώ ξεκάθαρα: Γιατί δεν υπογράφετε;
Μας λέτε ότι µελετάτε το θέµα; Αφού υπάρχουν πορίσµατα του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους από το 2013 και συµπληρω-
µατικό του 2014 -ήδη έντεκα και δέκα χρόνια- και πόρισµα του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους από τον Δεκέµβριο του 2014.
Υπάρχουν τα στοιχεία όλα στη Βουλή. Εγώ ως Πρόεδρος της
Βουλής ανασυγκρότησα και αναβάθµισα τη διακοµµατική επι-
τροπή για τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών και, βεβαίως,
υπάρχει όλο το κεκτηµένο εδώ µέσα στην Ολοµέλεια και από τις
συνεδριάσεις της επιτροπής.

Γιατί δεν υπογράφετε; 
Γιατί δίνετε επιχειρήµατα στο γερµανικό κράτος να λέει ότι τα

έχετε συµφωνήσει; Αυτά λένε οι επίσηµες απαντήσεις της γερ-
µανικής κυβέρνησης στο γερµανικό κοινοβούλιο όταν ρωτάνε οι
Βουλευτές οι Γερµανοί γιατί δεν πληρώνει το γερµανικό κράτος
για τις θηριωδίες. 

Για ποιον λόγο αφήνετε να διαιωνίζεται µια υπόθεση και κο-
ροϊδεύετε ότι είναι απαράγραπτα, ενώ όπως ξέρετε πάρα πολύ
καλά η έννοια της απαράγραπτης αξίωσης έχει ουσία και περιε-
χόµενο όταν την ασκείς. Αν απλώς λες «είναι απαράγραπτη» και
την παραπέµπεις εις το διηνεκές, τότε ουσιαστικά κοροϊδεύεις.
Και, δυστυχώς, οι κυβερνήσεις των τελευταίων ετών αυτό κά-
νουν. 

Αυτό που είναι απαράγραπτο ογδόντα χρόνια µετά γιατί δεν
το διεκδικείτε;

Τη δικαστική απόφαση γιατί την εµποδίζετε; 
Τι θα κάνετε εσείς προκειµένου να µην παραταθεί περαιτέρω

η κραυγαλέα αρνησιδικία σε βάρος των θυµάτων του Διστόµου;
Το να έχεις δικαστική απόφαση της ολοµέλειας του Αρείου
Πάγου εικοσιτεσσεράµισι χρόνια και να µην εκτελείται θα συµ-
φωνήσετε ότι είναι κραυγαλέα αρνησιδικία και κραυγαλέα, βε-
βαίως, ακύρωση κάθε έννοιας ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης.

Αναφερθήκατε στο Διεθνές Δικαστήριο. Το Διεθνές Δικαστή-
ριο πρώτα απ’ όλα έχει κρίνει άλλη υπόθεση και δεύτερον, λέει
καθαρά ότι εντός εύλογου χρόνου πρέπει να εξαντληθούν οι
προσπάθειες εξεύρεσης λύσης. Εσείς λέτε ότι από το 2012 µέχρι
το 2024 δεν εξαντλήθηκε ο εύλογος χρόνος; Προσπάθειες δεν
µας είπατε ότι κάνετε. Πέραν της δήλωσης του κ. Μητσοτάκη τον
Αύγουστο του 2019 στην κοινή συνέντευξη τύπου µε την κ. Μέρ-
κελ, που είπε απαντώντας σε δηµοσιογράφο ότι: «για µας είναι
ανοιχτό το ζήτηµα και στηρίζουµε τη ρηµατική διακοίνωση της
Ελλάδας», δεν έχει γίνει τίποτα. 

Και τελικώς αυτό το οποίο διαπράττετε και θέλω να το πω µε
όλη µου τη δύναµη -και δεν θα είναι η τελευταία φορά, βέβαια,
που σας φέρνω σε αυτήν τη θέση- είναι µεγίστη ύβρις. Είναι µε-
γίστη ύβρις, γιατί κάποιοι άνθρωποι σε πείσµα των συσχετισµών,
των βεβαιοτήτων, των δυνάµεων, δώσαν την ψυχή τους και τη
ζωή τους για την ελευθερία. Κάποιοι άνθρωποι εκτελέσθηκαν,
άλλοι σφαγιάστηκαν, µανάδες, έγκυοι, γυναίκες, γέροντες και
νεότεροι. Η σφαγή του Διστόµου είναι από τις πιο ανατριχιαστι-
κές σελίδες στην ιστορία και το να εµποδίζετε την εκτέλεση της
απόφασης της δικαιοσύνης είναι ανοσιούργηµα, κύριε Υπουργέ. 

Και µιας και αναφέρετε ότι έχετε χειριστεί την υπόθεση ως δι-
κηγόρος, κάτι το οποίο εγώ δεν γνώριζα, αυτό είναι ένας λόγος
παραπάνω ή να βάλετε την υπογραφή σας ή να παραιτηθείτε,
διότι δεν µπορεί από θέση δικηγόρου να υπερασπιστήκατε κάτι
και από τη θέση του Υπουργού να λέτε άλλο. Ούτε µπορεί ποτέ
να ισχυριστεί κανείς ότι µία αξίωση που ανάγεται στα πρώτα έτη
της δεκαετίας του 1940 και σίγουρα ενεργοποιείται το 1944 µε
την απελευθέρωση και σίγουρα επανενεργοποιείται εδώ και πε-
ρισσότερες από τρεις δεκαετίες µε την επανένωση των δύο Γερ-
µανιών δεν µπορεί κανείς στα σοβαρά να ισχυρίζεται ότι είναι µία
αξίωση που πρέπει να περιµένει κι άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως,
κυρία Πρόεδρε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Η αναµονή είναι τελικά συγκάλυψη και, δυστυχώς, φαίνεται ότι
στις τεχνικές της συγκάλυψης δεν ορρωδείτε ακόµη και όταν η
υπόθεση αφορά την ιστορική µας Αντίσταση, την ταυτότητά µας,
τους ήρωές µας, τους µάρτυρες αυτού του τόπου. 

Εµείς είµαστε εδώ, µαζί µε τους ανθρώπους που σας ακούν
και όλη την Ελλάδα που περιµένει, για να διεκδικήσουµε δικαιο-
σύνη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία

Πρόεδρε, ο σεβασµός απέναντι στην Ιστορία αλλά και στους αν-
θρώπους οι οποίοι υπέστησαν όλους αυτούς τους εξευτελισµούς
και τις θηριωδίες απαιτεί την πλήρη και όχι αποσπασµατική έκ-
θεση της αλήθειας. Και το λέω αυτό διότι δεν έχουν σταµατήσει
τα γεγονότα το 2000 µε την απόφαση στην οποία αναφερθήκατε,
ούτε βέβαια µεταγενέστερα µε την άρνηση -από τον τότε
Υπουργό Εξωτερικών που είχε την αρµοδιότητα και τους Υπουρ-
γούς Δικαιοσύνης- παροχής άδειας για αναγκαστική εκτέλεση
σε βάρος του γερµανικού δηµοσίου. Και σας υπενθυµίζω ότι όλα
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αυτά τα χρόνια η ελληνική κυβέρνηση και σε συνέχεια της έκθε-
σης της διακοµµατικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διεκ-
δίκηση των γερµανικών οφειλών το 2016 -είµαι βέβαιος ότι τη
θυµάστε- και της απόφασης της Βουλής των Ελλήνων το 2019,
µε επαναλαµβανόµενες ρηµατικές διακοινώσεις προς τη γερµα-
νική κυβέρνηση κατέστησε σαφές ότι η θέση της χώρας είναι ξε-
κάθαρη και αταλάντευτη για το εκκρεµές ζήτηµα των γερµανικών
πολεµικών οφειλών το οποίο τίθεται επανειληµµένα και σε κάθε
ευκαιρία από την Ελλάδα. 

Τι έχει µεσολαβήσει; Έχει µεσολαβήσει η απόφαση του Διε-
θνούς Δικαστηρίου της Χάγης για την οποία µίλησα και µάλιστα
περισσότερο από ό,τι µου επέτρεπε το χρονικό περιθώριο που
έχω για την απάντηση σε µια επίκαιρη ερώτηση, για να αντιλη-
φθείτε ότι το ζήτηµα της ετεροδικίας και η κατεύθυνση για ρύθ-
µιση αυτών των εκκρεµών ζητηµάτων µε διακρατικές συµφωνίες
είναι πλέον νοµολογία του Διεθνούς Δικαστηρίου. Γι’ αυτό άλλω-
στε, κυρία Πρόεδρε, σε κανένα από τα κράτη στα οποία έχουν
υποστεί οι πολίτες τους αλλά και τα κράτη ως imperium αυτές
τις πολεµικές ζηµιές και αιτούνται αποζηµιώσεων και επανορθώ-
σεων δεν έχει κινηθεί η διαδικασία αναγκαστικής εκτελέσεως.
Στην Ιταλία που ξεκίνησε µια ανάλογη διαδικασία -σας είπα το
ιστορικό- και εκεί αντιµετωπίστηκε µε τον τρόπο που αντιµετω-
πίζεται µε βάση το Διεθνές Δίκαιο πανευρωπαϊκά. 

Κατά συνέπεια, δεν είναι η ολιγωρία της χώρας µας, δεν είναι
ολιγωρία των Ελλήνων Υπουργών Δικαιοσύνης, είναι ένα ζήτηµα
Διεθνούς Δικαίου, το οποίο η Ελλάς το αντιµετωπίζει και θα το
αντιµετωπίσει. 

Θα πω µια κουβέντα πριν κλείσω. Θυµάστε πολύ καλά ότι το
απαράγραπτο δεν ήταν αυτονόητο. Ξεκίνησε η διαδικασία µε τον
αείµνηστο Γιάννη Σταµούλη από το Δίστοµο για έγερση αγωγών
των θυµάτων επειδή κυριαρχούσε η άποψη στις αρχές της δε-
καετίας του ’90 ότι εκκινεί η παραγραφή η οποία είναι πενταετής
και αρχίζει από την ενοποίηση του γερµανικού κράτους. Το απα-
ράγραπτο, λοιπόν, το οποίο σήµερα είναι η απόλυτα κρατούσα
άποψη στο Διεθνές Δίκαιο, τολµώ να πω ότι είναι µια κατάκτηση
του αγώνα που εκείνοι ξεκίνησαν. Αυτό, λοιπόν, δεν πρέπει να το
παραγνωρίζουµε ούτε να το υποβαθµίζουµε.

Και τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω κάτι το οποίο
θέλω να είναι απολύτως ξεκάθαρο. Όλα όσα σας είπα απαντούν
νοµικά και πολιτικά στα δύο ερωτήµατα που θέτετε µε την ερώ-
τησή σας. Και για να είµαι απολύτως σαφής, η Ελλάδα δεν συµ-
µερίζεται την άποψη περί νοµικά κλειστού ζητήµατος όπως
αναφέρεται στην ερώτηση. Το ζήτηµα νοµικά, πολιτικά, διπλω-
µατικά και κυρίως ηθικά είναι ορθάνοιχτο. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος. 
Ξεκινάµε µε την πέµπτη µε αριθµό 138/4-11-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας της Κ.Ο.
«ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα «Ποιος ευθύνεται για την απρό-
κλητη, αδικαιολόγητη, παράνοµη και υπέρµετρη αστυνοµική βία
εις βάρος των εποχικών πυροσβεστών;».

Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι στις 31-10-2024 εξελίχθησαν κά-

ποιες εικόνες ντροπής στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και
Κλιµατικής Κρίσης, µε τα ΜΑΤ να χτυπούν βίαια, απρόκλητα, πα-
ράνοµα και υπέρµετρα εποχικούς πυροσβέστες και να τους
στέλνουν στο νοσοκοµείο και αυτό αποτελεί βαρύτατο πλήγµα
για το κράτος δικαίου και τα συνταγµατικά προστατευµένα θε-
µελιώδη ανθρώπινα δικαιώµατα της ανθρώπινης αξίας, της ζωής,
της υγείας και της ασφάλειας. 

Η πασιφανής καταπάτηση του Συντάγµατος που προστατεύει
τους πολίτες από την αυθαιρεσία της εκτελεστικής εξουσίας, θέ-
τοντας όρια και περιορισµούς σε αυτήν, θα έπρεπε να είχαν οδη-
γήσει άµεσα σε παραιτήσεις. Είναι ντροπή άνθρωποι που δίνουν
κυριολεκτικά τη ζωή τους σε συνθήκες ακραίας κλιµατικής κρί-
σης να δέχονται βία και εξευτελισµό από τις κρατικές αρχές. Δη-

λαδή οι ήρωες του καλοκαιριού µετατρέπονται τον χειµώνα από
την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη σε θύµατα ακραίας
αστυνοµικής καταστολής. 

Σώµατα Ασφαλείας ενάντια σε Σώµατα Ασφαλείας! Οι εικόνες
αυτές είναι πρωτοφανείς. Δεν έχουµε ξαναζήσει παρόµοιες κα-
ταστάσεις όπου πυροσβέστες να πέφτουν θύµατα των ΜΑΤ, των
δακρυγόνων και της αστυνοµικής βίας. 

Εκτός βέβαια από τους εποχικούς πυροσβέστες θύµατα της
αστυνοµικής βίας έπεσαν και δηµοσιογράφοι που κατέγραφαν
τα γεγονότα, αλλά και µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου. Ως
Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς
ήµουν παρούσα και υποστήριξα τον δίκαιο αγώνα των εποχικών
πυροσβεστών. Ήταν και η κ. Κωνσταντοπούλου, ήταν και ο κ. Κα-
τσώτης, είχαν περάσει και άλλοι Βουλευτές σε όλη τη διάρκεια
της ηµέρας. Τη στιγµή των επεισοδίων όµως ήµουν παρούσα.
Διαπίστωσα ότι τα αστυνοµικά όργανα δεν προκλήθηκαν. Αντί-
θετα προέβησαν πράγµατι σε αναιτιολόγητη, παράνοµη, δυσα-
νάλογη επίθεση εις βάρος των εποχικών πυροσβεστών. Και
µάλιστα δέχθηκα κι η ίδια δακρυγόνα όταν ζήτησα εξηγήσεις για
τις αδικαιολόγητες πράξεις της Αστυνοµίας και τις παράνοµες
συλλήψεις. 

Αντί να υπάρξουν λοιπόν παραιτήσεις, η Κυβέρνηση προσπά-
θησε να βγει και από πάνω, µε κάτι απαράδεκτα επιχειρήµατα
όπως «είναι αδιανόητο να µπαίνουν µε τη βία στο Υπουργείο»
κ.λπ.. Ακούστε λίγο. Μάθαµε -και το επιβεβαιώνουν όλοι- ότι
υπήρξε συµφωνία µεταξύ του Πυροσβεστικού Σώµατος και της
Αστυνοµίας ότι η ειρηνική διαµαρτυρία θα ολοκληρωθεί στις 8
και µισή και θα συνεχιζόταν εκτός Υπουργείου. Την ώρα που οι
εποχικοί πυροσβέστες άρχισαν να αποχωρούν από το κτήριο ει-
ρηνικά, τιµώντας τη δέσµευση της ώρας 8 και µισή, τα ΜΑΤ ξε-
κίνησαν να χτυπούν ανελέητα. Κάποιος έδωσε εντολή. Υπάρχουν
καταγεγραµµένα βίντεο, στα social media έχουν κυκλοφορήσει
πάρα πολλά και µε εκφράσεις άσχηµες, όπως «φάτε τους» κ.λπ..
Να µην τις αναφέρω εδώ. Φαντάζοµαι ότι θα έχετε κάνει κάποιες
έρευνες για να απαντήσετε στο ερώτηµα ποιος έδωσε την εν-
τολή, τι εντολή έδωσε και γιατί την έδωσε. 

Εδώ µιλάµε για την αρχή δολοφονικής επίθεσης. Ξεκίνησαν οι
άνδρες των ΜΑΤ να πετούν γραφεία προς τους πυροσβέστες. Οι
πυροσβέστες απαντούσαν «ήρεµα, παιδιά». Ποιο ήταν το αποτέ-
λεσµα; Ξεκίνησε η ρίψη χηµικών. Ξύλο, χηµικά µέσα στον κλειστό
χώρο, και από τα βίντεο που υπάρχουν φαίνεται, µπορείς να βγά-
λεις το συµπέρασµα ότι πρόκειται για δόλο. Τώρα αν είναι έµµε-
σος, άµεσος, ενδεχόµενος κ.λπ. δεν είναι δικιά µας δουλειά να
το κρίνουµε. Όµως θα πρέπει να διερευνηθεί αρµοδίως. Εδώ µι-
λάµε για τέλεση ή απόπειρα τέλεσης εγκληµατικής ενέργειας,
εγκλήµατα βλάβης της ζωής ή εγκλήµατα κατά της σωµατικής
ακεραιότητας. Θα πρέπει να διερευνηθεί από τις αρµόδιες αρχές
αν πληρείται η ειδική υπόσταση του εγκλήµατος όπως αναφέρε-
ται στον Ποινικό Κώδικα. Να µην αναφέρω τα άρθρα. Επίσης
υπάρχουν βίντεο µε µηχανή αστυνοµικών να πέφτει πάνω σε επο-
χικό πυροσβέστη, να τον τραυµατίζει στο πόδι και στη συνέχεια
να τον πιάνουν και να τον ξυλοφορτώνουν επειδή τον τραυµάτι-
σαν. Ήµασταν εκεί. 

Η χρήση αλόγιστης βίας της Αστυνοµίας είχε ως αποτέλεσµα
τον τραυµατισµό αρκετών πυροσβεστών οι οποίοι, αφού προ-
σήχθησαν στη ΓΑΔΑ, στη συνέχεια χρειάστηκε να µεταφερθούν
στον «Ευαγγελισµό» γιατί έφεραν βαριές κακώσεις. 

Εποµένως ρωτάµε ποιος έδωσε την εντολή για την απρόκλητη,
παράνοµη και υπέρµετρη αστυνοµική βία εις βάρος των εποχι-
κών πυροσβεστών και αν θα τιµωρηθούν όσοι έδωσαν την εν-
τολή. 

Και δεύτερον, θεωρείτε τους εποχικούς πυροσβέστες επικίν-
δυνους για την ασφάλεια της πολιτείας; Οι εικόνες όπου αστυ-
νοµικοί χτυπούν πυροσβέστες θεωρείτε ότι τιµούν τη χώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την απάντησή σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα σας αναφέρω κάποιες πάγιες αρχές και αξίες, πάγιες πο-
λιτικές θέσεις που νοµίζω ότι θα απαντήσουν ευθέως στο ερώ-
τηµά σας. 
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Θα σας πω λοιπόν ότι το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
εντάσσει στις προτεραιότητές του τον έλεγχο κάθε αντικανονι-
κής, παράνοµης, απρεπούς συµπεριφοράς αστυνοµικού τόσο
κατά την τέλεση των καθηκόντων τους όσο και εκτός διατεταγ-
µένης υπηρεσίας. Αυτό γίνεται µε την ανελλιπή παρακολούθηση
όλων των περιστατικών ανά την επικράτεια, την έρευνα όλων των
καταγγελιών, όλων των πληροφοριών. 

Υπερασπιζόµαστε απόλυτα και απαρέγκλιτα τη θεµελιώδη
αρχή της νοµιµότητας, από την οποία εκπορεύονται και πρέπει
να εκπορεύονται όλες οι ενέργειες των κρατικών οργάνων. Κάθε
παράβαση της αρχής αυτής και ανάλογα µε τα περιστατικά της
κάθε υπόθεσης µπορεί να στοιχειοθετήσει ποινικά και πειθαρχικά
παραπτώµατα, τα οποία εξετάζονται µε ιδιαίτερη σοβαρότητα,
αυστηρότητα και προσοχή.

Η εσωτερική διερεύνηση κάθε υπαίτιας παραβατικής συµπε-
ριφοράς µε την εγγύηση των διατάξεων της ποινικής, διοικητικής
και πειθαρχικής διαδικασίας γίνεται πάνω απ’ όλα για την προ-
άσπιση του κύρους των θεσµών.

Άρα λοιπόν ερευνάται εξονυχιστικά κάθε καταγγελία σε βάρος
αστυνοµικών, κάθε πληροφορία που έρχεται σε γνώση της υπη-
ρεσίας από οπουδήποτε και αν προέρχεται. Η άσκηση δυσανά-
λογης ή παράνοµης βίας αποτελεί παράβαση υπηρεσιακού
καθήκοντος του υπαίτιου αστυνοµικού. Τα καταγγελλόµενα ελέγ-
χονται και από ποινικής και από πειθαρχικής πλευράς πάντοτε. 

Ειδικότερα, από πειθαρχικής πλευράς θα πρέπει να σας πω
ότι κάθε καταγγελία σε περιπτώσεις αιτιάσεων για κακοποίηση,
κακοµεταχείριση πολιτών από αστυνοµικό, διερευνάται κατά
προτεραιότητα και επισταµένως. Η διατασσόµενες διοικητικές
εξετάσεις ανατίθενται σε αξιωµατικούς που δεν έχουν καµµία δι-
οικητική εξάρτηση από τις εµπλεκόµενες υπηρεσίες, τους εµπλε-
κόµενους αστυνοµικούς, για λόγους αµεροληψίας. 

Στην προκειµένη περίπτωση, και εδώ, εκτός από τις προβλε-
πόµενες ενέργειες των αρµοδίων οργάνων για πειθαρχική διε-
ρεύνηση και ποινική -θα εξηγήσω και στη συνέχεια-, που δεν
έχουν ακόµα ολοκληρωθεί, ενηµερώθηκε άµεσα και ο Συνήγο-
ρος του Πολίτη, στον οποίο επισηµαίνω έχουν ανατεθεί και ανα-
κριτικές αρµοδιότητες µε τον ν.4662 του 2020 επί Νέας
Δηµοκρατίας, προκειµένου να εξετάσει αν θα επιληφθεί, ως εθνι-
κός µηχανισµός διερεύνησης περιστατικών αυθαιρεσίας. Και στη
συνέχεια για τη διασφάλιση της αρχής της διαφάνειας, ο φάκε-
λος της υπόθεσης θα διαβιβασθεί στην αρχή αυτή. 

Θα πρέπει να σας πω όµως ότι η µη υπονόµευση της αρχής
της δίκαιης δίκης, ο σεβασµός των δικαιωµάτων των κατηγορου-
µένων, οι εγγυήσεις του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας και της ευ-
ρωπαϊκής σύµβασης δικαιωµάτων του ανθρώπου δεν µπορεί να
θυσιάζονται στον βωµό της ταχύτητας έρευνας µιας υπόθεσης
ούτε βέβαια στον βωµό πολιτικών σκοπιµοτήτων ή οτιδήποτε
άλλο.

Σεβόµαστε απόλυτα και το έργο των πυροσβεστών -όχι µόνο
το καλοκαίρι, συνεχώς αναγνωρίζουµε- αλλά και των εποχικών
πυροσβεστών και κάθε καταγγελία θα διερευνηθεί. 

Άρα λοιπόν, απαντώ ευθέως στο ερώτηµά σας. Εντολή µε
βάση αυτές τις αρχές που έχουµε για απρόκλητη, αδικαιολόγητη
και παράνοµη αστυνοµική βία δεν υπάρχει και δεν µπορεί να
υπάρχει από την πολιτική ηγεσία και από κανέναν άλλο. Θα ερευ-
νηθούν όλα. Στη συνέχεια θα σας πω περισσότερες λεπτοµέ-
ρειες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας,

για τρία λεπτά, γιατί την πρωτολογία των δύο λεπτών την κάνατε
πεντέµισι, το υπενθυµίζω αυτό. Για τρία λεπτά παρακαλώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι, αλλά µου σπαταλάτε τον
χρόνο.

Λοιπόν, εγώ κατάλαβα, κύριε Υπουργέ, ότι διερευνάτε τα
πάντα, άρα κι αυτές τις καταγγελίες και περιµένουµε. Ωστόσο το
ποιος έδωσε την εντολή θα έπρεπε να το ξέρετε, γιατί η εντολή
προέρχεται κυρίως από την πολιτική ηγεσία ή από την ανώτερη
ηγεσία, οπότε αυτό θα έπρεπε να µου το απαντήσετε. Δεν το
απαντήσατε. 

Είµαστε και καχύποπτοι. Και να σας πω κάτι; Για πολλοστή
φορά επιβεβαιώνεται το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
σχετικά µε το κράτος δικαίου στην Ελλάδα που αναφέρεται σε
έντονες ανησυχίες για τις πολύ σοβαρές απειλές κατά της δη-
µοκρατίας, του κράτους δικαίου και των θεµελιωδών δικαιωµά-
των στη χώρα µας, τονίζοντας ότι οι έλεγχοι και οι ισορροπίες
που έχουν δεχτεί ισχυρές πιέσεις είναι ουσιώδεις για µια ισχυρή
δηµοκρατία. Αυτό λέει το ψήφισµα.

Συµπληρωµατικά, το τελευταίο σχέδιο δράσης για την Ελλάδα,
το Open Government Partnership, εστιάζει στην ανάγκη ανάλη-
ψης δεσµεύσεων που καλύπτουν τη διαφάνεια και τη λογοδοσία,
την καταπολέµηση της διαφθοράς, τα ανοικτά δεδοµένα, ενώ η
Ελλάδα στον δείκτη του κράτους δικαίου κατέχει πολύ χαµηλή
θέση στην κατάταξη. Και έχουµε και φαινόµενα, έτσι;

Τώρα προκειµένου η Κυβέρνηση να καλύψει τις βαρύτατες ευ-
θύνες για όλα αυτά που συνέβησαν εκείνο το βράδυ, έχει ξεκι-
νήσει ένα αφήγηµα εις βάρος των πυροσβεστών ότι είναι
µπαχαλάκηδες. Είναι Σώµατα Ασφαλείας όµως, κύριε Υπουργέ,
και υπάρχουν βίντεο, όπως είπα, που φαίνονται. 

Και αυτό επαναλήφθηκε στη συνάντηση του Υπουργού µε αν-
τιπροσωπεία των εποχικών που πραγµατοποιήθηκε στις 6 Νοεµ-
βρίου. Η εικόνα ήταν πολύ θλιβερή. Στην περίµετρο του
Υπουργείου υπήρχαν περιπολικά, άνδρες της ασφάλειας µε πο-
λιτικά και ΜΑΤ. Ξεκάθαρο κλίµα τροµοκρατίας. Συνελήφθησαν
ξανά εποχικοί πυροσβέστες επειδή κρατούσαν ένα πανό διαµαρ-
τυρίας.

Δεν καταλαβαίνω. Έχετε µετατρέψει τη χώρα σε αστυνοµο-
κρατούµενο κράτος. Σήµερα είναι η σειρά των πυροσβεστών,
αύριο θα είναι η σειρά άλλων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αυτό όµως στο οποίο θα ήθελα να επιµείνω λίγο και είναι πολύ
σοβαρό ζήτηµα, για το οποίο η Κυβέρνηση έχει βαρύτατες ευ-
θύνες, είναι η πρόδηλη παραβίαση της αρχής της αναλογικότη-
τας, βασικής αρχής του διοικητικού δικαίου που πρέπει να
βρίσκεται πάντα στη βάση των αποφάσεων σε ένα κράτος δι-
καίου. Είναι µια θεµελιώδης αρχή που επιβάλλει στις διοικητικές
αρχές να ενεργούν µε τέτοιο τρόπο που να εξασφαλίζεται µια δί-
καιη και ισότιµη ισχύς του νόµου. 

Η αρχή αυτή απαιτεί να τηρούνται κατ’ ελάχιστον τα εξής: 
Αναγκαιότητα ή κατάλληλο µέτρο. Το µέτρο που λαµβάνεται

πρέπει να είναι κατάλληλο για την επίτευξη του επιδιωκόµενου
σκοπού. Αν υπάρχουν εναλλακτικοί τρόποι, τότε η διοίκηση οφεί-
λει να επιλέξει το ηπιότερο µέτρο. Αυτό δεν συνέβη σε αυτήν την
περίπτωση, επιµένω ότι ήµασταν εκεί. Θα τα πει και η κ. Κων-
σταντοπούλου στη συνέχεια.

Αναλογικότητα. Το µέτρο που επιλέγεται πρέπει να είναι ανα-
λογικό σε σχέση µε τον σκοπό που επιδιώκεται. Δεν πρέπει το
µέτρο να είναι υπερβολικό σε σχέση µε το επιδιωκόµενο όφελος.
Ούτε αυτό τηρήθηκε. 

Απαιτούµενη δικαιολογία. Το µέτρο πρέπει να είναι τέτοιο
ώστε να είναι σαφώς δικαιολογηµένο και να µην είναι υπερβολικά
αυθαίρετο, διασφαλίζοντας ότι είναι σύµφωνο µε τις θεµελιώδεις
αρχές του κράτους δικαίου. Αυτή η εφαρµογή της αρχής συµ-
βάλλει στην προστασία των πολιτών από υπερβολικές ή κατα-
χρηστικές διοικητικές αποφάσεις και διασφαλίζει ότι οι δηµόσιες
αρχές ενεργούν µε σεβασµό στην ισότητα, αναλογικότητα και δι-
καιοσύνη. 

Η Νέα Αριστερά ήταν η πρώτη που ανέδειξε τα δίκαια αιτή-
µατα των εποχικών στις 5 Οκτωβρίου που είχα καταθέσει επί-
καιρη ερώτηση µε τίτλο «Στον αέρα δυόµισι χιλιάδες
συµβασιούχοι» και καµµία απάντηση βέβαια δεν πήραµε από το
Υπουργείο που να µας ικανοποιεί, «τρεις χιλιάδες εξακόσιες
κενές θέσεις, δυόµισι χιλιάδες εποχικοί που θα έπρεπε να νοµι-
µοποιηθούν εξαιρούνται λόγω ηλικιακών ορίων από την προκή-
ρυξη που σχεδιάζει το Υπουργείο». Ο Υπουργός αντί να
ικανοποιήσει το δίκαιο αίτηµα, τους είπε καθαρά ότι θα µείνουν
άνεργοι.

Όσοι λοιπόν είναι άνω των τριάντα πέντε ετών δεν µπορούν να
γίνουν πυροσβέστες και όσοι είναι άνω των σαράντα -µόνο στην
εποχικότητα- πετιούνται στον δρόµο. Τόσα χρόνια χρησιµοποι-
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ήθηκαν επανειληµµένως σε κρίσιµες καταστάσεις, χάνουν και τη
ζωή τους –νοµίζω ότι είχαµε και ένα τραγικό σήµερα, απ’ ό,τι
είδα- και τώρα τους πετάει η Κυβέρνηση στον δρόµο.

Επίσης να πω το εξής. Με παραπληροφόρηση, θα έλεγα, έχει
εκδώσει ένα δελτίο Τύπου το Υπουργείο που λέει ότι θα γίνουν
χίλιες εξακόσιες προσλήψεις το 2025. Είναι ψευδές. Οι προσλή-
ψεις αφορούν το σύνολο των προσλήψεων από το 2022 έως και
το 2025. 

Αυτά και θέλω να σας πω ότι δεν θα το αφήσουµε έτσι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύρια

Πέρκα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαστε πάντα δίπλα στα δίκαια αιτήµατα εργαζοµένων και

θα µας βρίσκετε πάντα απέναντί σας σε τέτοιου είδους κινητο-
ποιήσεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, ο λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, νοµίζω ότι σας ξεκαθάρισα απόλυτα ότι εν-

τολές για παράνοµη, απρόκλητη βία από εµάς ούτε υπήρξαν
ούτε υπάρχουν ούτε θα υπάρξουν ποτέ. Άρα λοιπόν το να επιµέ-
νετε στο ποιος έδωσε την εντολή δεν έχει πλέον κανένα νόηµα.
Αντιθέτως, συµµερίζοµαι ότι αυτό που θέτετε και στην ερώτησή
σας, ένστολοι κατά ενστόλων, είναι µια υπόθεση η οποία θέλει
µια ιδιαίτερη διερεύνηση προκειµένου να δούµε ποιοι παραβία-
σαν εκείνο το βράδυ τον νόµο. Ήταν αστυνοµικοί; Ήταν πυρο-
σβέστες; Ήταν κάποιοι τρίτοι; Αυτά όλα δεν µπορούµε να τα
αφήσουµε. 

Και βέβαια σας είπαµε ότι σεβόµαστε και το έργο των πυρο-
σβεστών πάντοτε. Δεν κάνουµε κριτική το καλοκαίρι στο έργο
τους και τον χειµώνα τους υπερασπιζόµαστε πάντοτε. 

Και φυσικά δεν υπάρχει κανένα αφήγηµα µπαχαλάκηδων από
την Κυβέρνηση ούτε θα υπάρξει. Θα τα διερευνήσουµε όλα και
ό,τι στοιχεία υπάρχουν, και εσείς εφόσον είσαστε παρούσα σε
αυτές τις διαδικασίες που σας αφορούν µπορείτε να τις δώσετε. 

Αλλά θέλω να σας πω ότι αυτή η ευαισθησία για την αστυνο-
µική βία υπήρχε το 2015 όταν υπήρχαν εξήντα τέσσερις καταγ-
γελίες για αστυνοµική βία, το 2016 όταν υπήρχαν πενήντα εννέα
καταγγελίες για περιστατικά, το 2017 ογδόντα µία, το 2018 εκα-
τόν επτά, το 2019 εκατόν δεκαεπτά, τετρακόσια είκοσι οχτώ πε-
ριστατικά καταγγελλόµενης βίας σε βάρος πολιτών 2015-2019,
κυρία Πέρκα. 

Θέλετε να σας πω και κάτι ακόµα; Ακούστε το λίγο: 2015-2018
σαράντα µέσα κοινοβουλευτικού ελέγχου µε ερωτήσεις στην κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ για θέµα άσκησης αυθαίρετης αστυνοµικής
βίας. Αλλά ξέρετε ποιο είναι ακόµα το κορυφαίο; Το να κάνει
ένας Βουλευτής της Συµπολίτευσης, του ΣΥΡΙΖΑ δηλαδή τότε,
αντιπολίτευση στην κυβέρνησή του µε επίκαιρες ερωτήσεις για
αστυνοµική βία µάς ξεπερνά όλους. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Συνεχίστε να δούµε πού θα το
πάτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Πέρκα, δεν σας
διέκοψε. Είπατε τις απόψεις σας µε άνεση και θα πάρετε τις
απαντήσεις σας όπως νοµίζει ο Υπουργός. Δεν προβλέπεται δια-
κοπή. Δεν συµφωνείτε, έχετε δικαίωµα, αλίµονο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη):

Ξέρετε κάτι; Στις 12 Μαΐου του 2015 και 21-2-2016 δύο επίκαι-
ρες ερωτήσεις Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασιλικής Κατριβάνου
για διερεύνηση περιστατικών αστυνοµικής βίας και αυθαιρεσίας.
Αυτά εσείς, που έχετε αυτή την ευαισθησία και δεν τα αφήνετε,
τα ερευνήσατε; Μάθατε τι έγινε; 

Θα σας πω ακόµα για το πόρισµα της Επιτροπής Αλιβιζάτου
ως προς τον τρόπο χειρισµού υποθέσεων. Ξέρετε τι έλεγε το πό-
ρισµα; Απροθυµία συνεργασίας από τα ανακριτικά όργανα της
αστυνοµίας, µεροληψία των ανακριτικών οργάνων, συστηµατική
καθυστέρηση στην υποβολή των αιτούµενων από τον Συνηγόρου
του Πολίτη εγγράφων, µη συµµόρφωση στα πορίσµατα και πληµ-
µελής αιτιολογία των αποφάσεων των πειθαρχικών οργάνων της

Αστυνοµίας, ιδίως ως προς την έρευνα του ρατσιστικού κινή-
τρου. 

Γι’ αυτά είχατε πάρει ποτέ θέση; Είχατε ερευνήσει; Εµείς θα
ερευνήσουµε. Εσείς το κάνατε αυτό; 

Και κάτι ακόµα: Σε σχέση µε την αποτελεσµατικότητα του πει-
θαρχικού ελέγχου και τον εξορθολογισµό –κλείνω- εµείς ασχο-
ληθήκαµε. Πριν από λίγες µέρες, 5 Νοεµβρίου, εκδόθηκε το
π.δ.61 του 2024, το οποίο αναµόρφωσε συνολικά το πειθαρχικό
δίκαιο του αστυνοµικού προσωπικού. Καµµία άλλη κυβέρνηση
δεν το επιχείρησε αυτό. Ξέρετε πότε είχε γίνει τελευταία φορά
αναµόρφωση του πειθαρχικού δικαίου των αστυνοµικών; Το
2008. 

Αυτό είπαµε πριν από λίγο καιρό ότι θα το αναµορφώσουµε,
θα το εξορθολογίσουµε, ακριβώς για να αντιµετωπίζουµε τέτοια
περιστατικά. Αυτά είναι λοιπόν που κάνουµε, µε πράξεις και όχι
µε λόγια, ως προς την έρευνα περιστατικών και καταγγελιών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 145/4-11-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Προέδρου της Κ.Ο. «ΠΛΕΥΣΗ
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ.
Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη µε θέµα: «Η αστυνοµική βία και αυθαιρεσία σε βάρος των
εποχικών πυροσβεστών, εκπροσώπων του Τύπου και µελών του
Κοινοβουλίου την 31-10-2024». 

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, οµολογουµένως περίµενα να έρθει ο κ.
Χρυσοχοΐδης, γιατί είχα απευθείας επικοινωνία µαζί του το κρί-
σιµο βράδυ, 31 Οκτωβρίου του 2024, και δεσµεύθηκε απέναντί
µου για πάρα πολύ συγκεκριµένα πράγµατα. Θα έρθω σε αυτά. 

Δεν µε ικανοποιεί το γεγονός ότι δεν εµφανίζεται ούτε µε ικα-
νοποιεί το γεγονός ότι µέχρι σήµερα, για καταγεγραµµένη από
τις κάµερες αστυνοµική βία, ακραία, η οποία ασκήθηκε σε βάρος
ειρηνικά διαµαρτυρόµενων εποχικών πυροσβεστών, σε βάρος
άοπλων ανθρώπων, οι οποίοι διαδήλωναν και έκαναν καθιστική
ειρηνική διαµαρτυρία µέσα στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας και έξω από αυτό, σε βάρος εκπροσώπων
του Τύπου και του δηµοσιογράφου του «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» και σε
βάρος τριών µελών του ελληνικού Κοινοβουλίου, εκ των οποίων
εγώ προσωπικά ως Αρχηγός κόµµατος, που ήµουν παρούσα, η
κ. Πέρκα και ο κ. Κατσώτης, ασκήθηκε ακραία αστυνοµική βία,
αδικαιολόγητη, για την οποία η Κυβέρνηση µέχρι σήµερα δεν
έχει ζητήσει συγγνώµη. 

Η καταγραφή των γεγονότων δεν είναι αφηγηµατική, είναι
αποτυπωµένη σε ντοκουµέντα. Οι εποχικοί πυροσβέστες, οι
ήρωες που µας σώζουν, κάποιοι από τους οποίους είναι και σή-
µερα στα θεωρεία της Βουλής και παρακολουθούν τη συνε-
δρίαση, όπως δικαιούνται -και ελπίζω να µην τους παίρνει τα
στοιχεία ο κ. Τουρνάς, που κάθεται δίπλα σας, γιατί έµαθα ότι
διατυπώνει και νύξεις περί πολιτικών φρονηµάτων στους εποχι-
κούς πυροσβέστες- οι εποχικοί πυροσβέστες είναι οι ήρωές µας.
Είναι οι άνθρωποι που πέφτουν στη φωτιά για µας και δυστυχώς
τους βασανίζετε και τους ταλαιπωρείτε, η Κυβέρνησή σας, µε
συµβάσεις εποχικότητας, ενώ εκπληρώνουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες, οι οποίες είναι οξύτατες, σε µια περίοδο όπου η κλιµα-
τική κρίση έχει δικό της Υπουργείο. 

Οι άνθρωποι αυτοί στις 31 Οκτωβρίου και την 1η Νοέµβρη
είχαν προγραµµατισµένη, ανακοινωµένη διαµαρτυρία, προσήλθε
σύσσωµο το Σώµα των εποχικών πυροσβεστών, άνθρωποι µαχό-
µενοι, οικογενειάρχες, που εξαρτώνται από εσάς για την επι-
βίωσή τους και που θυσιάζονται για να µας γλιτώσουν από τις
φωτιές και τις καταστροφές. 

Ήµουν εκεί και το πρωί στη διαµαρτυρία τους. Γνωρίζω ότι ει-
σήλθαν στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής
Κρίσης χωρίς κανενός είδους βία, αντίθετα µε τα ψέµατα που
είπε ο κ. Κικίλιας. Γνωρίζω ότι πραγµατοποίησαν ειρηνική καθι-
στική διαµαρτυρία και στη συνέχεια καταγράφηκε ότι επέλασαν
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επάνω τους δυνάµεις των ΜΑΤ, πάνοπλες, µε κράνη, µε γκλοµπς,
µε ασπίδες στον κλειστό χώρο. 

Επέλασαν επάνω σε καθισµένος ανθρώπους και τους ποδοπά-
τησαν. Έριξαν γραφείο επάνω στους άοπλους, διαµαρτυρόµε-
νους καθιστικά πυροσβέστες. Έριψαν χηµικά µέσα σε κλειστό
χώρο και επέδραµαν µε γκλοµπς, χτυπώντας αδιακρίτως άνδρες,
γυναίκες εποχικούς πυροσβέστες, που όλοι φέρουν τραύµατα.
Τους βρήκα στην Κηφισίας. Είχαν ήδη διακοµιστεί συνάδελφοί
τους µε το ΕΚΑΒ και το γνωρίζετε. 

Και µετά την δική µου έλευση και την έλευση των δύο ακόµη
Βουλευτών, του κ. Κατσώτη και της κ. Πέρκα, καταγράφηκε εν-
τολή, εµφανίστηκε αύρα της αστυνοµίας, η οποία αρνήθηκε να
δώσει τα στοιχεία, σε εµένα αρνήθηκε. Δεν µου έδωσαν τα στοι-
χεία επικεφαλής, αλλά γνώριζαν ότι είµαι εκεί και ότι είναι εκεί
πολιτική Αρχηγός. Δεν εµφανίστηκε επικεφαλής. 

Και όταν αποχωρούσαµε από µπροστά από την αύρα για να
επιστρέψουµε στο σηµείο, εµφανίστηκαν δικυκλιστές της οµά-
δας «ΔΕΛΤΑ» χωρίς διακριτικά, µάρσαραν επιδεικτικά, επέλασαν
πάνω στο άοπλο, πεζό πλήθος και έχει καταγραφεί, κύριε Υφυ-
πουργέ, ότι µηχανάκι της οµάδας ΔΕΛΤΑ εµβόλισε σκοπίµως
εποχικό πυροσβέστη που ήταν ακριβώς δίπλα µου, την ίδια
στιγµή ερρίφθη κρότου λάµψης στα πόδια µου, την ίδια στιγµή
τον τραυµατία εποχικό πυροσβέστη περικύκλωσαν αστυνοµικοί,
οι οποίοι τον ξυλοκόπησαν, τον κλωτσούσαν, τον τραβούσαν, σε
πείσµα των δικών µου κραυγών και εκκλήσεων, που είναι όλα κα-
ταγεγραµµένα. Δεν µε άφηναν ούτε να πλησιάσω να δω ότι είναι
καλά. Και βεβαίως άσκησαν βία και εναντίον µου, µε έσπρωξαν,
µε εξύβρισαν και ουδέποτε κανείς τους δεν είπε τα στοιχεία του
ούτε έφερε τον επικεφαλής τους.

Είναι, επίσης, καταγεγραµµένο ότι έχω ζητήσει τον Υπουργό
ήδη από εκεί. Είναι καταγεγραµµένο ότι ζήτησα να έχω επαφή
µε τον τραυµατία και αποκλείστηκε. Και είναι, επίσης, καταγε-
γραµµένο, από τις επικοινωνίες µου µε τον κ. Χρυσοχοΐδη, στις
οποίες θα αναφερθώ στη συνέχεια, ότι εξαφανίστηκαν οι τραυ-
µατίες και τους έψαχνα, ότι τους ανακάλυψα στη ΓΑΔΑ, κατόπιν
ενηµέρωσης από τον κ. Χρυσοχοΐδη και τον κ. Μάλλιο, τον Αρ-
χηγό της Αστυνοµίας, ότι στη ΓΑΔΑ ήταν ηµιλιπόθυµος ο ένας
τραυµατίας κάνοντας εµετούς και ότι χρειάστηκαν ακόµα κλή-
σεις µου και επικοινωνίες µου µε τον Υπουργό, για να διακοµιστεί
ο τραυµατίας από τα άθλια παγκάκια του έκτου ορόφου της
ΓΑΔΑ, στο νοσοκοµείο όπως και οι άλλοι δύο ελαφρότερα τραυ-
µατισµένοι, που όλοι είχαν εισπνεύσει χηµικά µέσα στον κλειστό
χώρο και όλοι εµφάνιζαν πολύ σοβαρά σηµεία κάµψης των λει-
τουργιών τους. 

Αυτά όλα, δεν είναι καταγραφή λειτουργίας κράτους - δικαίου,
ούτε δηµοκρατίας. Και το γεγονός ότι έντεκα ηµέρες µετά δεν
έχετε ανακοινώσει: Πρώτον, διοικητική και πειθαρχική έρευνα,
για την οποία και σας ρωτώ και, δεύτερον, ανάληψη ευθύνης και
«συγγνώµη» στους εποχικούς πυροσβέστες, στους τραυµατίες,
στον δηµοσιογράφο, στα µέλη του Κοινοβουλίου και στην ελλη-
νική κοινωνία, είναι ένα πάρα πολύ ανησυχητικό δείγµα αυταρχι-
σµού και διολίσθησης µακράν των αρχών του κράτους - δικαίου
και της δηµοκρατίας. 

Ξαναλέω ότι περίµενα τον κ. Χρυσοχοΐδη. Το ότι στέλνει εσάς
είναι και αυτό ένα δείγµα. Έχω κάνει αρκετές ερωτήσεις στο
Υπουργείο σας και έχω δει πολλούς να εναλλάσσονται, σε αυτές
τις θέσεις. Με βάση αυτά, σας ρωτώ συγκεκριµένα: Ποιος έδωσε
την εντολή για αυτές τις ενέργειες αστυνοµικής βίας και αυθαι-
ρεσίας; Ποιος έδωσε την εντολή, κύριε Υφυπουργέ; Συγκεκρι-
µένα! Ποιος έδωσε την εντολή να µπουν ΜΑΤ, µέσα στο
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας; Ποιος
έδωσε την εντολή να επιτεθούν τα ΜΑΤ στους πυροσβέστες;
Ποιος έδωσε την εντολή να ριχθεί κρότου-λάµψης; Ποιος έδωσε
την εντολή να γίνεται σχηµατισµός µε όπλα; Διότι και αυτό έχει
καταγραφεί. Ποιος έδωσε την εντολή να πάνε και να εµβολίσουν
πεζούς, άοπλους ανθρώπους και µάλιστα τον πυροσβέστη, που
ήταν ακριβώς δίπλα µου και πορευόταν ειρηνικά; Είναι καταγε-
γραµµένη όλη του η πορεία. Όλη του η πορεία! Ποιος έδωσε την
εντολή να τον εµβολίσει δίκυκλη µοτοσικλέτα; Ποιος έδωσε την
εντολή; Δεν υπάρχει «δεν έχουν σχέση µε εµάς». Ποιος έδωσε
την εντολή! Το έχετε ερευνήσει; Και -αν δεν δώσατε εσείς την

εντολή- έχετε αναζητήσει ευθύνες και ποιες είναι και τι έχει γίνει;
Πώς εξηγείτε το γεγονός ότι ακόµα φαίνεται ότι χειρίζονται τη
δικογραφία αστυνοµικοί; Οι αστυνοµικοί θα κρίνουν γι’ αυτά που
γίνανε; 

Περιµένω, κύριε Υφυπουργέ, τις απαντήσεις σας. Να ξέρετε
ότι τη βία αυτή, εναντίον των ανθρώπων που µας σώζουν, των
ηρώων µας, την είδε όλη η Ελλάδα κι έχει εξεγερθεί όλη η Ελ-
λάδα και βεβαίως, δεν υπάρχει κανένας χώρος για υπεκφυγές,
για µισές κουβέντες, για µισά λόγια. 

Περιµένω και προσωπικά εξήγηση -δεν ξέρω αν επιφορτιστή-
κατε εσείς, για να µου την δώσετε- για την επίθεση σε εµένα προ-
σωπικά µε βία και κρότου-λάµψης.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, ήµουν πολύ αναλυτικός στην απάντηση που

έδωσα στην κ. Πέρκα, ως προς τις αρχές και τις αξίες, τις πολι-
τικές µας θέσεις. Άρα τέτοιες εντολές δεν δίνονται ούτε πρόκει-
ται να δοθούν από εµάς για παράνοµη και απρόκλητη βία. 

Νοµίζω ότι και στις επικοινωνίες που είχατε και µε τον Υπουργό
-που αυτήν την ώρα παρουσιάζει µια από τις πολύ σηµαντικές
καινοτοµίες, ένα πολύ σηµαντικό όπλο, για τη νεανική παραβατι-
κότητα και την αντιµετώπιση της βίας κατά των ανηλίκων, το
«Safe Youth»- και µε την επικοινωνία µε τον Αρχηγό, θα διαπιστώ-
σατε ότι τέτοια πρόθεση σε καµµία περίπτωση δεν υπάρχει. Άρα,
λοιπόν, η απάντηση είναι ξεκάθαρη, στο αν υπάρχει τέτοια εν-
τολή. 

Όσον αφορά την επιχειρηµατολογία σας για τους πυροσβέ-
στες, είµαστε εµείς αυτοί που αναγνωρίζουµε το πολύ σηµαντικό
έργο, το οποίο έκαναν και αυτό το καλοκαίρι. Και οι εποχικοί πυ-
ροσβέστες και οι υπόλοιποι πυροσβέστες και η ΕΜΟΔΕ -που
εµείς συστήσαµε και τα περισσότερα κόµµατα δεν ψήφισαν- έκα-
ναν πολύ πετυχηµένο έργο, σε πολύ δύσκολες και ακραίες συν-
θήκες και αυτό το καλοκαίρι. Δεν το αναγνωρίζουν αυτό το έργο,
όµως, όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου! 

Δώσατε µία εκδοχή σε σχέση µε τα γεγονότα -είσαστε εξαί-
ρετη νοµικός- και µπορείτε όλα αυτά να τα καταθέσετε. Υπάρ-
χουν διαδικασίες, γιατί είναι και το δεύτερο σκέλος του
ερωτήµατός σας «ποιες ενέργειες θα γίνουν;». Θα γίνουν, να
είστε βέβαιη! Και γίνονται! Το εξήγησα και πριν θα το αναλύσω
και τώρα. Εκεί µπορείτε να εισφέρετε όλα τα στοιχεία τα οποία
έχετε και προφανώς, κάτω από τις εγγυήσεις του Κώδικα Ποινι-
κής Δικονοµίας και του Πειθαρχικού Δικαίου, θα έχουµε και
απαντήσεις -και εµείς το θέλουµε να είστε βέβαιοι- ως προς όλα,
τα οποία έχουν συµβεί. 

Όµως, θέλω να σας πω -για να είµαστε δίκαιοι εδώ- ότι θα πρέ-
πει να ακούσουµε και την εκδοχή της Ελληνικής Αστυνοµίας, την
οποία θα διερευνήσουµε. Ποια είναι η ανακοίνωση; Όχι αορί-
στως, µε δελτίο Tύπου που έχει βγάλει η Ελληνική Αστυνοµία για
τα γεγονότα, τα οποία έχουν συµβεί. Προφανώς και γινόταν 31
Οκτωβρίου και 1 Νοεµβρίου διαδήλωση, συνάθροιση του Σωµα-
τείου Συµβασιούχων Πυροσβεστών. Στις 15.00’ η ώρα στις 31
Οκτωβρίου του 2024 τριακόσιοι από τους εποχικούς πυροσβέ-
στες λέει η Ελληνική Αστυνοµία, από το σύνολο των επτακοσίων
πενήντα, προσπάθησαν να εισέλθουν στην κεντρική είσοδο της
περίφραξης µέσα στο Υπουργείο. Οι υπάλληλοι του Υπουργείου
και οι αστυνοµικοί πήγαν στο σηµείο για να εµποδίσουν την εί-
σοδο. Προφανώς, αυτό έχει ένα κίνδυνο και της σωµατικής τους
ακεραιότητας. 

Ωστόσο, µπήκαν τα άτοµα µε τη βία, αποκολλώντας την πόρτα.
Κατά την παραµονή αυτών των ατόµων στο χώρο, προφανώς πα-
ρεµποδίζεται η οµαλή λειτουργία ενός Υπουργείου πολύ κρίσι-
µου και βέβαια, παρεµποδιζόταν και η αποχώρηση των
υπαλλήλων και του κυρίου Υπουργού. Ενηµερώθηκε ο εισαγγε-
λέας ποινικής δίωξης, ο οποίος ζήτησε να δοθεί χρόνος για να
αποχωρήσουν -και το ακούσαµε και πριν από την κ. Πέρκα- και
εν τέλει συµφωνήθηκε και χρόνος για να αποχωρήσουν.

Όµως κάποια άτοµα στις εννιά η ώρα -θα δούµε ποιοι είναι
αυτοί, θα διερευνηθεί ό,τι έχει γίνει- φορώντας πυροσβεστικά
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κράνη και µάσκες, έκαναν χρήση πυροσβεστήρα και µάνικα πυ-
ρόσβεσης και πραγµατοποίησαν ρίψεις βαριών αντικειµένων,
όπως σιδερένιες καρέκλες και ξύλα, εναντίον αστυνοµικών που
βρίσκονταν στο σηµείο, ενώ προσπάθησαν να αφαιρέσουν και
ασπίδες των αστυνοµικών. 

Στη συνέχεια κάποιοι κατέλαβαν το οδόστρωµα της λεωφόρου
Κηφισίας στο κατερχόµενο ρεύµα, διέκοψαν την κυκλοφορία, µε
κάδους απορριµµάτων έφτιαξαν οδοφράγµατα, εµποδίζοντας τη
κυκλοφορία. Προφανώς αντιλαµβάνεστε ότι σε εκείνο το σηµείο
περνάνε ή µπορεί να χρειαστεί να περάσουν και ασθενοφόρα για
νοσηλευτικά ιδρύµατα, άρα, είναι πολύ κρίσιµο. Έπρεπε, λοιπόν,
να µείνει η Ελληνική Αστυνοµία σε πλήρη επιχειρησιακή ετοιµό-
τητα κοντά στο Υπουργείο µέχρι να εξασφαλίσει την οµαλή κυ-
κλοφορία και την αποκατάσταση της τάξης. 

Όλα αυτά τελούν υπό διερεύνηση. Εξήγησα πριν -ίσως δεν
έγινα αντιληπτός- ποινικά, πειθαρχικά, έχει διαταχθεί από τη Γε-
νική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής προκαταρκτική διοικητική
εξέταση, η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη για να αποτυπωθούν όλα
τα περιστατικά και αυτά που έχουν αποτυπωθεί σε βιντεοληπτικό
υλικό και βέβαια, θα εξεταστούν όλα τα στοιχεία, τα οποία και
εσείς µπορείτε να δώσετε και θα καταλογιστούν σε κάθε περί-
πτωση πειθαρχικές ευθύνες σε βάρος οποιουδήποτε είναι εµπλε-
κόµενος αστυνοµικός για οποιαδήποτε παράνοµη πράξη. Αυτό
θα προκύψει από τη διαδικασία. 

Όµως, ξέρετε πολύ καλά κυρία Πρόεδρε, ότι η προανακριτική
και η ανακριτική διαδικασία διέπεται, µεταξύ άλλων, από την
αρχή της µυστικότητας. Είναι σε πλήρη εξέταση και δεν είναι επι-
τρεπτή αυτή τη στιγµή η παράθεση και η συζήτηση οποιουδή-
ποτε στοιχείου. Παράλληλα, να σας πω ότι από την
Υποδιεύθυνση Κρατικής Ασφάλειας της Διεύθυνσης Ασφάλειας
Αττικής, έχει σχηµατιστεί δικογραφία, θα διαβιβαστεί και στον ει-
σαγγελέα, σε βάρος πέντε ηµεδαπών, οι οποίοι κατηγορούνται
για συγκεκριµένες παραβάσεις του ποινικού κώδικα. Να µην τις
αναφέρω εδώ όλες. Υπάρχουν και κάποιοι άγνωστοι δράστες για
κάποια άλλα αδικήµατα. Διευκρινίζεται και πάλι ότι η προανά-
κριση αυτή είναι σε πλήρη εξέλιξη και όπως αντιλαµβάνεστε, διέ-
πεται από την αρχή της µυστικότητας. 

Ό,τι στοιχεία έχετε, θα τα καταθέσετε. Όλοι θα ερευνηθούν,
όλα θα έρθουν στο φως και είµαι βέβαιος ότι στο τέλος θα απο-
καλυφθεί ποιος και τι έκανε εκείνο το βράδυ. Θα επανέλθω στη
δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Πρό-

εδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ήθελα να είµαι πολύ σαφής και να σας πω ότι, δυ-
στυχώς, αυτό που περίµενα κάνατε. Καλύψατε, δηλαδή την
αστυνοµική βία.

Το βίντεο, στο οποίο αποτυπώνεται η µηχανή µε δύο αστυνο-
µικούς να εµβολίζει έναν άοπλο, ειρηνικά πορευόµενο δίπλα µου,
εποχικό πυροσβέστη έχει σταλεί στον κ. Χρυσοχοΐδη, στο κινητό
του. Δεν θα τα καταθέσω κ. Νικολακοπούλου. Δεν θα τα κατα-
θέσω. Τα έχω ήδη στείλει στον Υπουργό και περιµένω τη συγ-
γνώµη του.

Όταν αποτυπώνεται σε βίντεο ότι υπάρχει ξεκάθαρη εντολή,
διότι υπάρχει συντεταγµένη δράση, συντεταγµένη δράση εφό-
δου και εφόρµησης επί αόπλων ανθρώπων, τους οποίους τους
εκθειάζετε όταν µας σώζουν όλους και τους πετάτε αυτή τη
στιγµή στην ανεργία και όταν υπάρχουν όλα τα ντοκουµέντα,
εσείς τι µου λέτε; Ότι για την επίθεση που δέχθηκα εγώ, για τις
σπρωξιές που είναι αποτυπωµένες και την κρότου λάµψης που
έσκασε πάνω µου, να καταθέσω τα στοιχεία; Αυτό µου απαντή-
σατε ως Κυβέρνηση; Δεν µου χρειάζεται να τα καταθέσω. Θα τα
καταθέσω, µην έχετε καµµία αµφιβολία. Και τον Συνήγορο του
Πολίτη θα ενεργοποιήσουµε και κάθε αρµόδια αρχή, µην έχετε
καµία αµφιβολία. Αλλά, όταν λέτε αυτό, όπως κάποτε για τη δια-
φθορά και για τα υποβρύχια έλεγε ο κ. Βενιζέλος «όποιος έχει
στοιχεία, να τα πάει στον εισαγγελέα», εγώ τα πήγα στον εισαγ-
γελέα και ο εισαγγελέας διαβίβασε εδώ τη δικογραφία και ξέρετε
τι έγινε µετά; Έκλεισε ο κ. Βενιζέλος µε τον κ. Σαµαρά τη Βουλή.
Άρα µην µου λέτε «τα στοιχεία να τα καταθέσετε».

Ένας άνθρωπος ξυλοκοπήθηκε, αφού εµβολίστηκε µε µηχα-
νάκι, ξυλοκοπήθηκε άγρια, υπέστη πολλαπλές κακώσεις σε ζω-
τικά σηµεία του σώµατος, στο κεφάλι και σε όλο του το σώµα,
νοσηλεύθηκε για δύο µέρες. Και αν δεν ήµουν εκεί, δεν ξέρω αν
θα ζούσε, γιατί χρειάστηκε να ωρύοµαι στο τηλέφωνο στον
Υπουργό για να µεταφερθεί στο νοσοκοµείο, γιατί αυτός ο άν-
θρωπος, ο πολυτραυµατίας, αντί να µεταφερθεί στο νοσοκοµείο,
είχε πάει στη ΓΑΔΑ!

Κατά αυτού του ανθρώπου έχει ασκηθεί δίωξη, κύριε Υπουργέ.
Κατά αυτού του ανθρώπου που καταγράφεται από την αρχή
µέχρι το τέλος ότι περπατάει ειρηνικά και έχει τα γυαλιά ηλίου
στο κεφάλι από το πρωί. Κατά αυτού του ανθρώπου επέδραµαν
-και είναι καταγεγραµµένο- οι αστυνοµικές δυνάµεις. Και µας
λέτε ότι διατάξατε προκαταρκτική και είναι µυστική; Αποτάχθηκε
κανένας; Παραιτήθηκε κανένας; Αποδώσατε ευθύνες πουθενά;

Σας άκουγα πριν να µνηµονεύετε αστυνοµική βία προηγούµε-
νων περιόδων. Έχω το δυσµενές προνόµιο να είµαι συνήγορος
θυµάτων αστυνοµικής βίας, από την οικογένεια του Αλέξανδρου
Γρηγορόπουλου, του δεκαπεντάχρονου παιδιού που δολοφονή-
θηκε εν ψυχρώ από ειδικούς φρουρούς µε ευθεία βολή, µέχρι
τον Πρόεδρο των Φωτορεπόρτερ Μάριο Λώλο, που του κατάφε-
ραν γκλοπιά δολοφονική και παραλίγο να χάσει τη ζωή του.

Τι θα κάνετε εσείς; Θα νίπτετε τας χείρας σας; Θα νίπτετε τας
χείρας σας και θα µας λέτε «καταθέστε τα στοιχεία» ή θα αναλά-
βετε ευθύνες; Η εξουσία είναι σύµφυτη µε τις ευθύνες. Τι θέλετε
να µας πείτε; Ότι όλοι αυτοί οι µατατσήδες και όλοι αυτοί της
Οµάδας «ΔΕΛΤΑ» και όλοι αυτοί των ΥΑΤ και η «Αύρα» πήγαν εξ
επιφοιτήσεως, χωρίς εντολή, γιατί εσείς δεν δίνετε παράνοµες
εντολές; Αυτό λέτε; Αυτό απαντάτε; Ό,τι έτυχε, δηλαδή, τελικά;
Ή απαντάτε -θα µου επιτρέψετε να σας πω- πολύ ανέντιµα -πολύ
ανέντιµα!- ότι έφταιξαν οι εποχικοί πυροσβέστες, γιατί παρανό-
µησαν;

Οι εποχικοί πυροσβέστες δεν παρανόµησαν και εάν δεν είχαν
την ψυχραιµία και την πειθαρχία που είχαν, επειδή ακριβώς είναι
εκπαιδευµένοι στη φωτιά, θα είχαµε θρηνήσει πολλά θύµατα από
την επέλαση που διατάχθηκε εναντίον τους. Οι πυροσβέστες
ήταν υποδειγµατικά ψύχραιµοι απέναντι σε µια λυσσαλέα επί-
θεση, την ώρα που διαµαρτύρονταν για τη ζωή τους, για την
αξιοπρέπειά τους. Γιατί 31 Οκτωβρίου ήταν η τελευταία ηµέρα
της υπηρεσίας τους και από 1η Νοεµβρίου είναι άνεργοι, ενώ
έχετε παρατείνει την αντιπυρική περίοδο και ενώ µέχρι και σή-
µερα έχουµε φωτιές. Οι άνθρωποι αυτοί από 1η Νοεµβρίου ζουν
µε το επίδοµα ανεργίας, µε 400 ευρώ και από 1η Φεβρουαρίου
θα ζουν µε 0 ευρώ. Διαµαρτυρήθηκαν συντεταγµένα και δηµόσια
και βεβαίως, δεν παραβίασαν καµµία πόρτα, για να µπουν στο
Υπουργείο. Είναι καταγεγραµµένη η είσοδός τους, όπως είναι
καταγεγραµµένο ότι δεν έχει υποστεί µέχρι το σηµείου της
άγριας επιδροµής των ΜΑΤ καµµιά φθορά στο Υπουργείο.

Πού προβλέπεται, κύριε Υπουργέ, τα ΜΑΤ να ρίχνουν χηµικά
σε κλειστό χώρο εναντίον εκατοντάδων ανθρώπων; Πού προβλέ-
πεται; Πότε θα αποδώσετε ευθύνες; Ποιος θα αναλάβει ευθύνες,
επιτέλους; Πού προβλέπεται τα ΜΑΤ να επελαύνουν µε γκλοµπς
επάνω σε πυροσβέστες και να πετάνε γραφεία επάνω τους; Πού
προβλέπονται αυτά; Πού προβλέπεται να λένε αστυνοµικοί σε
Βουλευτές και Αρχηγό κόµµατος «παρεµποδίζεις», την ώρα που
φωνάζει εναγωνίως να σταµατήσουν να σκοτώνουν στο ξύλο
έναν άνθρωπο πεσµένο κάτω; Αυτά όλα πότε περιµένετε να τα
ερευνήσετε; Γιατί δεν τα έχετε ερευνήσει; Γιατί δεν έχετε πράξει
τα δέοντα;

«Κλείνετε το µάτι», ενθαρρύνετε και τελικά, προφανώς, δίνει ο
κ. Χρυσοχοΐδης, την εντολή την οποία αρνείται ότι έχει δώσει.
Μην µου λέτε ότι τώρα παρουσιάζει κάτι σηµαντικό και σπουδαίο.
Εσείς ορίσατε την ώρα της συζήτησης και την ηµέρα. Η ερώτηση
µπορούσε να έχει απαντηθεί την Τετάρτη, την Παρασκευή ή τη
Δευτέρα. Εσείς ορίσατε τη Δευτέρα, την ώρα που λέτε ότι έχει
άλλη εκδήλωση ο κ. Χρυσοχοΐδης. Άρα δεν είναι η απουσία του
οφειλόµενη σε ανειληµµένες υποχρεώσεις. Η απουσία του είναι,
δυστυχώς, οφειλόµενη στο ότι γνωρίζει την ευθύνη του.

Περιµένω, κύριε Υφυπουργέ, να µου απαντήσετε, αφού λέτε
ότι κάτι διατάξατε από όλα αυτά, γιατί αυτά που διατάξατε δεν
έχουν ολοκληρωθεί και γιατί καλύπτετε αυτή την ακραία βία, που
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την είδε το πανελλήνιο. Φυσικά, πάρα πολλά µέσα ενηµέρωσης
δεν έπαιξαν το βίντεο. Παίχτηκε, όµως, στο διαδίκτυο και κάποια
τελικώς προέβαλαν αυτές τις σκηνές αστυνοµικής βίας. Γιατί δεν
έχουν ολοκληρωθεί αυτά που διατάξατε; Και εάν θα αναλάβετε,
το δικό σας Υπουργείο -περιµένει ο κ. Τουρνάς, τον οποίο
έστειλε ο κ. Κικίλιας, γιατί όλοι στέλνουν τους Υφυπουργούς να
απαντήσουν, εγώ τους περιµένω τους κυρίους να έρθουν και οι
ίδιοι-, εάν πρόκειται να αναληφθεί πολιτική ευθύνη για αυτό το
αίσχος, γι’ αυτή την ντροπή να ξυλοκοπείτε τους εποχικούς πυ-
ροσβέστες, αντί να τους δοξάζετε και να τους αποκαθιστάτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι σας εξήγησα τις θέσεις µας για το
πώς πρέπει να ασκούν οι αστυνοµικοί τα καθήκοντά τους και
πραγµατικά, δεν ξέρω τι φταίει ή αντιληφθήκαµε, µάλλον, ότι εγώ
δικαιολογώ αστυνοµική βία ή η πολιτική ηγεσία δικαιολογεί οποι-
αδήποτε αστυνοµική βία.

Θα σας πω για ακόµα µία φορά ότι όλοι οι χειρισµοί που στό-
χευαν στην αποσόβηση της κατάστασης, καθώς και το αν οι
αστυνοµικές δυνάµεις εκδήλωσαν, αν έκαναν όλες τις προβλε-
πόµενες και ενδεδειγµένες αστυνοµικές ενέργειες, αν εφάρµο-
σαν τα ηπιότερα µέσα, αν τα µέτρα τα οποία πήραν ήταν
ανάλογα ή δυσανάλογα, αν η συµπεριφορά τους ήταν νόµιµη ή
παράνοµη, αν χρησιµοποίησαν τα αναγκαία δηµόσια µέσα, όλα
αυτά βρίσκονται υπό καθεστώς ενδελεχούς διερεύνησης το ξα-
ναλέω, πειθαρχικής, ποινικής. Σας το είπα ότι έχει τον χρόνο της
η διαδικασία αυτή να ολοκληρωθεί. Δεν νοµίζω ότι περιµένατε
να βγει κάποια ποινική απόφαση σε τόσο σύντοµο χρονικό διά-
στηµα και από τον Συνήγορο του Πολίτη. Το ανέφερα πριν. Άρα
ό,τι πρέπει να γίνει θα γίνει.

Αναφερθήκατε εσείς αναλυτικά σε σχέση µε το βίντεο που
έχετε. Αναφερθήκατε και στο δικό σας βίωµα, όπως το µεταφέ-
ρατε εσείς. Και τι περιµένετε από την πολιτική ηγεσία αυτή τη
στιγµή; Να βγάλει µια δικαστική απόφαση να σας δικαιώσει; Τι
περιµένετε ακριβώς να κάνουµε; Αυτά όλα πρέπει εσείς να τα ει-
σφέρετε σε όλες αυτές τις διαδικασίες και προφανώς, να διερευ-
νηθούν. Και σε κάθε περίπτωση, τα δικαιώµατα του κατηγο-
ρουµένου, το τεκµήριο της αθωότητας -που φαντάζοµαι και είµαι
σίγουρος ότι, ως δικηγόρος, έχετε υπερασπιστεί πολλές φορές-
η αρχή της µυστικότητας της διαδικασίας, η αρχή του κράτους
δικαίου, η Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του ανθρώπου
πάνε περίπατο; Δεν εφαρµόζονται για τους αστυνοµικούς;

Να σας πω και κάτι ακόµα; Το γεγονός ότι κατά τη διάρκεια
των συµβάντων αυτών τραυµατίστηκαν δώδεκα αστυνοµικοί…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αποκλείεται!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ακούστε λίγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αποκλείεται, κύριε Νικολακόπουλε!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ακούστε.

Αφού αποκλείονται, τότε θα δώσω στα Πρακτικά τα ιατρικά πι-
στοποιητικά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δώστε τα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Θα τα καταθέσω να τα δείτε.

Το γεγονός, λοιπόν, ότι δώδεκα αστυνοµικοί τραυµατίστηκαν,
αυτό είναι κάτι το οποίο δεν πρέπει να διερευνηθεί, ότι πήγαν
στο «401» δώδεκα αστυνοµικοί;

Σε κάθε περίπτωση, επειδή σήµερα εµείς είχαµε και µια εκδή-
λωση που µας θύµισε ότι πριν από έναν χρόνο, ένας αστυνοµικός
έχασε τη ζωή του εν ώρα καθήκοντος, εµείς, λοιπόν, καθετί θα
το ερευνούµε και τη βία κατά των αστυνοµικών. Και δεν αντιµε-
τωπίζουµε διαφορετικά τους αστυνοµικούς από τους εποχικούς
πυροσβέστες. Όλα θα ερευνηθούν.

Θέλω, όµως, να πω σε εσάς, κυρία Πρόεδρε, αυτά που είπα
και στην κ. Πέρκα, ότι και στο παρελθόν υπήρχαν καταγγελίες.

Από τον Ιούνιο του 2017 ως τον Δεκέµβριο του 2018, ο Εθνικός
Μηχανισµός Διερεύνησης Περιστατικών Αστυνοµικής Αυθαιρε-
σίας είχε τριακόσιες είκοσι µία υποθέσεις, έτσι;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Συµφωνώ. Τα έχω καταγγείλει και εγώ, κύριε Υφυ-
πουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Τα έχετε καταγγείλει.

Ωραία, κυρία Πρόεδρε.
Όµως, θέλω να µου πείτε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τα έχω καταγγείλει και εγώ όλα αυτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Θέλω να µου πείτε, όµως, κυρία Πρόεδρε, κατά τη
διάρκεια της δικής σας θητείας, που εσείς ήσασταν Πρόεδρος,
στο αρχείο της Διεύθυνσης Αστυνοµικού Προσωπικού του Αρχη-
γείου έχουν καταγραφεί σαράντα εννέα υποθέσεις -και εσείς
ήσασταν Πρόεδρος της Βουλής εκείνη την εποχή- για καταγγελ-
λόµενα περιστατικά αστυνοµικής βίας από Φεβρουάριο έως Σε-
πτέµβριο του 2015.

Και επί δικής σας προεδρίας 12-5-2015 -ήσασταν Πρόεδρος-
µία συνάδελφός σας, Βουλευτής του κόµµατός σας, η κ. Κατρι-
βάνου, κατέθεσε µία επίκαιρη ερώτηση. Ξέρετε τι σας λέει;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σε µένα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Επίκαιρη ερώτηση στη Βουλή. Στρέφεται κατά του
αρµοδίου Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης. Ήσασταν µέλος του κόµµατος, ήσασταν µέλος του ΣΥΡΙΖΑ
και Πρόεδρος.

Ξέρετε τι έλεγε; Είναι ανησυχητική η καταγγελία του Human
Rights Watch. Αστυνοµικοί προβαίνουν σε καταχρηστικούς ελέγ-
χους, προσαγωγές ή και κράτηση αστέγων, τοξικοεξαρτηµένων.
Ανησυχητικά είναι, επίσης, κρούσµατα αστυνοµικής αυθαιρε-
σίας.

Και ξέρετε τι κάνει; Αναφέρει και συγκεκριµένα. Σκουριές, 5-
4-2015, επιχείρηση ανδρών της «ΔΕΛΤΑ» µε κάµερες στα κράνη,
16-4-2015, επίθεση των ΜΑΤ. Και αναφέρει πολλά άλλα. Πρό-
σφατα, τέλος, ξυλοδαρµό από άνδρες των ΜΑΤ εκτός υπηρεσίας
υπέστησαν νεαροί στην Ορεστιάδα, τρεις εκ των οποίων συνε-
λήφθησαν, 8-5-2015, συγκέντρωση στην ίδια πόλη απαγορεύ-
θηκε προσωρινά. Επειδή, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του Τύπου,
κρούσµατα ολιγωρίας µπροστά στην τέλεση εγκληµάτων πολλα-
πλασιάζονται ανησυχητικά -ενδεικτικά, ξυλοδαρµός φοιτητή στις
14-3-2015 και ήσασταν εσείς στο ίδιο κόµµα, κοντά σε χώρο που
πραγµατοποιούταν εκδήλωση της Χρυσής Αυγής, ξυλοδαρµός
του γιατρού Μακρέα στις 25-3-2015 στα Χανιά, ξυλοδαρµός µαρ-
τύρων στη δίκη της Χρυσής Αυγής. Αυτά τα καταγγέλλει συνά-
δελφός σας τότε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, συµφωνώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): …µέλος της κυβέρνησής σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Συµφωνώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Εσείς αυτά τα διερευνήσατε τόσο γρήγορα όσο ζη-
τάτε από εµάς; Τα έχετε διερευνήσει µέχρι σήµερα;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα σας απαντήσω. Μη φεύγετε. Καθίστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Λοιπόν, σας ευχαριστώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ανδρέας Νικολακόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ.
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της όγδοης µε αριθµό 148/4-11-

2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Προέδρου της
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τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε
θέµα: «Η αστυνοµική βία και αυθαιρεσία σε βάρος των εποχικών
πυροσβεστών, εκπροσώπων του Τύπου και µελών του Κοινοβου-
λίου την 31-10-2024».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, ο κ. Ευάγγελος Τουρνάς.

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Υφυπουργέ Προστασίας του Πολίτη, µη φεύγετε,
γιατί σας ενδιαφέρει. Δεν µου απαντήσατε, αλλά εγώ επανέρχο-
µαι, γιατί η ερώτηση που έχω καταθέσει ακριβώς αφορά στην
ακραία αστυνοµική βία που ασκήθηκε. Και φυσικά, η απάντηση
στην ακραία αστυνοµική βία που ασκήθηκε µε εντολή εναντίων
των εποχικών πυροσβεστών δεν µπορεί ποτέ να είναι ότι έχει δια-
πραχθεί ξανά αδίκηµα αστυνοµικής βίας.

Ήσασταν τόσο άστοχος µέσα στην προσπάθεια να δικαιολο-
γήσετε τα αδικαιολόγητα που το λέτε σε έναν άνθρωπο που έχει
αφιερώσει τη ζωή του στην υπεράσπιση του κράτους δικαίου και
ως Πρόεδρος της Βουλής, τον Μάιο του 2015, όταν αστυνοµικός
κλοιός εµπόδιζε τους υγειονοµικούς από το να περάσουν µπρο-
στά από τη Βουλή, υπερασπίστηκα τους ανθρώπους που ασκού-
σαν τα δικαιώµατά τους.

Άρα, κύριε, µην προσπαθείτε να παραβιάσετε ανοιχτές θύρες.
Είναι πολύ ξεκάθαρο ότι κάθε επεισόδιο αστυνοµικής βίας, η
οποία πολλές φορές είναι δολοφονική, τροφοδοτείται από την
ανεκτικότητα, την ανοχή, αλλά και την υπόθαλψη των προηγού-
µενων περιστατικών. Και βεβαίως, η ιδέα σας να αντιπαραθέτετε
τους αστυνοµικούς µε τους εποχικούς πυροσβέστες και να τους
βάζετε να συγκρούονται, είναι µια πάρα πολύ κακή ιδέα, που δεν
έχει καµµία σχέση µε τη δηµοκρατία. Καµµία σχέση.

Περιµένω αυτά που είπατε ότι καταθέτετε στα Πρακτικά, γιατί
δεν είδα να καταθέσατε τίποτα. Θα τα δω.

Και έρχοµαι, κύριε Τουρνά -που εσάς έστειλε ο κ. Κικίλιας στην
ίδια ερώτηση που έκανα προηγουµένως και στον κ. Χρυσοχοΐδη,
που δεν ήρθε και έστειλε τον κ. Νικολακόπουλο, δηλαδή- στο γε-
γονός ότι µέσα στο δικό σας Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, στο Υπουργείο στο οποίο ήσασταν εκείνη
τη στιγµή, µπήκαν αστυνοµικές δυνάµεις και µάλιστα, ΜΑΤ, µο-
νάδες αποκατάστασης της τάξης και επέλασαν επί των άοπλων
πυροσβεστών που διαµαρτύρονταν ειρηνικά και γνωρίζετε ότι
διαµαρτύρονταν ειρηνικά, διότι συναντήθηκαν και µαζί σας. Τους
κάνατε και υπαινιγµούς, γιατί έρχονται στα θεωρεία της Βουλής
και τους προσκαλεί η κ. Κωνσταντοπούλου.

Εγώ δεν παίρνω πολιτικά φρονήµατα από τους ανθρώπους
που αγωνίζονται ούτε τους ζητάω εγγραφή στην Πλεύση Ελευ-
θερίας, γιατί η Πλεύση Ελευθερίας δεν είναι τέτοιο κίνηµα. Εµείς
υπερασπιζόµαστε τους ανθρώπους και τα δίκαιά τους όπου και
αν ανήκουν ή και αν δεν ανήκουν πουθενά, γιατί το δίκαιο ανήκει
σε όλους.

Επιτρέψατε, λοιπόν και προφανώς, προσκαλέσατε και ζητή-
σατε αστυνοµική επέµβαση µέσα στο κτήριο του Υπουργείου, το
οποίο είναι όλο γυάλινο και είναι τροµακτικά επικίνδυνο το να επι-
κρατούν οι συνθήκες που δηµιουργήθηκαν µε την επέλαση των
ΜΑΤ, που τα είδαµε να προχωρούν από τη σκάλα και να πιέζουν
τους καθήµενους ανθρώπους, τους εποχικούς πυροσβέστες. Τα
είδαµε να σηκώνουν ένα γραφείο και να το πετάνε -πού προβλέ-
πεται αυτό;- πάνω στους εποχικούς πυροσβέστες.

Και βεβαίως, γνωρίζουµε και είναι καταγεγραµµένο ότι ρίχθη-
καν χηµικά, δακρυγόνα και ασφυξιογόνα µέσα στον κλειστό
χώρο του Υπουργείου.

Αυτό είναι κοινώς επικίνδυνο έγκληµα και, βεβαίως, για αυτό
κάποιος έδωσε την εντολή και σίγουρα εσείς δώσατε την άδεια.
Διότι δεν µπορεί να µπούνε µέσα στο Υπουργείο αστυνοµικές δυ-
νάµεις χωρίς πρόσκληση και χωρίς άδεια.

Το αποτέλεσµα αυτής της φαεινής ιδέας, βεβαίως, ήταν πολ-
λαπλοί τραυµατισµοί, πολλαπλές κακώσεις, αναπνευστικά προ-
βλήµατα και όταν εξωθήθηκαν οι άνθρωποι βιαίως επί της
Κηφισίας, νέες επιθέσεις, αυτές που περιέγραψα προηγουµέ-
νως, και εµβολισµός άοπλου ανθρώπου που ήταν δίπλα µου από

µηχανάκι της αστυνοµίας, ο οποίος εν συνεχεία ξυλοκοπήθηκε,
κλωτσήθηκε, τραβήχτηκε, υπέστη πολλαπλές κακώσεις για τις
οποίες νοσηλεύτηκε µε πολύ σοβαρά συµπτώµατα και αυτός
είναι ένας άνθρωπος που πέφτει στη φωτιά για µας.

Ο κ. Κικίλιας, που δεν τόλµησε να έρθει εδώ, ισχυρίστηκε ότι
άσκησαν οι πυροσβέστες βία. Ξέρετε ότι αυτό είναι ψευδές γιατί
ήσασταν εκεί. Ισχυρίστηκε ότι οι πυροσβέστες πήγαν να µπου-
κάρουν στο κέντρο επιχειρήσεων. Ξέρετε ότι αυτό είναι ψευδές
γιατί ήσασταν εκεί. Ισχυρίσθηκε ότι γενικώς οι πυροσβέστες δη-
µιούργησαν το πρόβληµα. Ξέρετε ότι αυτό είναι ψευδές διότι
ήσασταν εκεί.

Και το ερώτηµα είναι γιατί δώσατε την άδεια και το δικαίωµα
τους ανθρώπους αυτούς, που θα έπρεπε να τους ευχαριστείτε
και να τους έχετε δώσει τη δουλειά τους σε µόνιµη βάση, να συ-
κοφαντούνται, να λοιδορούνται, να ξυλοκοπούνται και να απει-
λείται η σωµατική τους ακεραιότητα και η ζωή τους από
αστυνοµικούς.

Έχετε διατάξει κάποιον έλεγχο; Έχετε προβεί σε ενέργειες
πειθαρχικού και διοικητικού ελέγχου; Οι δηµόσιες δηλώσεις που
έκανε ο κ. Κικίλιας ότι µπούκαραν οι πυροσβέστες, ότι θέλανε να
µπούνε στο κέντρο επιχειρήσεων κ.ο.κ., σε ποια πληροφόρηση
στηρίχθηκαν, από πού πήρε αυτή την ενηµέρωση για αυτά που
είπε; Διότι τον διαψεύδουν όλα τα στοιχεία και είναι πάρα πολύ
σοβαρό ένας Υπουργός, που είναι υπόλογος µετά από αυτά τα
κρούσµατα βίας, να βγαίνει και να «λασπώνει» τους ανθρώπους
που αγωνίζονται αυτή τη στιγµή για τη δουλειά τους, αλλά διαρ-
κώς αγωνίζονται για εµάς, για την προστασία του περιβάλλοντος
και της ζωής µας.

Περιµένω, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε ποιος έδωσε εντολή
για την αστυνοµική βία και αυθαιρεσία και αν ζητήσατε εσείς ή ο
κ. Κικίλιας την έλευση των ΜΑΤ µέσα στον χώρο του Υπουργείου,
αν ζητήσατε εσείς ή ο κ. Κικίλιας την ανάπτυξη ενόπλων δυνά-
µεων µέσα στο Υπουργείο -έχουν καταγραφεί-, εάν ζητήσατε
εσείς ή γνωρίζατε τη ρίψη χηµικών µέσα στο Υπουργείο σε κλει-
στό χώρο, εάν ζητήσατε εσείς και αν δικαιολογείτε σήµερα τη
βία που ασκήθηκε -εγώ θα ξεκινήσω- για τον χώρο εντός του
Υπουργείου.

Αυτό σας αφορά άµεσα, δεν µπορείτε να το αντιπαρέλθετε και
περιµένουµε εναγωνίως τις απαντήσεις σας, περιµένουν τις
απαντήσεις σας άνδρες και γυναίκες εποχικοί πυροσβέστες, που
δίνουν την ψυχή τους, οι οικογένειές τους και τα παιδιά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, κυρία Κωνσταντοπούλου, πρώτα από όλα επιστρέφω ως
απαράδεκτη και συκοφαντική την επίθεση, την οποία µου κάνατε
και µε την οποία µου είπατε ότι εγώ εξετάζω τα πολιτικά φρονή-
µατα, τις πεποιθήσεις του κάθε ατόµου.

Ήθελα να σας πω πάνω σε αυτό ότι υπηρέτησα σαράντα χρό-
νια στις Ένοπλες Δυνάµεις και ποτέ µα ποτέ δεν µε ενδιέφερε τι
ψηφίζει ή τι πολιτικές πεποιθήσεις έχει το κάθε άτοµο, ο κάθε
συνάδελφός µου.

Ξέρετε γιατί, κυρία Κωνσταντοπούλου, το έκανα αυτό; Γιατί
δεν µας χώριζαν τα κόµµατα και εκείνο που µας ένωνε ήταν η
αποστολή και εδώ πέρα όλοι φορούσαµε το εθνόσηµο, την ελ-
ληνική σηµαία. Kαι εδώ πέρα όλοι φορούσαµε το εθνόσηµο µε
την ελληνική σηµαία.

Άρα θα ήταν αδιανόητο ακόµα και τώρα που υπηρετώ πάλι µια
αποστολή να εξετάσω τις πολιτικές πεποιθήσεις του καθενός.
Άρα το επιστρέφω ως συκοφαντία.

Σας λέω, λοιπόν, την άποψή µου ότι η κλιµατική κρίση δεν έχει
ούτε κόµµατα ούτε χρώµατα και απαιτεί τις µέγιστες συναινέσεις
και πάνω σε αυτό προσπαθώ µε όλες µου τις δυνάµεις να βοη-
θήσω, ώστε να φτιάξουµε έναν ισχυρό µηχανισµό και ένα ισχυρό
Πυροσβεστικό Σώµα.

Πάµε τώρα στα θέµατα της ερώτησής σας. Πράγµατι, στις 31
Οκτωβρίου στις έντεκα η ώρα πραγµατοποιήθηκε συγκέντρωση
διαµαρτυρίας των εποχικών πυροσβεστών. Ήταν περίπου επτα-
κόσιοι-επτακόσιοι πενήντα, σύµφωνα µε τις καταγραφές της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, έξω από το Υπουργείο µας, έξω από το
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Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Χιλιάδες ήταν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας άκουσα, κυρία Κωνσταντοπούλου.
Εάν θέλετε, κάντε λίγο υποµονή να ακούσετε και εµένα.

Και, πράγµατι, όπως επισηµάνατε και εσείς, εκείνη την ηµέρα,
31 Οκτωβρίου έληγαν οι συµβάσεις, τις οποίες είχαν υπογράψει
και οι οποίες θα είχαν διάρκεια από 1η Μαΐου έως 31 Οκτωβρίου.

Όπως προβλέπεται κατά τις δηµόσιες συναθροίσεις, συγκεν-
τρώσεις, πορείες και λοιπές κινητοποιήσεις, η Ελληνική Αστυνο-
µία είχε πάρει όλα τα απαραίτητα µέτρα αφ’ ενός για την
προστασία και την περιφρούρηση της εν λόγω κινητοποίησης και
αφ’ ετέρου για την τήρηση της τάξης, τη διαχείριση της κυκλο-
φορίας, καθώς επίσης και για την πρόληψη και αποτροπή αξιό-
ποινων πράξεων, εκτρόπων ή άλλων ανεπιθύµητων
καταστάσεων. Στη µία και µισή το µεσηµέρι οι επικεφαλής αυτών
των εποχικών πυροσβεστών ζήτησαν από τον αρµόδιο επικεφα-
λής της Ελληνικής Αστυνοµίας να έχει συνάντηση µε τον Αρχηγό
του Πυροσβεστικού Σώµατος και µε µένα, πράγµα το οποίο
έκανα άµεσα αποδεκτό.

Πράγµατι, αφού συναντήθηκαν µε τον Αρχηγό του Πυροσβε-
στικού Σώµατος, ήρθαν στο ΕΣΚΕΔΙΚ, στο Εθνικό Συντονιστικό
Κέντρο Διαχείρισης Κρίσεων, όπου βρισκόµουν, γιατί είχαµε δύο
πολύ σηµαντικά συµβάντα, µία φωτιά στο Καστέλι στα Χανιά και
µία στην Ικαρία. 

Άρα, βρισκόµουν εκεί. Εκεί ήρθε η επιτροπή, η οποία πήρε
άδεια, διαπίστευση και προσήλθε για να συζητήσουµε. Περίπου
τριάντα πέντε µε σαράντα λεπτά καθίσαµε και συζητήσαµε διε-
ξοδικά όλα τα θέµατα που τους απασχολούν. Στη συνέχεια ζή-
τησαν και µια αναµνηστική φωτογραφία και αποχώρησαν.

Κατά την αποχώρησή τους συναντήθηκαν µε τον κύριο
Υπουργό, ο οποίος επέστρεφε από το Υπουργικό Συµβούλιο και
τους είπε, λοιπόν, ότι πράγµατι θα τους συναντήσει στις έξι Νο-
εµβρίου, όπως τους είχε υποσχεθεί ότι θα κάνει µετά τη λήξη της
αντιπυρικής περιόδου.

Περίπου στις τρεις και τέταρτο και ενώ εξακολουθούσαµε να
είµαστε στο War Room του ΕΣΚΕΔΙΚ, ακούστηκε οχλοβοή, δυ-
νατός θόρυβος, χτυπήµατα στον τοίχο µε πόδια και µε χέρια και
βέβαια, πεταχτήκαµε όλοι από το War Room να δούµε τι συµβαί-
νει. Ήταν οι εποχικοί πυροσβέστες, οι οποίοι είχαν έρθει και µε
φωνές και συνθήµατα καλούσαν τον Υπουργό, ο οποίος ήταν και
εκείνος στο War Room να βγει έξω και να συνοµιλήσει µαζί τους.

Την πόρτα του ΕΣΚΕΔΙΚ, που εσείς λέτε ότι δεν παραβίασαν,
προσπάθησαν και τη συγκράτησαν το προσωπικό και οι αξιωµα-
τικοί που υπηρετούν στο ΕΣΚΕΔΙΚ µαζί µε τη φρουρά τη δική µου
και του κυρίου Υπουργού.

Η κατάσταση ξέφυγε, αφού πλέον οι εισβολείς -αυτοί οι οποίοι
είχαν εισέλθει µέσα στο κτήριο- προχώρησαν και κατέλαβαν
όλους τους ορόφους και, βέβαια, συνέχισαν να παρακωλύουν το
έργο του προσωπικού του ΕΣΚΕΔΙΚ, το οποίο ήταν επιφορτι-
σµένο µε πολλά συµβάντα εκείνη την ηµέρα, µεταξύ των οποίων
και τα δύο που προανέφερα τα πολύ σοβαρά, τις πυρκαγιές τις
οποίες είχαν γίνει και έπρεπε εµείς να συντονίσουµε.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω ότι το κτήριο του
Υπουργείου όπου στεγάζεται και το Αρχηγείο του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος είναι ένας φυλασσόµενος χώρος, στον οποίο απα-
γορεύεται η είσοδος σε µη διαπιστευµένα άτοµα που δεν
διαθέτουν την απαιτούµενη κάρτα εισόδου ή δεν έχουν εξασφα-
λίσει εκ των προτέρων άδεια εισόδου.

Συνεπώς η άνευ αδείας εισβολή που διαπράχθηκε από κάποι-
ους εκ των εποχικών πυροσβεστών και όποιο άλλο άτοµο τους
ακολούθησε, καθώς επίσης και η κατάληψη στον χώρο του
Υπουργείου περίπου µέχρι τις 20.35’ θεωρείται ποινικό αδίκηµα,
σύµφωνα µε το άρθρο 168 του Ποινικού Κώδικα.

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τα υπόλοιπα, σας απήντησε ο
αρµόδιος Υπουργός Πολιτικής Προστασίας. Κατόπιν αδείας από
τον αρµόδιο εισαγγελέα επενέβησαν οι αστυνοµικές δυνάµεις.
Δεν έχω να προσθέσω τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τελικά εσείς είστε δηλαδή ο καταγγέλλων εισβολή;

Γιατί αυτά που είπατε σήµερα, κύριε Τουρνά, δεν τα έχει πει
κανείς. Αυτό λέτε; Εισέβαλαν, δηλαδή, οι πυροσβέστες; Εσείς
ήσασταν στο War Room, στην αίθουσα πολέµου, και στην αί-
θουσα πολέµου ήρθαν και κλωτσάγανε και βαράγανε; Αλήθεια;

Είναι καταγεγραµµένα, κύριε Τουρνά. Είναι καταγεγραµµένη
η ειρηνική παρουσία τους.

Είναι επίσης γνωστό ότι για να εισέλθει κανείς υπάρχει µία τζα-
µένια πόρτα, όχι βέβαια στο κέντρο επιχειρήσεων, αλλά πριν το
κέντρο επιχειρήσεων. Αυτή η τζαµένια πόρτα είναι απαραβίαστη
και άθικτη και είναι αποτυπωµένη. Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει ότι ει-
σήλθαν ειρηνικότατα και µε άδεια των παρισταµένων. Και το γνω-
ρίζετε διότι βεβαίως µέχρι να τους σπάσετε στο ξύλο και να τους
ρίξετε χηµικά, ουδεµία δηµόσια θέση και καταγγελία υπήρχε ότι
υπήρξε εισβολή πυροσβεστών στο War Room. 

Είναι πραγµατικά ντροπή –ντροπή!- να προσπαθείτε να σπιλώ-
σετε τους ανθρώπους, που αυτοί µας σώζουν όχι από «War
Rooms» ούτε από «Escape Rooms», αλλά µέσα από τη φωτιά!
Είναι ντροπή να προσπαθείτε να τους σπιλώσετε από τη βολή
της υπουργικής καρέκλας! Και δεν µε ενδιαφέρει καθόλου η προ-
ηγούµενη διαδροµή σας, γιατί ο καθένας κρίνεται ανά πάσα
στιγµή και ιδίως από το τι κάνει όταν έχει θέση εξουσίας και αν
τιµά τον όρκο του, τη σηµαία που λέει ότι υπηρετεί και την απο-
στολή και το καθήκον του!

Τρεισήµισι χιλιάδες οργανικές θέσεις στο Πυροσβεστικό Σώµα
είναι κενές και δυόµισι χιλιάδες πυροσβέστες είναι από την 1η

Νοεµβρίου άνεργοι χάρη σε σας. Ήρθαν να διαµαρτυρηθούν ει-
ρηνικά και να διεκδικήσουν το δίκιο τους κι εσείς αντί να τους
ακούσετε και να τους δικαιώσετε, τους ξυλοφορτώσατε και θέ-
λετε να τους σπιλώσετε και στο πανελλήνιο ότι είναι εισβολείς!

Ποια είναι η δικαιολογία σας, κύριε Τουρνά, που είχατε δύο
φωτιές 31 Οκτωβρίου και προσπαθούσατε –µας λέτε- να κάνετε
πόλεµο µε τη φωτιά, ενώ έχετε δυόµισι χιλιάδες ενεργότατους
πυροσβέστες που τους αδρανοποιείτε; Ποια είναι η δικαιολογία
σας όταν λέτε για την κλιµατική κρίση που δεν γνωρίζει κόµµα
και χρώµα –αυτό λέτε- αλλά µας λέτε την ίδια ώρα ότι γνωρίζει
µήνα και εποχή, ότι η κλιµατική κρίση είναι εποχική; Είναι εποχική
η κλιµατική κρίση; Είναι εποχική; Αυτό λέτε; Όταν σε λίγο θα έρ-
θουν οι πληµµύρες, τι θα απαντήσετε στους πληµµυροπαθείς,
ότι εµείς είχαµε δυόµισι χιλιάδες δυναµικό και τους πετάξαµε
στον δρόµο και τους δείραµε και τους διαποµπεύσαµε και τους
παίρναµε και τα πολιτικά φρονήµατα; Διότι αυτό κάνατε.

Ακόµα και για τη σηµερινή τους παρουσία εδώ βγάλατε δηµο-
σιεύµατα: «Τους καλεί η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας».
Εµείς καλούµε όλον τον κόσµο και την ώρα που είναι άδεια και
έρηµη η Βουλή, γεµίζουν τα θεωρεία και είναι παρόντες και πα-
ρούσες οι πολίτες. Αυτό κάνουµε. Σας ενοχλεί, αλλά έτσι είναι.
Τι να κάνουµε; Είναι η Βουλή των Ελλήνων και των Ελληνίδων,
όχι των Βουλευτών και των Υπουργών. Και είναι η Βουλή και των
εποχικών πυροσβεστών.

Αυτούς τους ανθρώπους που αγωνίζονται για όλους µας σε
όλη την Ελλάδα γιατί τους πετάτε και γιατί έρχεστε σήµερα να
τους σπιλώσετε ως εισβολείς; Διότι δεν έχετε καλή δικαιολογία.
Θέλετε να δαιµονοποιήσετε τους ανθρώπους που τους χρειαζό-
µαστε όλοι, για να δικαιολογήσετε τους εαυτούς σας που δεν
τους προσλαµβάνετε.

Έχετε κάνει αναφορά γι’ αυτά τα γεγονότα που αναφέρετε;
Έχετε υπογράψει κάποια αναφορά γι’ αυτά που µόλις είπατε;
Διότι αυτό είναι το αντικείµενο της ερώτησης. Η αλήθεια είναι ότι
ξεπεράσατε τη φαντασία µου, η οποία δεν είναι περιορισµένη,
σας διαβεβαιώ. Όµως, ότι θα έρθετε εσείς εδώ να κάνετε τον
µάρτυρα εισβολής στο War Room, ε, η αλήθεια είναι ότι δεν το
περίµενα και ότι την ώρα που έχει καεί όλη η Ελλάδα για άλλη
µία φορά και την ώρα που επαφίεται η πολιτική προστασία σε
αυτούς τους ανθρώπους, εσείς θέλετε να τα ρίξετε σε αυτούς,
είναι κάτι που ξεπερνάει και τα όρια και της πολιτικής και της ηθι-
κής, θα µου επιτρέψετε να σας πω.

Τελικώς µε αυτά τα οποία λέτε -εσείς µας είπατε ότι ήταν επτα-
κόσιοι πενήντα όλοι οι πυροσβέστες- είναι καταγεγραµµένο ότι
ήταν σύσσωµοι. Ήταν περίπου δύο µε δυόµισι χιλιάδες. Εσείς
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λέτε ότι ήταν λιγότεροι. Κάτι θα ξέρετε, τι να πω! Ή ίσως θέλετε
αυτήν την τόσο µεγαλειώδη συγκέντρωσή τους να την υποβαθ-
µίσετε µε τακτικές αποµείωσης της κοινωνικής αντίδρασης. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριε Τουρνά, ότι για µένα ένα από
τα πιο εύστοχα συνθήµατα των εποχικών πυροσβεστών είναι
αυτό που σας αναφέρει: «Κυριάκο Μητσοτάκη, άκου το καλά,
εσύ µέσα στο ελικόπτερο και εµείς µέσα στη φωτιά. Τρεισήµισι
χιλιάδες είναι τα κενά και εσύ πετάς χαρταετό µαζί µε τον
Τουρνά». 

Τρεισήµισι χιλιάδες είναι τα κενά! Δείξτε λίγο χιούµορ, µην
είστε εµπαθής επειδή σας αναφέρουν στα συνθήµατα. Δείξτε
λίγο χιούµορ και µεγαλοσύνη, κάντε την κίνηση που οφείλετε γι’
αυτούς τους ανθρώπους, για να µην είναι τρεισήµισι χιλιάδες τα
κενά και για να µην απολογείστε µεθαύριο που δεν θα υπάρχουν
διαθέσιµοι εποχικοί πυροσβέστες στις κρίσεις της κλιµατικής αλ-
λαγής, οι οποίες είναι απολύτως αναµενόµενες και έναντι των
οποίων δεν µπορείτε πια να παριστάνετε τους αιφνιδιασµένους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο να κλείσετε µε την απάντησή σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Κωνσταντοπούλου, δεν αµφιβάλλω καθόλου για τη φαν-

τασία σας. Σίγουρα είναι τεράστια και φτιάχνει µύθους σαν αυ-
τούς που µας αναφέρετε τώρα. 

Διότι, ναι, κυρία Κωνσταντοπούλου, όλοι το είπαν ότι ήταν ει-
σβολή. Πώς να περιγράψουµε την είσοδο κάποιων ανθρώπων
που παραβίασαν τα κιγκλιδώµατα, όπως µας ανέφερε προηγου-
µένως και ο αρµόδιος Υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας και
τα επτακόσια άτοµα τα ανέφερε ο κύριος Υφυπουργός, σύµ-
φωνα µε τις καταγραφές που κάνουν οι δυνάµεις που ήταν απ’
έξω.

Κάποιοι εξ αυτών εισέβαλαν µέσα στο κτήριο και πράγµατι
ήταν εισβολή, διότι µπήκαν χωρίς άδεια. Οι µόνοι που µπήκαν µε
άδεια ήταν τα τέσσερα άτοµα που τους εκπροσωπούσαν. Συνο-
µιλήσαµε και έφυγαν. Δεν επείσθησαν από αυτά που είπαµε και
στη συνέχεια εισέβαλαν σε έναν χώρο που δεν είχαν δικαίωµα
να εισβάλουν. Είναι εισβολή. 

Και ήταν και κατάληψη διότι µείνανε χωρίς λόγο µέχρι τις
20.30’ το βράδυ. Ζήτησαν να µείνουν µέχρι τα δελτία ειδήσεων
και πράγµατι τους άφησα να µείνουν µέχρι τα δελτία. Και µετά,
όταν πάλι οι αστυνοµικές δυνάµεις τους ζήτησαν να αποχωρή-
σουν, εκείνοι δεν αποχωρούσαν. Άρα, λοιπόν, ήταν και κατά-
ληψη. 

Να σας πω, επίσης, ότι η ηγεσία τους, οι στρατηγοί, πήγαν και
τους είπαν να αποχωρήσουν ειρηνικά και συντεταγµένα για να
µην υπάρξει πρόβληµα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Βάγιας;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ακούστε σας παρακαλώ. Σας άκουσα
µε µεγάλη προσοχή. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Βάγιας;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ηρεµήστε, ηρεµήστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε, σας
παρακαλώ. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Τέλος πάντων, εγώ εκείνο που έχω να
πω είναι ότι πράγµατι πήγε και ο Υπαρχηγός και ο Επιτελάρχης,
οι στρατηγοί πήγαν και τους µίλησαν και τους είπαν να αποχω-
ρήσουν ειρηνικά και αυτοί δεν το έκαναν. Αντίθετα, αντέδρασαν
µε άσχηµο τρόπο, θα έλεγα. 

Να σας πω και κάτι; Αυτά που λέµε είναι καταγεγραµµένα,
όπως λέτε κι εσείς, σε βίντεο ακόµα και δικά τους που έχουν
αναρτήσει στα σόσιαλ µίντια. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι το κτή-
ριο είναι φυλασσόµενο και έχει τη λήψη και έχουν ληφθεί όλα
αυτά. 

Σας λέω ότι είναι καταγεγραµµένα τα άτοµα τα οποία έχουν

σπάσει τις φωλιές πυρασφάλειας, έχουν αφαιρέσει τις σωλήνες
και µε καθοδήγηση από τον δεύτερο όροφο ρίχνουν κάτω στις
αστυνοµικές δυνάµεις. Είναι συγκεκριµένα άτοµα. Δεν ήταν όλοι.
Ήταν κάποιοι οι οποίοι πήραν τους πυροσβεστήρες κόνεως και
έριχναν πάνω στους αστυνοµικούς. 

Δυστυχώς, δεν είναι ωραίες εικόνες ούτε να τις εγκρίνουµε,
ούτε να τις ενθαρρύνουµε. Προφανώς και δεν τιµούν κανέναν,
ούτε τους εποχικούς πυροσβέστες, ούτε κανέναν από αυτούς οι
οποίοι προσφεύγουν σε τέτοιες λύσεις. Υπάρχει τρόπος να συ-
νεννοηθούµε. 

Να σας πω, κυρία Κωνσταντοπούλου, εγώ ότι το 2021 ο Πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης αποφάσισε να ιδρύσει ένα
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και τότε
όλοι κριτικάρατε αρνητικά αυτή τη φράση την «κλιµατική κρίση».
Είπατε το άλλοθι, αρνητική κριτική. Τώρα αποδέχεστε ότι υπάρ-
χει κλιµατική κρίση και πράγµατι ναι, µετά από τρία χρόνια το
αποδεχθήκαµε γιατί βλέπετε τι συµβαίνει.

Τώρα αποδέχεστε ότι υπάρχει κλιµατική κρίση. Μετά από τρία
χρόνια το αποδεχθήκατε γιατί βλέπετε τι συµβαίνει.

Να σας πω κάτι; Τότε πήραµε µια εντολή να φτιάξουµε έναν
ισχυρό µηχανισµό να αντιµετωπίζει τις επιπτώσεις της κλιµατικής
κρίσης. Αυτό κάνουµε για το Πυροσβεστικό Σώµα, το οποίο προ-
σπαθούµε να ενισχύσουµε µε κάθε τρόπο, µε το πρόγραµµα
«ΑΙΓΙΣ», µε δώδεκα προγράµµατα ύψους 2,1 δισεκατοµµυρίων
ευρώ που ήδη έχουν υπογραφεί και προχωράνε, µε την ενίσχυση
του Πυροσβεστικού Σώµατος µε ανθρώπινο δυναµικό. Ήρθαµε
σε συνεννόηση τότε µε το προεδρείο, µε τους ανθρώπους των
εποχικών πυροσβεστών, ότι θα χρησιµοποιήσουµε τη δεξαµενή
των εποχικών πυροσβεστών για να προσλάβουµε και να φτιά-
ξουµε τους δασοκοµάντος. Φτιάξαµε την πρώτη µονάδα µε πεν-
τακόσιους δασοκοµάντος πριν από δύο χρόνια, τις πρώτες έξι
µονάδες, αντλώντας προσωπικό από τη δεξαµενή των εποχικών
πυροσβεστών µε συνεννόηση µαζί τους. Μέχρι τότε τα όρια ηλι-
κίας για τους ΕΠΟΠ των Ενόπλων Δυνάµεων είναι τα είκοσι επτά,
για την Ελληνική Αστυνοµία είναι τα είκοσι οκτώ, για τους πυρο-
σβέστες ήταν τα είκοσι εννέα και σε συνεννόηση µαζί τους ορί-
σαµε τα τριάντα ένα έτη για τους ΕΜΟΔΕ στην πρώτη
προκήρυξη, στη λογική ότι θα τους πάρουµε για επτά χρόνια και
άλλα επτά χρόνια, σύνολο δεκατέσσερα. Μέχρι τα σαράντα
πέντε θα µπορούν να αποδίδουν. 

Και συνεχίσαµε και πήγαµε σε νέες προσλήψεις φέτος. Πή-
ραµε εξακόσια πενήντα άτοµα πάλι από τη δεξαµενή των εποχι-
κών πυροσβεστών. Με αυτούς που θα προσλάβουµε του χρόνου
-άλλους τετρακόσιους πενήντα- θα έχουµε προσλάβει συνολικά
χίλια εξακόσια άτοµα από τους δυόµισι χιλιάδες αρχικούς επο-
χικούς του 2016 και του 2020. Άρα πού είναι το πρόβληµα;

Επί ΣΥΡΙΖΑ το 2019 µε το προεδρικό διάταγµα 36/2019 προ-
σελήφθησαν εννιακόσιοι πενήντα εποχικοί πυροσβέστες. Γιατί
δεν τους πήραν µόνιµους; Εµείς ήρθαµε και τους µονιµοποιούµε
σε συνεννόηση µαζί τους. 

Και να πω και κάτι ακόµα. Πριν προχωρήσουµε στη φετινή
προκήρυξη και προσλάβουµε τους εξακόσιους πενήντα, ήρθαµε
σε συνεννόηση. Για τα όρια ηλικίας µάς είπαν ότι «τα τριάντα ένα
έτη µάς αδικούν, κάντε το τριάντα πέντε για να µπορέσουµε να
διαγωνιστούµε στα αθλήµατα και αν περάσουµε, περάσαµε». Και
το κάναµε τριάντα πέντε. Πού θα το φτάσουµε πια; Αυτό είναι το
ερώτηµα. Θέλουµε ένα ισχυρό Πυροσβεστικό Σώµα ή θέλουµε
ένα αδύναµο Πυροσβεστικό Σώµα;

Προχωρούµε λοιπόν. Έχουµε προσλάβει χίλιους εξακόσιους
από αυτούς και συνεχίζουµε µε προσλήψεις, διπλασιάσαµε τον
αριθµό των εισερχοµένων στις παραγωγικές σχολές του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος, από εκατόν εβδοµήντα, τους έχουµε φτάσει
στους τριακόσιους, τριακόσια ελληνόπουλα κάθε χρόνο προσ-
λαµβάνονται µέσω των πανελληνίων εξετάσεων στο Πυροσβε-
στικό Σώµα. Και δεν µένουµε εκεί. Κάνουµε και διαγωνισµούς για
ειδικότητες και ούτω καθεξής. Για του χρόνου έχουµε προγραµ-
µατίσει να προσλάβουµε οκτακόσια εξήντα ένα άτοµα, όπως
προσλάβαµε φέτος εννιακόσια πενήντα, πρόπερσι περίπου χίλια
και ούτω καθεξής. Και ενώ ήταν το Πυροσβεστικό Σώµα δεκα-
τρείς χιλιάδες άτοµα και όλοι ικανοποιηµένοι, φέτος θα έχουµε
φτάσει στα δεκαπέντε χιλιάδες άτοµα και του χρόνου µε τα οκτα-
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κόσια τριάντα ένα άτοµα, θα τους έχουµε φτάσει στις δεκαπεν-
τέµισι χιλιάδες και συνεχίζουµε µε ένα στρατηγικό σχέδιο να αυ-
ξήσουµε το µόνιµο προσωπικό και να δυναµώσουµε το
Πυροσβεστικό Σώµα. 

Όµως δεν µένουµε εκεί. Λέµε ότι υπάρχει η εποχική ανάγκη
για το Πυροσβεστικό Σώµα κατά τη διάρκεια της αντιπυρικής πε-
ριόδου. Ισχύει σε εµάς και σε όλες τις χώρες, οι οποίες αντιµε-
τωπίζουν τις δασικές πυρκαγιές. Και βέβαια έχουµε και τον
χειµώνα όπως είπατε, αλλά αντιµετωπίζονται οι φωτιές. Δεν τρέ-
χουν, είναι µικρότερες σε αριθµό και εποµένως αντιµετωπίζονται
µε το υφιστάµενο προσωπικό. Το καλοκαίρι αυξάνουν. Έτσι
υπήρχε εποχικότητα και όταν η δασοπυρόσβεση ανήκε στις δα-
σικές υπηρεσίες, οι οποίες κάθε χρόνο προσλάµβαναν τρεις χι-
λιάδες έως πέντε χιλιάδες άτοµα κατ’ έτος µε πεντάµηνη θητεία.

Εµείς, λοιπόν, τι κάνουµε; Ναι, ενισχύουµε το Πυροσβεστικό
Σώµα µε µόνιµο προσωπικό και τον στρατηγικό σχεδιασµό θα
τον φτάσουµε εκεί που θέλουµε να τον φτάσουµε. Δεν είναι τρεις
χιλιάδες, ούτε τρεισήµισι, ούτε τέσσερις χιλιάδες οι ελλείψεις.
Αντίθετα αυτήν τη στιγµή πάµε καλά σε αυτόν τον σχεδιασµό και
προχωράµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πάµε καλά; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Βεβαίως. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πού πάµε καλά;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας είπα ότι επί των ηµερών σας είχατε
δεκατρείς χιλιάδες εκατό άτοµα. Τώρα έχουµε δεκαπεντέµισι χι-
λιάδες άτοµα και συνεχίζουµε. Του χρόνου προσλαµβάνουµε
οκτακόσια εξήντα ένα άτοµα. Άρα αυξάνουµε τον αριθµό και
προσλαµβάνουµε και δυόµισι χιλιάδες εποχικούς.

Να σας πω και κάτι άλλο, κυρία Κωνσταντοπουλου. Κάθε φορά
που παίρνουµε από τους εποχικούς και τους κάνουµε ΕΜΟΔΕ -
τους µονιµοποιούµε κατά κάποιο τρόπο, κάποια στιγµή θα µονι-
µοποιηθούν- αναπληρώνουµε αυτή την έλλειψη. Τα πεντακόσια
άτοµα τα πήραµε από τις λίστες των επιλαχόντων των εποχικών.
Το ίδιο κάναµε και φέτος. Εξακόσιους πενήντα τους κάναµε
ΕΜΟΔΕ και εξακόσιους πενήντα τραβήξαµε από τις λίστες των
επιλαχόντων. Όµως οι λίστες αυτές έχουν κλείσει, έχουν συµ-
πληρωθεί, δεν υπάρχουν άλλοι. Επίσης έκλεισε και το προεδρικό
διάταγµα του 2020 όσον αφορά τη δυνατότητα ανανέωσης µέχρι
το 2024. Άρα πάµε σε ένα νέο διαγωνισµό για να προσλάβουµε
πάλι δυόµισι χιλιάδες µε τα κριτήρια και τις προϋποθέσεις τα
οποία θέτουµε, έτσι ώστε να πάµε σε ένα ισχυρό Πυροσβεστικό
Σώµα, που θα µπορεί να ανταποκρίνεται στις επιπτώσεις της κλι-
µατικής κρίσης. 

Αυτή είναι η εντολή που έχουµε πάρει. Αυτό κάνουµε. Η επο-
χικότητα υπάρχει. Εµείς θα προσλάβουµε δυόµισι χιλιάδες παι-
διά, όποιος επιθυµεί και θέλει και βέβαια θα µοριοδοτηθούν οι
παλιοί εποχικοί οι οποίοι θέλουν να έρθουν να προσφέρουν. Και
βεβαίως αυξήσαµε τα όρια όσον αφορά τους οδηγούς στο πεν-
τηκοστό έτος της ηλικίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε µε τις δύο τελευταίες για σήµερα επίκαιρες ερω-

τήσεις, στις οποίες θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ.
Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης.

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 135/31-10-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης της Κ.Ο.
«ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Αποζηµίωση δικαιούχων ιδιοκτητών απαλ-
λοτριωθεισών εκτάσεων για την κατασκευή της νέας γέφυρας
Αρριανών της Περιφερειακής Ενότητας Ροδόπης».

Ορίστε, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλησπέρα, κύριε Υφυπουργέ. Αυτό το θέµα το φέρνουµε σή-

µερα µε επίκαιρη ερώτηση για να ανοίξουµε κι έναν διάλογο µε
το Υπουργείο, για να δούµε αν σκέφτεστε τελικά να κάνετε κά-
ποιες αναγκαίες τροποποιήσεις, µια µεταρρύθµιση, αν θέλετε,

στον τρόπο που θα καταβάλλονται πλέον οι αποζηµιώσεις για τα
ακίνητα που απαλλοτριώνονται. Και το τι θέλω να πω σε αυτό θα
το αναπτύξω. 

Όµως ας µπω στην ουσία της ερώτησης πρώτα, αν και ξέ-
ρουµε την απάντησή σας, ότι θα το παραπέµψετε σε αναγνώριση
δικαιούχων.

Στις 13 Μαΐου του 2024 παραδόθηκε στην κυκλοφορία η γέ-
φυρα των Αρριανών µήκους 153 µέτρων, στον Δήµο της Ροδόπης.
Το έργο τελείωσε, αλλά ως συνήθως κατά τη διάρκεια του έργου
έγιναν βέβαια απαλλοτριώσεις ιδιοκτησίας φτωχών ανθρώπων στη
Ροδόπη, όπως έγινε και µε την Εγνατία Οδό, που αν κι έχουν πε-
ράσει οκτώ χρόνια δεν έχουν ακόµα πληρωθεί οι άνθρωποι. Εκεί
υπάρχουν άλλα προβλήµατα, που δεν είναι της αρµοδιότητάς σας.
Απλώς τα αναφέρω για να δούµε πώς η ιδιοκτησία σήµερα των
Ελλήνων, που είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένη αυτή η ιδιοκτη-
σία, τελικά δεν πληρώνεται και πώς ταλαιπωρούνται.

Τελείωσε το έργο και το ποσό που είναι να διανεµηθεί στους
ανθρώπους δεν είναι πολύ µεγάλο. Γι’ αυτό έφερα αυτή την επί-
καιρη ερώτηση και θα το αναπτύξω στη δευτερολογία µου. Είναι
40.000 ευρώ περίπου και 30.000 ευρώ οι επιτάξεις, δηλαδή µικρά
κοµµάτια ακινήτων, που όµως αχρηστεύεται βέβαια όλο το ακί-
νητο και οι άνθρωποι έχουν να πάρουν 1.500, 2.000, 3.000 ευρώ,
το πολύ 5.000 ευρώ κάποιοι. Το βασικό ερώτηµα είναι κατ’ αρχάς
τι θα γίνει µε αυτούς τους δικαιούχους. Αυτοί οι άνθρωποι έχουν
βέβαια τα συµβόλαιά τους, έχουν την ιδιοκτησία τους, αλλά ο
νόµος προβλέπει τη διαδικασία αναγνώρισης δικαιούχων -παρ’
όλο που έχεις τα συµβόλαιά σου- και είναι πολύ δαπανηρό. 

Σας ρωτάω ευθέως, λίγο αλλάζοντας και την ερώτηση που κα-
τέθεσα: Πότε σκοπεύετε να τους αποζηµιώσετε; Εσείς θα πείτε:
«Το δικαστήριο θα αποφασίσει. Εκεί είναι τα χρήµατα να πάνε να
τα πάρουν», αλλά εγώ σας προσθέτω και προφορικά: Πώς είναι
δυνατόν αυτοί οι πολίτες για να πάρουν 3.000 ευρώ να προσφύ-
γουν στην αναγνώριση δικαιούχων, όταν χρειάζονται τουλάχι-
στον το 50% να το καταβάλουν ως δικαστικά έξοδα; Οπότε σας
δίνω λίγο το περιθώριο να απαντήσετε στην πρωτολογία σας,
στη δευτερολογία µου θα αναπτύξω ακριβώς τι σκεφτόµαστε
εµείς σ’ αυτό το θέµα και θα θέλαµε να µας πείτε τι προτίθεσθε
να κάνετε γι’ αυτό το µεγάλο θέµα των απαλλοτριώσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Αχµέτ και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει για την απάντησή του ο κύριος Υπουργός.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, όπως γνωρίζετε, η Περιφέρεια Ανατο-
λικής Μακεδονίας και Θράκης χρηµατοδότησε από το ΕΣΠΑ
2014 - 2020 το έργο «Βελτίωση επαρχιακής οδού Πανεπιστηµι-
ούπολη - Γρατινή - Αρριανά» µε υποέργο την «Κατασκευή της γέ-
φυρας Λίσσου και προσβάσεων επί της επαρχιακής οδού
Πανεπιστηµιούπολη - Γρατινή - Αρριανά». 

Το συγκεκριµένο υποέργο αφορούσε στην κατασκευή µιας
πολύ σηµαντικής γέφυρας µήκους 153 µέτρων στον ποταµό
Λίσσο επί της επαρχιακής οδού Κοµοτηνής – Κάλχας – Γρατινή
– Φιλύρα - Αρριανά. 

Με το έργο αυτό διασφαλίστηκε η απρόσκοπτη και ασφαλής
κυκλοφορία των πολιτών και των διερχόµενων οχηµάτων, καθώς
η πρόχειρη ιρλανδική, όπως λέγεται, διάβαση που προϋπήρχε
δεν ήταν προσπελάσιµη κατά τις περιόδους έντονων βροχοπτώ-
σεων, λόγω της ανύψωσης της στάθµης του ποταµού. 

Στις 13 Μαΐου 2024 η γέφυρα παραδόθηκε στην κυκλοφορία
µε τελικό κόστος τελικά 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου, ενώ ο
προϋπολογισµός της ήταν πολύ µεγαλύτερος. Σηµειώνεται ότι
στον αρχικό προϋπολογισµό του έργου προβλέπονταν δαπάνες
ύψους 40.000 ευρώ για απαλλοτριώσεις και 30.000 ευρώ, όπως
αναφέρατε κι εσείς, για επιτάξεις.

Η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης ως υπό-
χρεη για την καταβολή της αποζηµίωσης προς τους δικαιούχους
έχει ήδη καταθέσει στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων το
ποσό των 8.971,26 ευρώ που αντιστοιχεί στο σύνολο της αποζη-
µίωσης των φερόµενων ως δικαιούχων.

Θέλω να αναφέρω συνοπτικά το νοµικό πλαίσιο για τα θέµατα
της παρακατάθεσης της αποζηµίωσης των δικαιούχων µετά από
την κήρυξη µιας απαλλοτρίωσης. 
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Σύµφωνα µε το άρθρο 8 του νόµου 2882 του 2001, όπως αυτό
τροποποιήθηκε και ισχύει, ο υπόχρεος για την πληρωµή της απο-
ζηµίωσης της δικαστικής δαπάνης, καθώς και της αµοιβής των
πληρεξουσίων δικηγόρων που προσδιορίστηκαν δικαστικώς κα-
ταθέτει στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων την αποζηµίωση
υπέρ δικαιούχου τη δικαστική δαπάνη και την αµοιβή των πλη-
ρεξουσίων δικηγόρων υπέρ του οικείου δικηγορικού συλλόγου.
Εάν το απαλλοτριωµένο ακίνητο βαρύνεται µε υποθήκη ή κατά-
σχεση ή διεκδίκηση, τότε η κατάθεση της αποζηµίωσης στο Τα-
µείο Παρακαταθηκών και Δανείων είναι υποχρεωτική. Το Ταµείο
Παρακαταθηκών και Δανείων από την άλλη, αποδίδει στον δι-
καιούχο το ποσό που κατατέθηκε αφού αυτός προσκοµίσει τε-
λεσίδικη αναγνωριστική απόφαση και στον οικείο δικηγορικό
σύλλογο το ποσό της δικαστικής δαπάνης και της αµοιβής των
πληρεξουσίων δικηγόρων. Κατ’ εξαίρεση ο υπόχρεος για την
πληρωµή της αποζηµίωσης µπορεί στην περίπτωση που αυτή δεν
υπερβαίνει το ποσό των 1.500 ευρώ να παρέχει έγγραφη εντολή
στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων να αποδώσει την κατα-
τεθείσα αποζηµίωση στον δικαιούχο χωρίς την προσκόµιση ανα-
γνωριστικής απόφασης, αλλά µε υποβολή υπεύθυνης δήλωσης
σχετικά µε την κυριότητά του. 

Στη συνέχεια θα αναφερθώ σε πολύ συγκεκριµένα θέµατα επί
του θέµατος, όσον αφορά τους δικαιούχους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Αχµέτ, ο λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία
σας.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Υφυπουργέ.
Ακριβώς αυτό ήθελα να πω στην πρωτολογία µου. Αναφερθή-

κατε στη σπουδαιότητα του έργου στη γέφυρα, δεν αντιλέγουµε,
όντως ήταν ένα καλό έργο, ωφέλιµο έργο για όλους τους κατοί-
κους. Το στηρίζουµε και δεν έχουµε να πούµε τίποτα. 

Σας είπα ότι ο λόγος που έφερα αυτήν την επίκαιρη ερώτηση
είναι να ανοίξουµε σήµερα έναν διάλογο γι’ αυτόν ακριβώς τον
νόµο του 2001, δηλαδή είκοσι τέσσερα χρόνια πριν ο νοµοθέτης
µε τα τότε κριτήρια είπε ότι όταν γίνεται µια απαλλοτρίωση, ένας
άνθρωπος, ένας αγρότης, ένας οποιοσδήποτε ιδιοκτήτης -µπο-
ρεί να αφορά ένα ακίνητο χιλίων ευρώ, αλλά µπορεί να αφορά
και ακίνητο εκατοµµυρίων ευρώ -τους έβαλε τότε στο ίδιο τσου-
βάλι, αν θέλετε, και είπε ότι πρέπει να φέρετε τελεσίδικη δικα-
στική αναγνώριση για αναγνώριση δικαιούχου.

Τι σηµαίνει αυτό που µας ακούν και δεν είναι νοµικοί οι συµ-
πολίτες µου; Ότι αυτό το ακίνητο του ανήκει. Πάει δηλαδή ο πο-
λίτης στον δικηγόρο του, καταβάλει τα δικαστικά έξοδα για να
πάρει 3.000 ευρώ, ίσως χρειαστεί να ξοδέψει 2.000 ευρώ. Η µόνη
εξαίρεση γι’ αυτό, όπως πολύ ορθά είπατε, είναι αν αυτό το ποσό
είναι µέχρι 1.500 ευρώ, µπορεί µε υπεύθυνη δήλωση. 

Κύριε Υπουργέ, εδώ είναι το ζητούµενο. Νοµίζω ότι µετά από
είκοσι τέσσερα χρόνια πρέπει να αναλάβει η πολιτεία τη µεταρ-
ρύθµιση - τροπολογία αυτού του άρθρου. Κατ’ αρχάς οπωσδή-
ποτε πρέπει να αυξηθεί αυτό το ποσό, διότι σήµερα τα 1.500
ευρώ είναι ένα πάρα πολύ µικρό ποσό, πρέπει να αυξηθεί αυτό
το ποσό προς τα πάνω για να µην ταλαιπωρούνται οι πολίτες, για
να διευκολυνθεί σήµερα ο Έλληνας για τις µικρές καλλιέργειες
και εκτάσεις ιδιοκτησίας που χάνει. 

Και κάτι άλλο: Εφόσον εµείς προτείνουµε και πρέπει να φέρετε
µια τροπολογία, πρέπει να δείτε και το θέµα των ακινήτων που
πραγµατικά είναι χωρίς βάρη, που πραγµατικά προκύπτουν µε
συµβόλαια, ad hoc, είναι εγγεγραµµένα στο Κτηµατολόγιο. 

Δεν µπορεί ο νοµοθέτης να ζητά και εκεί επιτακτικά αναγνώ-
ριση δικαιούχων, που όλοι ξέρουµε στα πρωτοδικεία Αθηνών και
Θεσσαλονίκης τι σηµαίνει αυτό. Αυτό µπορεί να σηµαίνει και τρία
χρόνια. Ο άλλος χάνει το ακίνητό του και όταν το ποσό είναι µε-
γάλο µπορεί να µην µπορέσει να αξιοποιήσει, να αντικαταστήσει. 

Γιατί το Σύνταγµα τι λέει; Ότι η αποζηµίωση στην απαλλο-
τρίωση, κύριε Υφυπουργέ, πρέπει να είναι πλήρης και δίκαιη.
Πλήρης. Ποτέ δεν είναι πλήρης η αποζηµίωση στις απαλλοτριώ-
σεις. Αυτό το ξέρουµε. Παρά την προσωρινή τιµή που θα έδινε ή
την οριστική τιµή το πρωτοδικείο. Αν σε αυτό σωρεύσουµε και
τις καθυστερήσεις που θα γίνουν από τη δικαιοσύνη… 

Άρα τι λέµε πρακτικά; Πρέπει, σε περιπτώσεις που είναι ξεκά-

θαρο το ιδιοκτησιακό καθεστώς, προκύπτει µε ασφάλεια δικαίου
από το Κτηµατολόγιο, δεν υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι και είναι
ευρισκόµενοι µε µια απλή διαδικασία του πολίτη στην ψηφιακή
αυτή εποχή που ευαγγελίζεστε, δηλαδή µε µια υπεύθυνη δήλωση
ή µε µια επιτροπή στις οικείες περιφέρειες, η οποία µε γνωµο-
δότηση από το Νοµικό Συµβούλιο, πολύ απλούστερα, να επιτύ-
χουµε χρόνους µικρότερους για να µπορέσει ο πολίτης να πάρει
τα χρήµατά του, να τα αξιοποιήσει, την περιουσία του. 

Δεύτερον, να µειωθούν τα έξοδα και σε κάθε περίπτωση οι µι-
κροί ακτήµονες, κύριε Υπουργέ, οι οποίοι µέχρι 1.500 ευρώ αυτό
να πάει στα 2.000, 3.000 και 5.000 φρονούµε εµείς, βάσει των
νέων αντικειµενικών αξιών. Πιστεύετε ότι πριν από είκοσι τέσ-
σερα χρόνια αυτές ήταν οι αξίες των ακινήτων; 

Γιατί στο τέλος -και τελειώνω- αυτοί οι άνθρωποι τώρα στα Αρ-
ριανά δεν µπορούν να πάνε στα δικαστήρια και να ξοδέψουν
αυτά τα χρήµατα. Τι θα γίνει, κύριε Υφυπουργέ; Αυτά τα χρήµατα
θα µείνουν στο ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή θα τα χάσει ο πολίτης,
το ακίνητό του. Δηλαδή ο πολίτης θα χάσει το ακίνητό του,
επειδή δεν µπορεί να τα διεκδικήσει, γιατί το ποσό θα είναι 1.650
ευρώ. Επειδή θα είναι 1.650 ευρώ και τα δικαστικά έξοδα θα είναι
1.000, αυτά τα 1.650 ευρώ θα µείνουν στο Ταµείο Παρακαταθη-
κών και Δανείων για τα επόµενα είκοσι χρόνια και εκεί θα περά-
σουν στο δηµόσιο. 

Άρα δηµιουργείται αίσθηµα στον συµπολίτη ότι χάνει την πε-
ριουσία του από το κράτος. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Και
ζητώ από εσάς µια σκέψη, αν είναι στις πολιτικές σας προθέσεις
να προβείτε σε τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, θέλω να σας πω ότι η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι πάντοτε ανοιχτή στον
διάλογο και είναι ευπρόσδεκτη κάθε είδους προτάσεις και µάλι-
στα, προτάσεις που θα λύσουν ζητήµατα της καθηµερινότητας,
που θα µειώσουν τη γραφειοκρατία και θα εκσυγχρονίσουν τον
τρόπο αντιµετώπισης του κάθε πολίτη από το κράτος. 

Να σας θυµίσω, όµως, ότι το νοµικό πλαίσιο που υπάρχει, που
υπάρχουν µικρές τροποποιήσεις, είναι ένας νόµος των κυβερνή-
σεων του ΠΑΣΟΚ. Άρα, λοιπόν, µη ρίχνετε ευθύνες έτσι εύκολα
στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όταν το νοµοθετικό
πλαίσιο έρχεται από κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ. 

Σας είπα και προηγουµένως ότι η Περιφέρεια Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης, ως υπόχρεη για την καταβολή αποζηµίω-
σης προς τους δικαιούχους, έχει ήδη καταθέσει τα αντίστοιχα
ποσά των αποζηµιώσεων. Προκύπτει αυτό από τον κτηµατολο-
γικό πίνακα της µελέτης, από την απόφαση του Μονοµελούς
Εφετείου Θράκης, που καθόρισε την προσωρινή τιµή µονάδος
αποζηµιώσεως των ακινήτων που απαλλοτριώθηκαν και, φυσικά,
από τους δύο πίνακες παρακατάθεσης που συντάχθηκαν. 

Η καταβολή του ποσού αυτού έγινε σε δύο δόσεις. Με το
πρώτο γραµµάτιο σύστασης παρακαταθήκης, το 3914/14-7-2020,
κατατέθηκε το 70% της συνολικής αποζηµίωσης και µε το 8144
της 9ης Απριλίου του 2024 γραµµάτιο σύστασης παρακαταθήκης
κατατέθηκε το υπόλοιπο 30% της αποζηµίωσης.

Σύµφωνα πάντα µε τις διατάξεις του νόµου, αναφορικά µε τις
απαλλοτριώσεις, πριν από την πρώτη καταβολή του ποσού, προ-
ηγήθηκε η ειδοποίηση παρακατάθεσης της αποζηµίωσης που δη-
µοσιεύτηκε στο ΦΕΚ. 

Αντίστοιχα, πριν από τη δεύτερη καταβολή του ποσού, προ-
ηγήθηκε η ειδοποίηση παρακατάθεσης αποζηµίωσης που δηµο-
σιεύτηκε, επίσης, σε νέο ΦΕΚ.

Απ’ όλα όσα προανέφερα, προκύπτει ότι η Περιφέρεια Ανατο-
λικής Μακεδονίας και Θράκης έχει προβεί σε όλες τις νόµιµες
ενέργειες, για την πληρωµή των δικαιούχων, δεδοµένου ότι κα-
τέθεσε στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων το οφειλόµενο
ποσό. 

Για να γίνει, όµως, η απόδοση της αποζηµίωσης στους φερό-
µενους ιδιοκτήτες, θα πρέπει αυτοί να αναγνωριστούν δικαστικά
και υποχρεωτικά από τον νόµο ως δικαιούχοι, µε απόφασεις του
αρµόδιου µονοµελούς πρωτοδικείου. Η διαδικασία αυτή επισπεύ-
δεται αποκλειστικά από τους φερόµενους ιδιοκτήτες, οι οποίοι
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θα πρέπει να προσκοµίσουν στο δικαστήριο τα νοµιµοποιητικά
τους έγγραφα -συµβόλαια, τίτλους ιδιοκτησίας κ.λπ.- προς από-
δειξη της κυριότητας τους. 

Σε αυτή τη διαδικασία, η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας
- Θράκης δεν έχει καµµία απολύτως εµπλοκή. Επισηµαίνω ότι
από τα στοιχεία της εν λόγω περιφέρειας προκύπτει ότι δεν έχει
λάβει έως σήµερα καµµία ειδοποίηση από το Ταµείο Παρακατα-
θηκών και Δανείων, σχετικά µε πληρωµή δικαιούχου, που εκτε-
λέστηκε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα ήθελα την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτό µπορεί να οφείλεται σε πολλούς λόγους. Παραδείγµατος

χάριν, ότι οι φερόµενοι ιδιοκτήτες δεν διαθέτουν τα απαιτούµενα
έγγραφα νοµιµοποίησης των ακινήτων τους, δεν ενδιαφέρονται
για την είσπραξη των σχετικών ποσών είτε δεν µπορούν να συµ-
φωνήσουν για την κοινή ανάθεση και εκπροσώπησή τους σε δι-
κηγόρο -αν είναι πολλοί- ώστε αυτός να ξεκινήσει τη διαδικασία
της αναγνώρισης. 

Πάντως, δεν οφείλεται σε υπαιτιότητα ή ολιγωρία της Περιφέ-
ρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. 

Να σηµειώσω εδώ -και αυτό κρατήστε το, κύριε συνάδελφε-
ότι τριάντα από τους σαράντα τρεις δικαιούχους δικαιούνται να
λάβουν αποζηµίωση ποσού µικρότερο των 100 ευρώ. Άρα, να
δούµε τη µεγάλη εικόνα.

Οι δικαιούχοι αποζηµιώσεων που δεν υπερβαίνουν το ποσό
των 1.500 ευρώ, δεν χρειάζεται να προσκοµίσουν τελεσίδικη ανα-
γνωριστική απόφαση του αρµόδιου µονοµελούς πρωτοδικείου,
αλλά µόνο µε την υποβολή υπεύθυνης δήλωσης σχετικά µε την
κυριότητά τους επί της απαλλοτριωθείσας γης µπορούν να ει-
σπράξουν την αποζηµίωση που δικαιούνται. 

Κανένας από τους φερόµενους δικαιούχους δεν έχει υποβάλει
µέχρι σήµερα κάποιο σχετικό αίτηµα, να ξέρετε. Αντιλαµβάνεστε,
λοιπόν, ότι η λήψη της αποζηµίωσης των φερόµενων ως ιδιοκτη-
τών εναπόκειται αποκλειστικά στις δικές τους ενέργειες. Ούτε
θέµα επιπλέον αποζηµίωσης προκύπτει, δεδοµένου ότι η Περι-
φέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης έχει εκπληρώσει τις
υποχρεώσεις της και κατέθεσε το οφειλόµενο ποσό στο Ταµείο
Παρακαταθηκών και Δανείων, υπέρ και στη διάθεση των δικαιού-
χων. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι είναι ένα πολύ σηµαντικό έργο για
την ευρύτερη περιοχή. Είναι ένα σηµαντικό έργο, που τα οφέλη
θα είναι πολύ περισσότερα, για την ευρύτερη περιοχή. Και για
την ηµέρα και για τη νύχτα, είναι µια γέφυρα, που πραγµατικά
αλλάζει όλη την εικόνα της ευρύτερης περιοχής και που η Κυ-
βέρνηση θα συνεχίσει και ο Α’ και Β’ βαθµός τοπικής αυτοδιοί-
κησης, σε αυτό τον δρόµο υλοποίησης σηµαντικών έργων, αν
αναλογιστεί κανείς ότι τα τελευταία πέντε χρόνια πάνω από 6,5
δισεκατοµµύρια είναι τα έργα των Κυβερνήσεων Μητσοτάκη
προς την αυτοδιοίκηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 150/4-11-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Κ.Ο. «ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ» κ. Ιωάννη Κόντη προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών µε θέµα: «Άρνηση δήµων για κατάθεση στεφάνου από εκ-
προσώπους των Σπαρτιατών κατά τις τελετές για τον εορτασµό
της µνήµης της 28ης Οκτωβρίου».

Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, αυτό είναι ένα θέµα το οποίο νοµίζουµε

αφορά στους πάντες εδώ. Δεν είναι ένα θέµα, το οποίο πρέπει
να περάσει απαρατήρητο. Υπάρχει µια απαξίωση στην κοινοβου-
λευτική πρακτική και στη νοµοθετική πρόβλεψη που υπάρχει από
κάποιους δήµους, οι οποίοι χρίζουν εαυτούς σερίφηδες και οι
οποίοι προσπαθούν να προσδιορίσουν τα πολιτικά ιδεώδη του
καθενός από τα κοινοβουλευτικά κόµµατα, άσχετα αν εµείς πρε-
σβεύουµε άλλα από αυτά τα οποία οι ίδιοι λένε και µας κολλάνε
ετικέτες ότι πρεσβεύουµε. 

Στις 28 Οκτωβρίου είχαµε ζητήσει να καταθέσουµε στεφάνι
στον Δήµο Ηλιούπολης και σε άλλους δήµους, οι οποίοι µας έκα-

ναν αίτηµα, µάς έστειλαν πρόσκληση, όπως είναι οι γειτονικοί
δήµοι του Αγίου Δηµητρίου και του Βύρωνα. Όλως παραδόξως
και οι τρεις και αυτοί που έκαναν την πρόσκληση αλλά και ο
Δήµος Ηλιούπολης, αρνήθηκαν την παρουσία µας στην κατά-
θεση στεφάνου και στην απόδοση τιµών. Και όχι µόνο αυτό, ο
Δήµος Ηλιούπολης έβγαλε και ένα ψήφισµα οµόφωνο, που ση-
µαίνει ότι από όλες τις παρατάξεις ήταν αυτό το ψήφισµα απο-
δεκτό, το οποίο λέει: Το δηµοτικό συµβούλιο της Ηλιούπολης,
εκφράζοντας την ανησυχία της τοπικής κοινωνίας σχετικά µε τις
θέσεις και την ιδεολογία του πολιτικού κόµµατος Σπαρτιάτες,
οµόφωνα ψηφίζει ότι η κατάθεση στεφάνου από εκπροσώπους
του κατά την ιστορική επέτειο της 28ης Οκτωβρίου δεν συνάδει
µε τις δηµοκρατικές αξίες και τις αρχές του κράτους δικαίου. Για
τον λόγο αυτό να µην τους επιτραπεί η προσφώνηση κατάθεσης
στεφάνου.

Το δηµοτικό, λοιπόν, αυτό συµβούλιο αποφάσισε ότι εµείς δεν
πιστεύουµε στη δηµοκρατία. Μάλλον, είδε τη στάση µας εδώ στο
Κοινοβούλιο, η οποία είναι όντως αντιδηµοκρατική σε κάθε συ-
νεδρίαση, είδε τις εβδοµήντα, ογδόντα οµιλίες που έχω εγώ προ-
σωπικά στην Ολοµέλεια, τις άλλες ογδόντα που έχουν άλλοι
συνάδελφοί µου, στις οποίες φαίνεται η αντιδηµοκρατική µας
προσέγγιση. Είδε τα γεγονότα που συµβαίνουν έξω από το Κοι-
νοβούλιο, που καθηµερινά οπαδοί µας, ψηφοφόροι µας συµπλέ-
κονται, στον ύπνο, βέβαια, του εκδότη της ανακοίνωσης αυτής,
µε κόσµο και δεν πρεσβεύουµε δηµοκρατικές αξίες. Έρχεται να
µας κολλήσει µία ετικέτα στην εποχή κατά την οποία εσείς, κύριε
Υφυπουργέ, πρεσβεύετε την αποδοχή του αυτοπροσδιορισµού.

Σε µια εποχή που ο καθένας έχει δικαίωµα να λέει ότι είναι τα-
χυδροµικό περιστέρι ή είναι λεωφορείο ή οτιδήποτε άλλο, εµείς
που λέµε, βάσει καταστατικού, βάσει παρουσίας στη Βουλή,
βάσει ιδεολογίας ότι πιστεύουµε στη δηµοκρατία, έρχεται ένας
δήµος και άλλοι δήµοι και λένε «Όχι δεν πιστεύετε και το λέµε
εµείς». Είναι, τελείως, αντίθετο στην κάθε κοινοβουλευτική πρα-
κτική, µάλλον, στην κρατική αντίληψη περί συµµετοχής των κοι-
νοβουλευτικών κοµµάτων σε επίσηµες εορταστικές εκδηλώσεις.
Νοµίζω υπάρχει και νοµοθέτηση πάνω σε αυτό και έρχονται και
µας απαγορεύουν τη συµµετοχή σε µία γιορτή, στην οποία πι-
στεύουµε ότι πρέπει να αποτίσουµε φόρο τιµής, κύριε Υπουργέ.

Θα αναφερθώ και στο δεύτερο µέρος διεξοδικότερα σε αυτό.
Περιµένω απλά την πρώτη προσέγγισή σας στο θέµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θέλω να σας πω ότι ο Δήµος
Ηλιούπολης, ο λαός της Ηλιούπολης είναι ιδιαίτερα φιλόξενος.
Θέλω να σας πω ότι πλήθος εκδηλώσεων πραγµατοποιείται στη
συγκεκριµένη περιοχή και, µάλιστα, θέλω να σας πω επειδή τυ-
χαίνει να είναι και ένας από τους βασικούς δήµους της εκλογικής
µου περιφέρειας, να σας το βεβαιώσω ότι ο Δήµος Ηλιούπολης
είναι ένας από τους πιο φιλόξενους.

Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η κατάθεση στεφάνου αποτελεί
σύµβολο τιµής και σεβασµού σε συγκεκριµένες περιστάσεις, κυ-
ρίως σε εθνικές επετείους όπως η 28η Οκτωβρίου και γίνεται η
κατάθεση σύµφωνα µε την εθιµοτυπία, σύµφωνα µε τις εγκύκλιες
οδηγίες που εκδίδει το Υπουργείο Εσωτερικών εν όψει των εορ-
τασµών της 25ης Μαρτίου και της 28ης Οκτωβρίου. Το πρόγραµµα
του εορτασµού και η κατάθεση στεφάνου διαµορφώνεται από
τις οικείες δηµοτικές αρχές, δηλαδή τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης Α’ βαθµού µε τήρηση της µε αριθµό 76632/2021
απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, όπως τροποποιήθηκε και
ισχύει. Με την υπουργική αυτή απόφαση καθορίζεται η σειρά
προβαδίσµατος των προσκεκληµένων στις επίσηµες εορτές και
τελετές.

Σε ό,τι αφορά στο ερώτηµά σας, δεν σας κρύβω ότι έχω ασχο-
ληθεί πάρα πολύ ώρα και µάλιστα, είχαµε µιλήσει και µε τον Πρό-
εδρό σας για το θέµα αυτό, σας γνωρίζω ότι το καθεστώς
εποπτείας των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης από το κρά-
τος θεµελιώνεται στο άρθρο 102 του Συντάγµατος και εξειδι-
κεύεται στο άρθρο 214 του ν.3852/2010 µε τίτλο: «Αρχές, έκταση
και περιεχόµενο της κρατικής εποπτείας». Σύµφωνα µε το ισχύον
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νοµικό πλαίσιο το κράτος ασκεί στους ΟΤΑ και στα νοµικά τους
πρόσωπα εποπτεία, η οποία συνίσταται αποκλειστικά σε έλεγχο
νοµιµότητας και δεν επιτρέπεται να εµποδίζει την πρωτοβουλία
και την ελεύθερη δράση τους ή να θίγει τη διοικητική και οικονο-
µική τους αυτοτέλεια.

Περαιτέρω, µε τις διατάξεις του άρθρου 233 του ν.3852/2010,
µε τίτλο «πειθαρχική ευθύνη», προσδιορίζονται περιοριστικά τα
αιρετά όργανα των ΟΤΑ που υπόκεινται σε πειθαρχική ευθύνη,
περιγράφονται περιοριστικά και µε σαφήνεια τα παραπτώµατα
που διώκονται πειθαρχικά, καθώς και οι πειθαρχικές ποινές, ενώ
ορίζεται ότι την πειθαρχική διαδικασία ασκεί ο επόπτης ΟΤΑ. Σή-
µερα, ποιος; Ο γραµµατέας της αποκεντρωµένης διοικήσεως.

Στη συνέχεια, µε τις διατάξεις του άρθρου 234 του ως άνω
νόµου καθορίζεται η νόµιµη πειθαρχική διαδικασία, η οποία πε-
ρατώνεται πάντοτε µε την έκδοση από τον γραµµατέα της απο-
κεντρωµένης διοίκησης αιτιολογηµένης απόφασης, µε τη
σύµπραξη πειθαρχικού συµβουλίου για ποινές αργίας και έκδο-
σης, µε την οποία ο αιρετός είτε απαλλάσσεται από οποιαδήποτε
πειθαρχική ευθύνη είτε του επιβάλλεται πειθαρχική ποινή.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το συνταγµατικό πλαίσιο της αυτοδιοίκη-
σης, αλλά και µε την κείµενη νοµοθεσία για την πειθαρχική ευ-
θύνη των αιρετών, ο οικείος γραµµατέας της αποκεντρωµένης
διοικήσεως νοµιµοποιείται να εφαρµόσει σχετικές διατάξεις για
επιβολή ποινών και µέτρων κατά αιρετών εκπροσώπων της δη-
µοτικής αρχής, εφόσον βέβαια συντρέχει νόµιµος λόγος. Στη
συγκεκριµένη περίπτωση, δεν συντρέχει νόµιµος λόγος.

Άρα, έτσι απαντώ και τα δύο ερωτήµατα και στη δευτερολογία
θα πούµε και περισσότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Κόντη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, αν κατάλαβα καλά,
µου λέτε ότι δεν είναι νόµιµος λόγος να παρέµβει το κράτος στην
άρνηση µιας δηµοτικής αρχής να αναγνωρίσει τη δυνατότητα και
το δικαίωµα σε ένα κοινοβουλευτικό κόµµα να γιορτάσει την
εθνική του επέτειο.

Σε οποιαδήποτε χώρα του κόσµου αν το πείτε αυτό, κύριε Υφυ-
πουργέ, δεν χρειάζεται να σας πω την απάντηση. Και βλέπετε
ότι, έτσι όπως έχει καταλήξει τον τελευταίο καιρό η κοινωνία µας,
µε όλα αυτά τα ευτράπελα που γίνονται, µε ό,τι έχει συµβεί, βλέ-
πετε τα αποτελέσµατα στις εκλογές στην Ευρώπη και στην Αµε-
ρική.

Σιγά-σιγά αλλάζει ο κόσµος, κύριε Υφυπουργέ. Έχει βαρεθεί
αυτό το απαράδεκτο αντεθνικό κύµα που υπήρχε αυτά τα τελευ-
ταία χρόνια, το οποίο δεν ήθελε όποιον εκφράζεται εθνικά να
µπορεί να έχει τη δυνατότητα να εκφραστεί. Όλοι είµαστε φασί-
στες, είµαστε ρατσιστές, οµοφοβικοί. Αυτά αλλάζουν.

Καλό είναι και αυτή η δηµοτική αρχή να αντιληφθεί ότι εµείς
είµαστε ένα κόµµα το οποίο καλώς ή κακώς έχει ψηφιστεί από
τον ελληνικό λαό, από µια µερίδα του ελληνικού λαού -µεγάλη ή
µικρή δεν ενδιαφέρει- είµαστε στη Βουλή και δεν έχει κανένα δι-
καίωµα, όπως και να το πείτε, να µας απαγορεύσει να καταθέ-
σουµε στεφάνι στην -επαναλαµβάνω- εθνική µας εορτή.

Και εµείς -επανέρχοµαι σε αυτό- θέλουµε να ξέρουµε αν, τε-
λικά, µπορείτε ή όχι να επιβάλετε κάποιες διοικητικές κυρώσεις.
Να σας πω ότι, ταυτόχρονα, υπάρχουν δήµοι -και εγώ το σέβοµαι
αυτό που κάνουν- όπως ο Δήµος Γαλατσίου, οι οποίοι επιτρέπουν
και σε µη κοινοβουλευτικά κόµµατα να καταθέτουν στεφάνι.
Αυτοί τιµούν την αποστολή τους. Είναι δήµοι τους οποίους δεν
διστάζω να ονοµάσω και να πω ότι αυτοί, ναι, τιµούν, γιατί ο οποι-
οσδήποτε θέλει και είναι κόµµα είτε εντός Βουλής είτε εκτός Κοι-
νοβουλίου µε ίσους όρους του επιτρέπουν να καταθέσει µε την
ιεραρχική σειρά που αποτυπώνεται από τις εκλογές και αργό-
τερα, από τη σειρά προέλευσης των κοµµάτων.

Όλα τα άλλα και ό,τι λένε, αν έχουν δικαίωµα ή δεν έχουν, είναι
κατάχρηση των αρµοδιοτήτων και της δυνατότητας που τους
δίνει ο ελληνικός λαός για να εκφράσουν την αρχή που ασκούν.

Και να σας πω κάτι; Στην Ηλιούπολη που αναφέρατε έχουµε
ψηφοφόρους και εµείς. Με ποιο δικαίωµα αφαίρεσαν τη δυνατό-
τητα από τους ψηφοφόρους που έχουµε, τους ανθρώπους που
είναι κοντά µας; Και είναι πάρα πολλοί, σας βεβαιώ.

Να σας πω και κατ’ ιδίαν, επειδή γνωρίζετε την περιοχή, γιατί

και εγώ τη γνωρίζω -πήγαινα και στο γήπεδο της Ηλιούπολης
λόγω φιλίας µε τον ιδιοκτήτη- ότι έχουµε πάρα πολλούς ανθρώ-
πους εκεί οι οποίοι διαµαρτυρήθηκαν και τους οποίους εµείς
κρατήσαµε να µη δηµιουργήσουν κάτι παραπάνω σε διαµαρτυ-
ρία, να µην πάνε να διαµαρτυρηθούν εκείνη την ηµέρα, ακριβώς
σεβόµενοι την τελετή και την ηµέρα.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα απλό δείγµα του ότι άνθρωποι και ενέρ-
γειες όπως αυτές προκαλούν µόνο διχασµό. Διότι αυτό που έκα-
ναν είναι διχαστικό.

Και εγώ δεν θα επιτρέψω σε κανέναν, κύριε Υφυπουργέ, να
µου κολλάει ταµπέλες. Αυτή τη στιγµή µου κολλούν ταµπέλα και
µε στοχοποιούν, ότι δεν πιστεύω στη δηµοκρατία και δεν έχω
δώσει κανένα δικαίωµα να µου κολλάει ο οποιοσδήποτε δηµοτι-
κός σύµβουλος ή δήµαρχος την ταµπέλα αυτή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, στην πρωτολογία µου αναφέρθηκα στο
συνταγµατικό πλαίσιο που διέπει την άσκηση εποπτείας στους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, η οποία συνίσταται κα-
θαρά σε έλεγχο νοµιµότητας των πράξεών τους και σε πειθαρ-
χικό έλεγχο των αιρετών από τους γραµµατείς της
αποκεντρωµένης διοίκησης.

Στην προκειµένη περίπτωση και σύµφωνα µε τη γραπτή ενη-
µέρωση που ζήτησα εγώ προσωπικά µετά από την ερώτησή σας
και έλαβα από τον Δήµαρχο της Ηλιούπολης, στις 17-10-2024
εστάλη ηλεκτρονικό µήνυµα στον Δήµο Ηλιούπολης από το πο-
λιτικό κόµµα «ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ», µε το οποίο ζητούσαν πληροφορίες
σχετικά µε τον εορτασµό της 28ης Οκτωβρίου. 

Στη συνεδρίαση του δηµοτικού συµβουλίου στις 22 Οκτωβρίου
του 2024 ετέθη προς συζήτηση –προσέξτε- ένα ψήφισµα. Εδώ
δεν µιλάµε για απόφαση, µισό λεπτό, είναι κάτι διαφορετικό.
Ετέθη ένα ψήφισµα και το ψήφισµα πού καταλήγει; Καταλήγει -
το διαβάσατε- στην έκφραση µιας ανησυχίας της τοπικής κοινω-
νίας σχετικά µε τις θέσεις του πολιτικού σας κόµµατος. Αυτό
έχουν κάθε δικαίωµα να το θέσουν. Ένα τέτοιο ψήφισµα, όπως
όλα τα ψηφίσµατα, έρχονται προς ψήφιση στις αίθουσες των δη-
µοτικών συµβούλιων.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: «Να µην επιτραπεί». Αυτό λέει.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Μισό λεπτό.
Οµόφωνα το δηµοτικό συµβούλιο πλην ενός, αν δεν κάνω

λάθος, ψήφισε το ψήφισµα αυτό –προσέξτε- που δεν µιλάει για
απαγόρευση. Να το ξεκαθαρίσουµε. Δεν µιλάει για απαγόρευση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Αν το διαβάσετε, αυτό λέει.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Δεν µιλάει σε καµµία περίπτωση για απαγόρευση. Μιλάει
και αναφέρεται σε ανησυχία της τοπικής κοινωνίας και µόνο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: «Και δεν επιτρέπεται η κατάθεση στεφά-
νου». Άλλο σας έχουν στείλει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Το έχω εδώ µπροστά µου και, µάλιστα, µε ηλεκτρονικές
υπογραφές και είναι στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Αν θέλετε, να το καταθέσω
και στα Πρακτικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Αυτό είναι το ψήφισµα. Εδώ είναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Να το καταθέσω και στα Πρακτικά, αν θέλετε. Να το δούµε
αν έχω άλλο. Δεν νοµίζω να είναι άλλο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Άλλο έχετε, κύριε Υφυπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Καταλήγω, λοιπόν, ότι το δηµοτικό συµβούλιο µε νόµιµη
σύνθεση έλαβε µια απόφαση. Το ψήφισµα αναφέρει την ανησυ-
χία της τοπικής κοινωνίας και καταλαβαίνετε ότι αυτό το ψήφι-
σµα δεν αποτελεί σε καµµία περίπτωση απόφαση για να πάει
κάποιος να το προσβάλλει στον γραµµατέα της αποκεντρωµένης
διοίκησης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Θα σας το φέρω.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Ναι, αφορά σε ένα ψήφισµα, όπως δεκάδες ψηφίσµατα
λαµβάνουν.
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Άρα, πρακτικά αν πήγαινε εκπρόσωπος του κόµµατος σας στη
συγκεκριµένη κατάθεση στεφάνου, δεν υπάρχει κάποια απαγό-
ρευση από απόφαση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Αν τελειώσατε, να το φέρω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.18’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 12 Νοεµβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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